
مدیر کل آفریقای سازمان توسعه تجارت ایران مطرح کرد

ایران برای تجارت با آفریقا مصمم است 
خریدار  مدیر کل آفریقای سازمان توسعه 
تجارت ایران ضمن برشــمردن مزیت های 
تجاری ایران و قــاره آفریقا، گفــت: ایران 
می تواند از ظرفیت های معادن و محصولات 
کشــاورزی آفریقا بهره بگیــرد و در نقطه 
مقابل می توان مبادرت بــه صادرات کالاها 

و خدمات فنی و مهندسی به این قاره کرد.
به گزارش سازمان توسعه تجارت ایران، لیلا 
باغبان، مدیر کل آفریقای ســازمان توسعه 
تجارت ایــران آفریقا را قــاره فرصت های 
ناشــناخته نامید و گفت: به نظر می رســد 
تجار ایرانــی از ظرفیت های کشــاورزی و 
تجاری قاره آفریقا کمترین بهره را برده اند؛ 
در حالی که این قاره به  دلیل شــرایط آب و 
هوایی و قرار گرفتن در خط استوا پتانسیل 
بالایی در تولیدات محصولات کشــاورزی 
دارد. از این رو همزمان با صادرات ماشــین 
آلات و تجهیزات کشــاورزی و بــذر، کود، 
سم، واکســن های دامی و دانش فنی مورد 
نیاز برای کشــاورزی و دامپروری می توان 
با ایجــاد صنایــع تبدیلی کشــاورزی در 
کشورهای این قاره ، ارزش افزوده بیشتری 

را نصیب کشور کرد.

وی با اشــاره به کالاهای وارداتــی ایران از 
آفریقا، تصریح کرد: محصولات کشــاورزی 
و دامی تولیدشــده در این قــاره می تواند 
بخشی از نیازهای سبد پروتئین خانوارها از 
جمله گوشت قرمز و سفید و همچنین نیاز 
کشور به علوفه های دامی و دانه های روغنی 
را تامین کند.این مقام مســئول با تاکید بر 
فراهم بودن فضا برای کشت فراسرزمینی، 
تصریح کرد: با برخی کشــورها تفاهم نامه  
های در این زمینه امضا شده است اما به نظر 
می رسد که قوانین و مقررات در این موضوع 

باید تسهیل گر و شفاف شوند.
به گفتــه وی؛ معادن، دیگــر مزیت  تجاری 
قاره آفریقا محسوب می شــود در این قاره 
کلیــه عناصر متنــوع موجــود در جدول 
مندلیف، به وفور یافت می شود؛ کشورهای 
این قــاره دارنــده ذخایر قابــل توجهی از 
ســنگ های قیمتی از جمله طــلا و الماس 

هستند.
باغبان با اشــاره بــه فراوانی ســنگ های 
معدنی مورد نیاز در صنایع معدنی کشوردر 
آفریقا، بیان کرد: ســنگ آهن، سنگ مس، 
منکنز، کبالت، لیتیوم، کرومیت، اورانیوم، 

بوکســیت و... به وفور در قاره آفریقا وجود 
دارد. بدون تردید اســتخراج این سنگ ها از 
طریق سرمایه گذاری مشترک و یا مالکیت 
کامل معــدن می تواند به تقویــت صنایع 
کشــور کمک کند.وی ادامه داد: پتانسیل 
بالای معادن آفریقا، برکسی پوشیده نیست 
اما محدودیت زیرساخت های مناسب یعنی 
جاده و ریل، امــکان جابه جایــی و انتقال 
سنگ ها و منابع معدنی اســتخراج شده به 

بنادر این کشورها را دشوار کرده است.
مدیر کل دفتر آفریقای ســازمان توســعه 
تجارت ایران با تاکید بــر صادرات خدمات 
فنــی و مهندســی، گفــت: کشــورهای 
آفریقایــی اغلب در حال توســعه و یا کمتر 
توســعه یافته هســتند؛ نرخ رشــد در این 
کشــورها بــه علــت تعــدد فعالیت های 
زیربنایی، بالاتر از میانگین جهانی اســت و 
این فرصتی مناســب برای حضور در اجرای 
انواع پروژه هــای زیرســاختی و صادرات 
دانش فنی شــرکت های فنی و مهندســی 
ایران و همچنین صــادرات کالاها و مصالح 

ساختمانی است.
این مقام مســئول از شناسایی منابع عظیم 

نفــت و گازی جدید در این قــاره خبر داد و 
گفت: شــرکت های ایرانی ســابقه طولانی 
در شناسایی، اســتخراج، پالایش و فرآوری 
محصولات نفتــی دارند بنابرایــن در این 
زمینه می توان پروژه هــای خوبی را تعریف 
کرد؛ کشورهای آفریقایی  در حوزه انرژی و 
برق مشــکلاتی دارند این در حالی است که 
در ایران شرکت های قوی بسیاری در زمینه 
تولید انرژی  و ساخت نیروگاه فعالیت دارند.

به گفتــه باغبــان؛ کــود اوره عمــده نیاز 
کشــورهای آفریقایی از ایران است چراکه 
پایه اصلی اقتصادی این کشــور کشاورزی 

است.
مدیر کل دفتر آفریقای ســازمان توســعه 
تجــارت ایــران، کمبــود دارو و تجهیزات 
پزشکی را یکی دیگر از نیازهای قاره آفریقا 
دانست و افزود: شــرکت های دانش بنیان 
ایرانــی می توانند در این حــوزه وارد عمل 
شــوند و در زمینه ساخت وســاز و تجهیز 
بیمارســتان ها و صادرات دارو و تجهیزات 
بیمارســتانی و همچنین اعزام و اســتقرار 
پزشــکان در این کشــورها فعالیت داشته 
باشــند هرچند هم اکنون هلال احمر ایران 

در برخی از کشورهای آفریقایی شعبه دارد 
و فعالیت می کند.

وی ادامــه داد: در بخش هــای کالایی نیز 
می توان به صادرات آهــن آلات، فولاد، قیر، 
خودرو و قطعــات خودرو، ماشــین آلات 
کشــاورزی، کمبایــن، تراکتــور، پهپادها 
و دســتگاه های ســم پاشــی و آبیــاری، 
محصولات پلاســتیکی و پلیمــری، انواع 
فرش و موکت و کفپوشــها، انــواع مصالح 

ساختمانی، لوازم خانگی و ... مبادرت کرد.
باغبان با بیان اینکه فعالیت های آموزشی را 
می توان در حوزه های مختلف با کشورهای 
آفریقایی تعریف کرد، گفت: در حال حاضر 
دانشــجویان زیــادی از قــاره آفریقا برای 
تحصیل در ایــران حضور دارنــد آنها زبان 
فارسی را به خوبی یاد گرفته اند و می توانند 
تبلیغات منفی که علیه ایران در رسانه های 

غرب صورت می گیرد را خنثی کنند.

 تورم های بیشتر و بزرگ تر در راه است؟

بزرگ ترین ریسک اقتصاد ایران در سال ۱۴۰۳
می خواهند توپ دستمزد را به زمین قوای دیگری بیندازند و مجلس را با جامعه کارگری درگیر کنند

فرمول تعیین حقوق کارگران تغییر می کند؟فرمول تعیین حقوق کارگران تغییر می کند؟
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رئیس جمهور در جمع مردم دامغان مطرح کرد
دشمن به دنبال توسعه ناهنجاری های 

اجتماعی فرهنگی

 پیش بینی رشد ۱۵ درصدی صادرات
عراق؛ شریک تجاری همیشگی ایران

بودجه ۱۴۰۳ چه زمانی نهایی می شود؟

وده را دارد صنعت نفت ایران بالاترین ارزش افز
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چرا سینمای مستند در ایران مهجور است؟
محمد تقی زاده   ظرفیت های ســینمای مســتند ایران نشــان می دهد که 
در صــورت تقویت و حمایت های ســخت افزاری و نرم افــزاری، قابلیت رونق 
بیشــتری در میان عموم مردم دارد. رونقی که بدون شــک به رونق سینمای 
داستانی و ذائقه مخاطبان نیز کمک خواهد کرد.سینمای مستند ایران باوجود 
قابلیت ها و ظرفیت هایی که در ســال های اخیر از خود نشان داده و همچنین 
تماشــاگران بالقوه ای که دارد، همچنان از مهجورترین، کم مخاطب ترین و به 
نوعی منفعل ترین گونه های ســینمایی در میان عموم مردم اســت که دلیل 
این کمبودها و فقدان بیش از آنکه به مردم و مستندســازان مربوط باشــد به 

سیاست گذاران و نهادهای دولتی متولی مرتبط است.

یادداشت

تیراندازی به چند شیء پرنده انجام شد

صفحه 2

کشاورزی

عضو شــورای هماهنگی تشــکل هــای بخش 
کشاورزی گفت: ســالانه حداقل ۱۵ تا ۲۰ همت 
اعتبار با بهره کمتر از ۱۰ درصد باید به توســعه 

مکانیزاسیون اختصاص یابد.
عطاالّلّه هاشــمیگفت: توســعه مکانیزاســیون 
کشاورزی با پرداخت تســهیلات کم بهره و ارائه 

تکنولوژی های روز دنیا محقق می شود.او با بیان 
اینکه مرزها برای ورود علم و فناوری در راستای 
توســعه مکانیزاسیون نباید بســته شود، افزود: 
زمانیکه انحصار در هر بازای ایجاد شــود، چالش 
هایی بدنبال دارد.هاشــمی ادامه داد: کارخانه 
تراکتورســازی از لحاظ امکانات و اعتبارات باید 

تقویت شــود تا متقاضیان به تسهیلات کم بهره 
دســت پیدا کنند، درغیراین صــورت خروج از 

کشاورزی سنتی محقق نمی شود.
دولت باید الزامــات لازم در راســتای پرداخت 
تسهیلات کم بهره را فراهم کند تا وعده وعیدها 

محقق شود.

پرداخت تسهیلات کم بهره، راهکار توسعه مکانیزاسیون در بخش کشاورزی

آگهیمناقصهعمومییکمرحلهای
صنــدوق توســعه ملــی در نظر 
دارد نســبت به خریــداری یک 
دســتگاه دیزل ژنراتور از طریق 
برگــزاری مناقصــه عمومی یک 
مرحله ای بــه شــماره فراخوان 
بســتر  در   2003005236000002
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مرتضوی خبر داد

تخصیص بسته های غذایی به مادران دارای فرزند شیرخوار

رئیس جمهور در جمع مردم دامغان مطرح کرد

دشمن به دنبال توسعه ناهنجاری های اجتماعی فرهنگی

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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سرلشکر موسوی: 
تیراندازی به چند شیء پرنده انجام شد

فرمانده کل ارتش درباره شــنیدن شــدن صدای شــلیک سنگین در 
اصفهان، گفت: با توجه به هوشــیاری ما، چند شیء پرنده بود که به آنها 

تیراندازی شده بود.
 امیــر سرلشــکر ســیدعبدالرحیم موســوی فرمانــده کل ارتش در 
گفت وگویی درباره صدای انفجار در اصفهان، گفت: انفجار صبح امروز 
در آســمان اصفهان مربوط به تیراندازی سامانه های پدافند ضد هوایی 

به شئ مشکوکی بوده که هیچ حادثه و خسارتی در پی نداشته است.
وی افزود: کارشناســان مربوطه در حال بررسی ابعاد موضوع می باشند 

که پس از دریافت نتیجه، مراتب را اطلاع رسانی خواهند کرد.
در پی شنیده شــدن صدای انفجار در آســمان اصفهان، امیر سرتیپ 
دوم میهن دوست ارشد نظامی ارتش در استان اصفهان گفت: این صدا 
مربوط به شــلیک پدافند هوایی اصفهان به اشیاء مشکوک بوده و هیچ 

خسارت و حادثه ای نداشته ایم.
حوالی ســاعت ۴ بامداد دیروز، پدافند هوایی پایگاه هشــتم شکاری 
اصفهان برای رهگیری به کار افتاد و صدای پدافند از سمت شمال شرق 

اصفهان بگوش رسید.

سست تر از لانه عنکبوت؛
صهیونیست ها به جان هم افتادند

در پی منتشــر شــدن اخباری درباره پراندن ســه ریز پرنده به سوی 
اماکنی در مرکز ایران، مقامات صهیونیســت ســردرگم شده  و به جان 

یکدیگر افتاده اند.
به نقل از رســانه های فلســطینی، بامداد امروز هدف قرار گرفتن سه 
ریزپرنده در اصفهان که یک حادثه در مقیاس بسیار کوچک محسوب 
می شود، به طور گسترده از سوی رسانه های صهیونیستی پوشش داده 

شد.
برخی از این رســانه ها این رخداد که طی آن چند ریز پرنده به آسمان 
پرانده شده بود را به عنوان »حمله اسرائیل علیه ایران« توصیف کردند! 
موضوعی که حتی از ســوی مقامات صهیونیســت نیز مورد تمســخر 

گرفت.
ایتمار بن گویر وزیــر امنیت داخلی رژیم صهیونیســتی در واکنش به 
انتشار این اخبار، ضمن تأیید تلویحی اقدام مذکور از سوی اسرائیل، آن 

را ضعیف و مسخره توصیف کرد.
دوایر امنیتی رژیم صهیونیســتی اما ضمن ابراز نگرانی درباره اظهارات 
بن گویر، از اینکه وی مسئولیت این رخداد را برعهده تل آویو دانسته به 

شدت ابراز نگرانی کردند.
در واقع به نظر می رســد شــرایط صهیونیســت ها در داخل، منطقه و 
شــرایط بین المللی آن چنان بحرانی اســت که حتی تــوان پذیرش 

مسئولیت پراندن سه ریزپرنده در آسمان ایران را نیز ندارند!

در همین رابطه، میکی لوی رئیس ســابق و عضو فعلی کنســت رژیم 
صهیونیســتی خطاب به بن گویر وزیر امنیت داخلی نوشــت: تبریک 
می گویم! شما توانستید تمام دوران حضور خود در مسئولیت »وزارت 

شکست ملی« و »عضویت در کابینه« را در یک کلمه توصیف کنید!
خطاب وی به اظهارات بن گویر درباره حمله ادعایی رژیم صهیونیستی 

است که آن را »ضعیف و مسخره« توصیف کرده بود.
از ســوی دیگر، در پی این رخداد یک منبع نزدیک بــه نتانیاهو گفت 
که تل آویو به دنبال جنگ با ایران نیســت! شــبکه ۱۲ تلویزیون رژیم 
صهیونیســتی به نقل از یک منبع نزدیک به نتانیاهو اعلام کرد که ما به 

دنبال جنگ با ایران نیستیم.
منبع مذکور همچنین مدعی شــد که ما ثابت کردیم قــادر به نفوذ به 
ایران هســتیم. این منبع بیان کرد که ما اکنون مأموریت های مهم تری 

در جبهه غزه و لبنان داریم!

امیرعبداللهیان مطرح کرد
ارائه ۶ پیشنهاد جهت پایان وضعیت بحرانی غزه 

در شورای امنیت
وزیر امور خارجــه گفت: با ابــراز نگرانی از تبعات تداوم نسل کشــی و 
جنایات جنگی رژیم صهیونیســتی در غزه، شــش پیشــنهاد فوری و 
عملیاتی جهت پایان وضعیــت بحرانی فعلی در شــورای امنیت ارائه 

کردم.
 حسین امیر عبداللهیان در حســاب کاربری خود در ایکس نوشت: روز 
پنج شنبه هفته جاری در جریان سخنرانی در نشست عالی رتبه شورای 
امنیت سازمان ملل متحد، تاکید کردم که ایران همواره بر عدم توسعه 
دامنه تنش در منطقــه تاکید دارد. ضمن تبیین چرایی و ابعاد پاســخ 
مشروع کشورمان در حمله موشکی رژیم اسرائیل به سفارت کشورمان 
در دمشــق، به صراحت نســبت به هرگونه ماجراجویی جدید از سوی 

رژیم صهیونیستی هشدار دادم.
وزیر امور خارجه کشورمان گفت: در ادامه با ابراز نگرانی از تبعات تداوم 
نسل کشی و جنایات جنگی رژیم صهیونیستی در غزه و کرانه باختری، 
شش پیشــنهاد فوری و عملیاتی جهت پایان وضعیت بحرانی فعلی، در 

چارچوب تصویب قطعنامه شورای امنیت ذیل فصل هفتم، ارائه کردم.

معاون رییس جمهور:
 احیای واحدهای تولیدی راکد ۱۹۵ هزار فرصت 

شغلی ایجاد کرد
 معاون توســعه روســتایی و مناطق محروم رییس جمهور گفت: آغاز 
به کار بیش از هشت هزار واحد تولیدی راکد کشور منجر به احیا و حفظ 
۲ هزار و ۵۰۰ هزار میلیارد ریال )۲۵۰ همت( ســرمایه مردمی و افزون 

بر ۱۹۵ هزار فرصت شغلی شد.
امیرحسین مدنی در آیین جشن احیای واحدهای تولیدی راکد استان 
سمنان با حضور آیت اللّه ســیدابراهیم رئیسی رییس جمهور افزود: در 
اســتان ســمنان نیز با احیای ۲۰۱ واحد تولیدی، علاوه بر حفظ ۱۰۱ 
هزار میلیارد ریال سرمایه مردم، چهار هزار و ۵۰۰ فرصت شغلی ایجاد 

شد.
معاون توســعه روســتایی و مناطق محروم رییس جمهور اظهار کرد: 
امســال که مزین به شعار جهش تولید با مشــارکت مردم است، دولت 

حمایت از تولید را با قدرت بیشتر ادامه خواهد داد.
آیت اللّه رئیسی در اولین سفر استانی در سال ۱۴۰۳ و در چهاردهمین 
ســفر از دور دوم سفرهای اســتانی دولت ســیزدهم، از فرودگاه وارد 
سمنان شد و از ســوی حجت الاسلام و المســلمین مرتضی مطیعی 
نماینده ولی فقیه در استان و سیدمحمدرضا هاشمی استاندار سمنان 
مورد استقبال قرار گرفت.رییس جمهور علاوه بر دیدار با مردم سمنان، 

در نشست شورای اداری، نشست با نخبگان این استان نیز شرکت کرد.

تریبون

 فرمانده نیــروی زمینی ارتش با اشــاره بــه عملیات 
»وعده صادق«، گفــت: این عملیات دســتاوردهای 

تاریخی دارد.
 امیر »کیومرث حیــدری«، فرمانده نیــروی زمینی 
ارتــش پیــش از خطبه هــای امــروز نمــاز جمعه 
تهــران-۳۱ فروردین ماه- گفت: با اشــاره به  عملیات 
»وعده صادق«، گفت: نیروهای مســلح کشــورمان با 
پیروزی های غرور آفرین بار دیگر توانستند لبیک گوی 
امام انقلاب باشند و  در این  عملیات ولایت مداری نیرو 

های مسلح به منصه ظهور رسید.
وی افزود: عملیات وعده صادق دستاوردهای تاریخی 

دارد که به چهار دستاورد آن اشاره خواهم کرد.
فرمانده نیــروی زمینی ارتش دســتاورد اول عملیات 
وعده صادق را تحقــق آیات قرآن خواند و با اشــاره به 

سوره عنکبوت گفت:  این آیه الهی وعده خدا 
را محقق کرد چون پهپادها و موشــک های 
نقطــه زن نیروهای هوایــی از گنبد آهنین 
عبور کردند و این درس عبرتــی برای رژیم 

صهیونیستی بود.
امیر حیدری دســتاورد دوم این عملیات را  
محقق کردن  فرامین امام انقلاب دانســت 

و گفت: رهبــر انقلاب در  خطبه های عید ســعید فطر  
امســال فرمودند: رژیم صهیونیســتی باید تنبیه شود 
و تنبیه خواهد شد و رزمندگان ســپاه اسلام  با کمک 
ارتش جمهوری اسلامی آنها را تنبیه کردند و  این رژیم 
بداند که  اگر دســت از پا خطا کند این دفعه سخت تر و 
کوبنده تر تنبیه خواهد شد، از این رو سومین دستاورد 
عملیات وعده صادق در هم شکســتن هیمنه پوشالی 

رژیم صهیونیستی بود.
وی دســتاورد چهارم این عملیــات را تغییر 
معادله قــدرت در منطقه بــه نفع جمهوری 
اســلامی ایران و تثبیت قدرت برتر نیروهای 
مسلح ایران دانست و تاکید کرد: کشورهای 
منطقــه بارها مخاطــب قــرار گرفته اند که 
حضور بیگانــگان نمی توانــد تامین کننده 
امنیت و اهداف ملی آنها باشــد و وحــدت و متمرکز 
بودن بر مولفه های همگرا اســت که می تواند امنیت را 
در منطقه حاکم سازد و عملیات وعده صادق نشان داد 
که جمهوری اسلامی دســت برتر را در منطقه دارد و 
می تواند امنیت را بدون دخالــت هیچ قدرت خارجی 

حاکم سازد. 
فرمانده نیروی زمینی ارتش با اشــاره به وقایع شــب 

گذشــته در اصفهــان تصریح کــرد: اگر اشــیا پرنده 
مشکوک در آســمان کشــور  عرض اندام کنند مورد 
آماج پدافنــد هوایی قدرتمند ما  قــرار خواهند گرفت 
و بی نصیب هم نخواهند بود، هر چند اشــیاء دیشــب 
مشکوک  بودند، اما پدافندی کشورمان با هوشمندی 

برخورد کرد.
امیر حیــدری همچنین با اشــاره به فرارســیدن روز 
ارتــش جمهوری اســلامی، گفــت: نیــروی زمینی 
محوری جمهوری اســلامی ایران توانسته در سالهای 
اخیر تغییراتی در ساختار، ســازمان، هویت و ماهیت 
یگان های خود ایجاد کند که ایــن تغییرات او را به یک 
نیروی متحرک هجومی و واکنش سریع بدل کرده که 
آماده اســت به هر تهدیدی در هر زمان و مکان پاسخ 

کوبنده و قاطع بدهد. 

ارتش 

خریدار  وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
گفــت: اعتبار خریــد بســته های غذایی و 
بهداشــتی به میزان حدود ۶۰۰ هزار تومان 
برای مادران دارای فرزند شــیرخوار در سه 
دهک اول درآمــدی در تمام اســتان های 

کشور تامین شد.
 ســید صولت مرتضوی، وزیر تعــاون، کار 
و رفاه اجتماعی با بیــان اینکه اعتبار خرید 
بســته های غذایی و بهداشــتی به میزان 
حدود ۶۰۰ هزار تومان برای مادران دارای 
فرزند شیرخوار در ســه دهک اول درآمدی 
در تمام استان های کشور تأمین شد. اظهار 
کرد: این طــرح برای مــادران دارای فرزند 
زیر ۲ ســال در ســه دهک اول درآمدی که 
جمعیتی حدود یک میلیــون )۹۳۵ هزار و 
۷۲۴( نفر هستند در تمام استان های کشور 

اجرایی می شود.
وی خاطرنشان کرد: این طرح با نام »یسنا« 
در سال گذشــته و از محل مسئولیت های 
اجتماعی شــرکت های تابعه وزارت تعاون، 
کار و رفــاه اجتماعــی و با همــکاری بنیاد 
کرامت آستان قدس رضوی، برای حدود ۲۴ 

هزار مادر دارای فرزند شــیرخوار )مادران 
دارای فرزنــد زیــر ۲ ســال( در دهک اول 
درآمدی در ۸ استان کم برخوردار از جمله 
کهگیلویه و بویــر احمد، لرســتان، ایلام، 
گلستان، فارس، خراسان جنوبی، خراسان 

شمالی، هرمزگان اجرایی شد.
وی گفت: در ســه مرحله تأمیــن اعتبار 
به ازای هر مــادر ۴۰۰ هــزار تومان برای 
خرید بســته غذایی انجام شــد و از امروز 
برای تمامی مــادران دارای فرزند شــیر 
خوار در ســه دهک اول درآمدی تا سقف 
اعتبار ۶۰۰ هزار تومان با همکاری ســتاد 
ملی جمعیت در تمام اســتان های کشور 

اجرایی می شود.
مرتضوی افزود: مادران مشــمول می توانند 
از بســته های حمایتی پیش بینی شــده - 
ســبد غذایی مورد تأیید وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشــکی شــامل لبنیات، 
پروتئیــن، حبوبــات، روغــن، غــلات، 
مغزی جات، میوه جات و سبزیجات و بسته 
بهداشتی شامل پوشک، شــامپو، صابون و 
شوینده های بهداشــتی برای کودک و مادر 

تا مبلغ حدود ۶۰۰ هــزار تومان به صورت 
رایگان خرید کنند.

وی با بیان اینکــه برای مادران مشــمول 
طرح، پیامک ارسال خواهد شد، اظهار کرد: 
اعتبار مذکور در حســاب سرپرست خانوار 
دارای مادر مشمول تأمین شده و قابل بهره 
برداری و خرید اســت و امکان خرید اقلام 
مورد تأییــد از طریق تمام فروشــگاه های 
طرف قــرارداد کالابرگ در دســترس قرار 

دارد.
وزیر تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی تصریح 
کرد: برای اینکه خانوار از مبلغ اعتبار مطلع 
شــوند می توانند به برنامه کاربردی »شما« 
با کد ملی سرپرســت خانوار وارد شده و به 
نزدیک ترین فروشــگاه طرف قرارداد برای 

خرید مراجعه کنند.
وی یادآور شــد: بر اســاس ماده ۲۴ قانون 
حمایت از خانواده و جوانی جمعیت، وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی مکلف اســت با 
معرفی وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشــکی و همــکاری کمیته امــداد امام 
خمینی )ره(، ســتاد اجرایی فرمان حضرت 

امــام خمینــی )ره( و بنیاد مســتضعفان، 
مادران باردار، شیرده و دارای کودک زیر ۵ 
سال را که بر اســاس آزمون وسع، نیازمند 
حمایت هستند، شناسایی کرده و خدمات 
سبد تغذیه رایگان و بسته بهداشتی رایگان 

را ماهانه به آنها اختصاص دهد.
مرتضوی تصریح کــرد: به منظور حمایت از 
مادران ایرانی در فرزنــدآوری و حرکت به 

سوی جوانی جمعیت که یکی از موضوعات 
اصلــی و محوری نظام جمهوری اســلامی 
ایران است، با همکاری ستاد ملی جمعیت، 
بســته های غذایی و بهداشتی به حدود یک 
میلیون مــادر دارای فرزند شــیرخوار )زیر 
۲ ســال( در ســه دهک اول درآمدی مبلغ 
حدود ۶۰۰ هزار تومان در بســتر کالابرگ 

الکترونیکی اختصاص خواهد یافت.

امیر حیدری: »وعد صادق«دستاوردهای تاریخی دارد

خریدار  رئیس جمهور گفــت: عملیات 
»وعده صادق« نشان دهنده اقتدار، موجب 

وحدت کشور و پاسخی ضروری بود.
آیــت اللّه ســید ابراهیم رئیســی در جمع 
مردم شهرســتان دامغان در مصلای امام 
خمینــی)ره( در قالب برنامه ســفر دولت 
سیزدهم به اســتان ســمنان، با اشاره به 
پاسخ ســپاه پاســداران انقلاب اسلامی به 
حمله رژیم صهیونیســتی به کنسولگری 
ایــران گفت: عملیــات »وعــده صادق« 
موجب اقتدار، وحدت و انســجام در کشور 
شد. این عملیات هم نشــان دهنده اقتدار 
نظام جمهوری اســلامی و توان نیروهای 
مسلح ما شــد و هم نشــان اراده پولادین 
مردم تحــت هدایت رهبــر معظم انقلاب 

بود.
آیت اللّه رئیســی افزود: امروز همه گروه ها 
و جریان های سیاســی معتقدند این پاسخ 
اقدامی ضــروری، وحدت بخش و افتخاری 

بزرگ برای کشور بود.

توسعه یافتگی مبتنی بر فرهنگ 
اصیل باشد

وی توســعه یافتگی حتمی و ناگزیر است. 
باید جامعه از توسعه یافتگی بهره مند شود. 
اما اگر با حفظ و صیانــت از مبانی فرهنگی 
باشــد، هیچ نگرانی وجود نخواهد داشت. 
حتما باید با اســتفاده از ابزارهای ارتباطی 
که امروز در دنیا وجود دارد، در این مســیر 

بهره بگیریم.
رئیسی خاطرنشــان کرد: باید آن فرهنگ 
اصیــل و مبانــی حفظ شــود کــه جوان، 
خانواده، شــهر و تمدن را حفظ کند. مبانی 
باید با این هجوم فرهنگــی پایدار بمانند. با 
این شــیوه هجوم ها بی اثر خواهند شد. زیرا 
شــخصیت های فرهنگی ایمان، فرهنگ، 
ارزش های اجتماعی را رصــد، دیده بانی و 
مرزبانی می کنند. همــه بخش های متولی 
امر فرهنــگ در دســتگاه های دولتی هم 
بدانند باید این ســرمایه عظیــم فرهنگی 

حفظ شود و ارتقا یابد.

دستاوردهای دولت سیزدهم
وی با یادآوری اینکه موضوع آب برای مردم 
این منطقه از اهمیت بسیار زیادی برخوردار 
است، اضافه کرد: زمانی که مسئولیت دولت 
را به عهــده گرفتیم، کشــور ناترازی های 
زیــادی در حوزه بــرق، آب و گاز داشــت. 
اما چالش های بــه همین میــزان محدود 
نمی شد. کرونا در ابتدای فعالیت دولت طی 

یک روز تا ۷۰۰ نفر قربانی می گرفت.

رئیس جمهور یادآور شــد: یقین داشــتیم 
با همراهــی مــردم و جوانان کشــورمان 
می توانیم وضعیت را مدیریت کنیم. همین 
امر هم رخ داد. دشــمن معتقد بود می تواند 
رشــد اقتصادی را متوقف کنــد، بیکاری را 
افزایش دهــد، ناهنجاری هــای اجتماعی 

فرهنگی را توسعه دهد.
آیت اللّه رئیســی با بیان اینکه در این دولت 
با حمایت خداوند و همراهــی مردم در این 
سه سال برخلاف ۱۰ سال گذشته که رشد 
اقتصادی کشــور کمتر از یــک درصد بود، 
در ۶ ماه دوم ســال ۱۴۰۰ یعنی ســال اول 
دولت سیزدهم، چهار درصد رشد اقتصادی 
محقق شــد، افزود: ســال ۱۴۰۱ رشد ۴.۵ 
درصدی و برای ســال ۱۴۰۲ هم اعلام شد 
کشــور رشــد اقتصادی ۶ درصدی داشته 

است.
وی تاکید کرد: هشــت هــزار و ۴۰۰ واحد 
تولیدی راکد در کشــور به چرخــه تولید 
بازگشــت. برخی واحدها ۱۰ تا ۱۲ ســال 
راکد بودند و اکنــون با حمایــت دولت به 
چرخه تولید بازگشــتند. در اســتان ۲۰۱ 
واحد تولیدی راکد دوباره فعال شــدند. ما 
نخواهیم گذاشت که هیچ واحد تولیدی در 

استان تعطیل شود.
رئیس دولت ســیزدهم یادآور شد: دشمن 
نمی خواهد ما رشــد کنیم، امــا ملت ایران 
عزم خود را جــزم کرده کــه در حوزه های 
مختلــف اقتصادی پیشــرفت کند. جنگ، 
جنگِ اراده هاســت و در این جنگ اراده ها 
ملت ایران پیروز شده و بعد از این هم پیروز 

شده است.

حل مساله کم آبی در استان سمنان
وی دربــاره مســائل مرتبط با آب اســتان 
ســمنان و شهرســتان دامغان نیــز گفت: 
با همراهی مــردم و مســئولان محلی حل 
مشــکل آب در سراسر استان ســمنان را 
پیگیری می کنیم و قطعا این مشکلات حل 
می شود. بخشی از مســائل استان در حوزه 
آب در همین مدت کوتاه حل شد. اقدامات 
لازم برای سمنان و شاهرود آغاز شده که در 

حال انجام است. 
رئیس جمهور با تاکید بــر توجه به مدیریت 
مصرف آب تصریح کرد: یک مســاله تأمین 
آب و مســاله دیگر هم مدیریت آب اســت. 
مدیریت مصــرف آب کمتــر از تأمین آب 
اهمیت ندارد. دولت مدیریــت آب را مورد 

تاکید می داند.
آیت اللّه رئیســی بیان کرد: مشکل آب پنج 
هزار از ۱۰ هزار روستایی که ابتدای فعالیت 
دولت مشکل تأمن آب آشامیدنی داشتند، 
حل شده اســت. یعنی عزم دولت برای حل 
مساله جدی اســت. اما در کنار این اقدامات 
زیرساختی باید همه به مدیریت مصرف آب 

نیز توجه داشته باشیم.
وی افزود: درباره مســاله آب و مدیریت آب 
در جلســه »حل مســاله« که شب گذشته 
در شــاهرود برگزار شــد نیز رایزنی هایی 
انجام شد. در تلاشــیم که مساله تامین آب 
آشــامیدنی و کشاورزی اســتان سمنان با 

همراهی مردم و دولتمردان حل شود.

وی با اشــاره به اینکــه آن چــه از دامغان 
می شناســیم میراث کهن، تمدن و مدنیت 
مثال زدنی است. مردم دامغان در فرهنگ، 
دانش و ایمــان و دلدادگی به خدا شــهره 
هســتند، ادامه داد: تاریخ دامغــان گواه بر 
دینداری و فرهنگی بودن مردم این سامان 
و برخورداری از یک مدنیت ملی اســت که 
توام با تمدن ایرانی و اسلامی است. مردمی 
بافرهنگ، بابصیرت، آگاه و باایمان همواره 

در این منطقه زندگی می کردند.
آیت اللّه رئیسی با اشاره به اینکه یاد شهیدان 
این منطقه را گرامی مــی دارم و به جانبازان 
و ایثارگــران و خانواده معزز شــهدا و درود 
می فرســتم و ادای احترام می کنم، تاکید 
کرد: در خدمت نماینده ولی فقیه در استان 
و استاندار به منزل یکی از شهدای دامغانی 
رفتم. ســخنان این مادر شــهید بــرای ما 

کلاس درس بود.
وی اضافه کرد: خانواده شهدا با این که برای 
دفاع مقدس، انقــلاب اســلامی و دفاع از 
حریم و حرم سرمایه گذاری کردند، همواره 
خودشان را به نظام و اسلام بدهکار می دانند 
و معتقدند آن چه از امــوال دارند هم باید در 
راه خدا و امام حســن)ع( بدهند. این مردم 
همان مؤمنانی هســتند که خداوند وعده 
کرده نصرت الهی را با همیــن افراد محقق 

می کند. 
همین روحیه اســت که غزه و فلســطین را 

همچنان زنده نگه داشته است.
به گفته رئیس جمهور، نخســتین سرمایه 
بــزرگ دامغان ســرمایه فرهنگی اســت. 

وظیفه دولــت در قبال مــردم فرهیخته در 
کنار چهره های شــاخص علمی و حوزوی 
و فرهنگی حفظ مدنیت و فرهنگ اســت. 
تمام تلاش مســوولان باید این باشد که این 

سرمایه فرهنگی حفظ شود.

فعال شدن دانشکده علوم پزشکی 
برای دامغان

رئیس دولت ســیزدهم با تاکیــد بر اینکه 
مســاله بهداشــت و درمان بســیار مهم 
اســت و باید یکی از مســائل مــورد توجه 
مســئولان ذیربط این منطقه باشد، ادامه 
داد: برنامه ریــزی برای اســتان ســمنان 
نبایــد فقــط بــرای جمعیت ثابــت این 
اســتان یا شهرستان باشــد. یک جمعیت 
متغیــر هم در ایــن شهرســتان داریم که 
به میزبانــی مهربانانه از زائــران حضرت 
دارد.  ارتبــاط  علی ابن موســی الرضا)ع( 
افتخار مردم استان ســمنان و شهرستان 
دامغان همــواره این بــوده کــه میزبان 

مهمانان امرام رضا)ع( هستند.
 وی ادامــه داد: مردم دامغــان بیش از هزار 
سال است که سِمت خدمتگزاری به زائران 
امام رضا)ع( دارند. بنابراین در محاســبات 
نباید بر اســاس جمعیت ثابت نــگاه کنیم. 
با توجه به حضور مهمانــان امام رضا)ع( در 
این شهرســتان، وضعیت مراکــز درمانی و 
بهداشــتی دامغان باید حتما متحول شود و 
نباید بر اســاس فرمول های سرانه جمعیت 
ثابت به ایجاد زیرســاخت های درمانی نگاه 

کرد.
آیت اللّه رئیسی تاکید کرد: نیروسازی برای 
مراکــز درمانی هم اهمیت زیــادی دارد. از 
سراسر کشور می توان نیروهایی را به مراکز 
درمانــی این منطقــه اعزام کــرد. بهترین 
راه این اســت که در همیــن منطقه نیروی 
انسانی تربیت و دانشــکده علوم پزشکی در 
شهرســتان دامغان ایجاد شود. فعال شدن 
دانشکده علوم پزشــکی در این شهرستان 
می توانــد تامین کننــده نیروی انســانی 
درمانی در دامغان و شهرستان های اطراف 

باشد.
رئیس جمهــور خاطرنشــان کــرد: برای 
شهرســتان دامغان پنج مصوبه از جمله در 
حوزه راه ها در دور دوم سفر تصویب شد که 
در جلسات مورد کار کارشناسی قرار گرفت 
که اجرای آن دنبال می شــود. به همراهی 
شما مردم عزیز برای اجرای طرح ها و تحقق 
اهداف نیازمندیم و قــول می دهیم که تمام 
توان موجود را برای حل مســائل جامعه به 

کار بگیریم.



می خواهند توپ دستمزد را به زمین قوای دیگری بیندازند و مجلس را با جامعه کارگری درگیر کنند

فرمول تعیین حقوق کارگران تغییر می کند؟
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وزیر صمت:
»زیرساخت و انرژی« مشکل اصلی صنایع 

استان سمنان است
وزیر صمت با بیان اینکه ســمنان اســتانی صنعتی است و مزیت اصلی 
اقتصادی این استان نیز صنعت محســوب می شود، گفت: زیرساخت و 

انرژی مهمترین مشکلات صنایع استان است.
عباس علی آبادی، در حاشــیه سفر به ســمنان به همراه هیأت دولت 
ســیزدهم ضمن بیان اینکه صنعت مزیت اصلی استان سمنان است، 
تاکید کرد: طبیعتاً به لحاظ ظرفیت و توانمندی اســتان سمنان در بعد 

صنعتی، نگاه دولت نیز به صنایع استان حمایتی خواهد بود.
وی با بیان اینکه از سوی دیگر طبیعی است که وقتی مزیت یک استان 
مانند ســمنان بر محور صنعت قرار می گیرد، پیشــرفت ها و موانع به 
تناسب پدیدار می شود، افزود: در ســفر هیأت دولت سیزدهم به استان 
سمنان مشکلات و مسائل مرتبط با صنایع استان احصا و مورد بررسی 
قرار گرفت تــا بتوانیم بهتریــن تصمیمات را برای صنایع این اســتان 

بگیریم.
وزیر صمت با بیان اینکه دیدگاه ما در بازدید از استان سمنان، ظرفیت 
فوق العاده صنعتی در نزدیکی و همجواری پایتخت اســت، تاکید کرد: 

باید تلاش کنیم که مشکلات صنایع استان سمنان حل شود.
علی آبادی با بیان اینکه بخش مهمی از مشکلات صنایع استان سمنان 
زیرســاخت هایی مانند برق، آب، گاز و … است، گفت: تلاش می کنیم 
که با مشــارکت مردم ذیل شعار ســال یعنی جهش تولید با مشارکت 

مردم، مشکلات صنایع استان سمنان حل شود.
وی با بیان اینکــه در تمام بازدیدهایی که از صنایع اســتان ســمنان 
داشــتیم نیز تحقق شعار ســال لحاظ شــد، گفت: صنعتگران استان 
سمنان خوشبختانه از ما مسئولان جلوتر هســتند و پیام و شعار رهبر 
معظم انقلاب اســلامی را زودتر از ما دریافت کرده و بــرای تحقق آن 

تلاش دارند.
 

 این تعداد خودروی برقی در راه ایران است
و سیگنال به بازار خودر

مدیر طرح خودروهای برقی وزارت صنعت معدن تجارت از واردات ۸ تا 
۱۰ هزار خودروی برقی به کشور طی ۳ ماه آینده خبر داد.

حســن کریمی ســنجری مدیر طرح خودروهای برقی وزارت صنعت 
معدن تجارت در مصاحبه با رادیو گفت: در حال حاضر ۲۵۰۰ خودرو و 
تاکسی برقی از گمرک ترخیص شده که در ســه ماه آینده ۸ تا ۱۰ هزار 
خودروهای برقی که بخشــی از آن ها در حال حمل و ترخیص است در 

معرض واگذاری قرار می گیرد.
ایسنا در خبری نوشت:وی گفت: مجموع خودروهای سواری که تا سه 
ماه آینده به بازار عرضه می شــود بین ۸ تا ۱۰ هزار خودرو اســت که به 

دنبال ایجاد شرایط تحویل آن به ناوگان عمومی هستیم.

کریمی ســنجری تصریح کرد: خودروی برقی نســبت بــه خودروی 
بنزینی حدود سالانه ۸ تا ۱۰ هزار لیتر بنزین صرفه جویی می کند، زیرا 
برق را می توان از منابع تجدید پذیر به دست آورد، ولی نمی توان بنزین 

را از منابع دیگر تامین کرد.
وی اظهار کرد: اگر قرار باشــد با سوخت های فســیلی برق تولید کنیم 
می توانیم منشا آلودگی را به خارج از شهرها ببریم و دیگر تاکسی ها در 

شهر تولید آلودگی نمی کنند.
مدیر طرح خودروهــای برقی وزارت صنعت معــدن تجارت بیان کرد: 
در اینجا باید به رانندگان تاکســی یارانه و کمک ارایه کنیم و بخشــی 
از سودی که دولت ناشــی از صرفه جویی به دســت می آید را به شکل 

بلاعوض به رانندگان تاکسی بدهد.
وی گفت: وزارت صمت همیشه به دنبال فرهنگسازی و نهادینه کردن 
این امر است، ولی وقتی ناوگان حمل و نقل عمومی را به خودروی برقی 
مجهز کنیم نیازمند توسعه ایستگاه های شارژ هستیم. اگر شرایط شارژ 
فراهم باشد مردم ما علاقه مند هســتند که خودروی برقی سوار شوند. 
عده ای از مردم علاقــه دارند خودروی وارداتی بخرنــد، ولی می توانیم 
اینکار را با خودروی برقی انجام دهیــم. بخش مهمی از خودروی برقی 
باید تامین کننده حمل و نقل عمومی باشد و بخشی از آن باید به مردم 

اختصاص یابد.

وی کالاهای وارداتی   تاثیر دلار تلگرامی ر
چه قدر است؟

یک کارشناس اقتصادی با اشاره به نقش کانال های تلگرامی در تعیین 
قیمت اقلام وارداتی گفت: شاید نوســانات بازار ارز آزاد در فعالیت های 

سفته بازانه مؤثر باشد؛ اما برای کالای وارداتی تاثیر ندارد.
میثم مهرپور، کارشــناس اقتصادی، پیرامون ارز تخصیص یافته برای 
واردات کالا توســط بانک مرکزی گفت: در ســال ۱۴۰۲ بانک مرکزی 
تمام نیازهای کشــور را با تخصیص حدود ۷۰ میلیــارد دلار ارز بابت 
واردات کالا تأمین کرده است. در سال ۱۴۰۱ نیز حدود ۶۳ میلیارد دلار 
ارز برای کالاهای وارداتی توسط بانک مرکزی تخصیص داده شده بود؛ 
بنابراین می توان چنین نتیجه گرفت که کشور مسئله ای در منابع ارزی 
و میزان تخصیص ارز نداشته و به عبارتی تمام نیاز کشور با ارز تخصیص 

داده شده از سوی بانک مرکزی تأمین شده است.
وی ادامــه داد: حدود ۲۰ میلیــارد دلار از حدود ۷۰ میلیــارد دلار ارز 
تأمین شده توســط بانک مرکزی، با ارز ترجیحی ۲۸۵۰۰ تومانی بوده 
و حدود ۵۰ میلیارد دلار مابقی آن نیز با نــرخ ارز در مرکز مبادله ایران 

یعنی حدود ۴۱ تا ۴۲ هزار تومان تأمین شده است.
این کارشــناس اقتصادی افزود: به عبارتی در ارز تخصیص یافته بانک 
مرکزی برای تأمین کالاهای موردنیاز کشــور، دلار بــازار آزاد یا همان 
دلار تلگرامی هیچ گونه نقشــی ندارد؛ یعنی در سال گذشته، تمام نیاز 
ارزی کشور برای واردات کالا به طور میانگین با دلار زیر ۴۰ هزار تومان 

تأمین شده است.
مهرپور درباره نقش دلار تلگرامی در اقتصاد کشــور بیان کرد: دلار بازار 
آزاد به جز در قاچاق کالا، فرار ســرمایه و فعالیت های سفته بازانه، نقش 
دیگری را ایفا نمی کنــد. در همین زمینه نیز رئیــس بانک مرکزی در 
روزهای گذشته این پرسش را که کدام کالای شناسه دار برای واردات، 
از بانک مرکزی ارز دریافت نکرده اســت مطرح کرد کــه تاکنون هیچ 
پاسخ نقصی مبنی بر عدم دریافت ارز برای واردات کالا به آن داده نشده 

است.
وی در خصوص نقــش افزایش قیمت دلار تلگرامــی در بازار دارایی ها 
تصریح کرد: نقش سفته بازان در بازار طلا، خودرو و غیره باعث افزایش 
قیمت ها در این حوزه ها می شــود؛ بنابراین بالارفتــن ارز در بازار آزاد، 
ممکن اســت منجر به التهاباتی در بازار دارایی ها شود؛ ولی این موضوع 
طبیعتاً نباید بر بازار کالا و قیمت کالاها تأثیر بگذارد؛ چراکه این اقلام با 

ارز دولتی تأمین شده اند.

بازار

خریدار  نمایندگان کارگری اعتقاد دارند 
ســپردن تعیین دســتمزد بــه مجلس، به 
صلاح کشور، مجلس و جامعه هدف نیست. 
نباید درباره موضوعی کــه مرتبط با حوزه 
سه جانبه گرایی است، به صورت حاکمیتی 

و در یکی از قوا تصمیم گیری شود.
 تغییــر در تعییــن روش میــزان ســالانه 
دستمزد به نظر می رســد هر روز جدی تر از 
روز گذشته می شــود. وزیر کار در روزهای 
پایانی سال گذشــته از خبری پرده برداری 
کرد که البتــه تقریبا با انتقــاد نمایندگان 
بخش کارگری مواجه شد. صولت مرتضوی 
۲۸ اســفندماه اعــلام کرد: به ایــن نتیجه 
رسیدیم که با ارســال لایحه ای به مجلس 
نحوه تعییــن حداقــل حقــوق کارگران 
را عــوض کنیــم. بهتریــن مرجــع برای 
تصمیم گیری حقــوق کارگــران مجلس 

است.
به گفته او، مجلس با گرفتن نظر نمایندگان 
کارگری و کارفرمایــی و وزارت کار در مورد 
حقوق کارگران تصمیم می گیرد و آن را در 

لایحه بودجه می گنجاند.
وزیــر کار حالا پس از یک ماه نیز در پاســخ 
به سوالی پیرامون وضعیت لایحه واگذاری 
تعیین نرخ دســتمزد کارگــران به مجلس 
گفته؛ لایحه واگذاری تعیین دســتمزد در 
حوزه کارشناسی وزارتخانه در حال بررسی 
است، در بخش کارشناسی وزارتخانه است 
که بعد باید به دولت ارسال شود و در صورت 
تصویب در هیات دولت به مجلس ارســال 

خواهد شد.
این اظهارات در حالی اســت کــه پرونده 
مزد سال ۱۴۰۳ پرســروصدا بسته شد؛ به 
طوری که شــورای عالــی کار، افزایش ۳۵ 
درصدی حقوق کارگــران را بدون امضای 
کارگران تصویــب کرد. فعــالان کارگری 
اعتقاد دارند که کارگران بــه دلیل این که 
میزان رقمی کــه برای دســتمزد تعیین 
شده، کمتر از هزینه ها و شرایطی است که 
بتواننــد نیازهای زندگی خانــوار را تامین 
کنند، همچنان این مطالبــه را دارند که در 
خصوص دســتمزد ســال جدید بازنگری 
صورت گیرد و جلســات مزد برگزار شود تا 
دســتمزد با رضایت و امضــای آنها دوباره 
تعیین شــود ولی وزارت کار و کارفرمایان 
این مساله تصویب دستمزد سال ۱۴۰۳ را 
پایان یافته تلقی کرده و تاکنون زیربار این 

موضوع نرفته اند.

 حاج اسماعیلی: دولت مستاصل 
و درمانده شده است

در همیــن رابطه، حمید حاج اســماعیلی، 
کارشــناس بــازار کار در واکنــش به این 
اظهارنظر وزیر کار که گفتــه به این نتیجه 
رسیدیم که با ارســال لایحه ای به مجلس، 
نحوه تعییــن حداقــل حقــوق کارگران 
را عــوض کنیــم و بهتریــن مرجــع برای 
تصمیم گیــری، مجلس اســت، می گوید: 
دولت مستاصل شده است و رفتار نادرستی 
که دولت در سال ۱۴۰۱ در تعیین دستمزد 
برای کارگران انجام داد، در سال ۱۴۰۲ نیز 

تکرار کرد.
وی می افزاید: دولت برای فرار، این اظهارات 
را بیــان می کند که دســتمزد را به مجلس 
واگذار کنیم؛ به طوری که در ســال جدید با 
لایحه ای که ادعا می کند به مجلس خواهد 
فرستاد، دستمزد را پیشنهاد می دهد که در 

مجلس تعیین شود.
این کارشــناس بــازار کار تصریح می کند: 
واقعیت این اســت که قانون در حال حاضر 
این اختیار را به شورای عالی کار داده است 
و تا زمانی کــه قانون تغییــر نکند، چنین 

امکانی وجود ندارد.
حاج اســماعیلی عنوان می کنــد: من بعید 
می دانم کــه مجلس چنیــن کاری را قبول 
کند؛ با وجــود این که فرقــی نمی کند و در 
مجلس هم اگــر بخواهد دســتمزد تعیین 

شــود، حتما باید ســازوکاری برای حضور 
نمایندگان کارگری در قانون دیده شود.

وی متذکر می شــود: اساس و اســتاندارد 
تعیین دســتمزد در دنیا این است که خود 
کارگــران بــرای آن چانه زنــی می کنند و 
بخشــی از میز مذاکــره در چانه زنی های 

دستمزد هستند.
این کارشــناس بازار کار یادآور می شــود: 
این که وزیر کار بیان کرد تعیین دستمزد را 
باید به مجلس واگذار کنیم، نشانه استیصال 
وزیر کار اســت و او درمانده شــده است. اما 
نشــانه قوت گروه کارگری است که حاضر 
نشده از دستورات و سلیقه ها و آمار و ارقامی 
که ارائه می دهد، تبعیــت کند. دولت برای 

فرار از معرکه، این بحث ها را مطرح می کند.
حاج اســماعیلی خاطرنشــان می کند: به 
هرحال من بعید می دانم که شــیوه تعیین 
حقوق کارگــران بخواهد تغییــر کند. این 
حق کارگران اســت کــه بــرای پیگیری 
مطالبات شــان و نیــز دســتمزد، در میز 
مذاکرات حضور داشــته باشند. حضور آنها 

باید به رسمیت شناخته شده باشد.

سپردن تعیین دستمزد کارگران به 
مجلس، به صلاح کشور نیست

در این میــان، اولیــا علی بیگــی، رییس 
کانون عالی شوراهای اســلامی کار کشور 
می گوشد: هر چند رضایت جامعه کارگری 

در تعیین دســتمزد تامین نشد، اما از منظر 
قانونی مباحث درباره تعیین دستمزد پایان 
یافته اســت، مگر اینکه قرار باشد به توافقی 
برسند و رایزنی هایی صورت گیرد، اما از نظر 
قانونی مزد به تصویب رســیده و آیین نامه 
اجرای آن هم ابلاغ شده اســت.وی با بیان 
اینکه شــورای عالی کار شــورایی ترکیبی 
اســت که با حضور چهار نفر نماینده دولت، 
سه نفر نماینده کارفرما و ســه نفر نماینده 
کارگــر در خصوص موضوعــات مربوط به 
حوزه روابــط کار از جمله موضــوع تعیین 
حداقل دســتمزد، تصمیم گیری می کند، 
خاطرنشــان کرد: مهم ترین وظیفه شورای 
عالی کار در پایان هر سال، تعیین مزد است. 
این تعیین مزد هم به دو شــیوه انتخاب می 
شــود، یا با اجماع و اتفاق نظر همه اعضا و یا 
با رای اکثریت. اگر اعضا بــه اجماع و اتفاق 
نظر نرســند و هفت نفر از ۱۰ نفر به مصوبه 

ای رای دهند، آن مصوبه قانونی خواهد بود.
وی می افزایــد: از منظــر گــروه کارگری، 
درباره تعیین مزد امســال، ماده ۴۱ قانون 
کار رعایت نشــده بود. پیشــنهاد دولت و 
کارفرما دربــاره حداقل مــزد ۳۵ درصد و 
سایر ســطوح ۲۲درصد بود و به دلیل اینکه 
این پیشنهاد خواسته نمایندگان گروه های 
کارگری در شــورای عالی کار را تامین نمی 
کرد، مورد مخالفت گروه های کارگری قرار 
گرفت و متاسفانه مزد ســال ۱۴۰۳، با رای 

اکثریت به تصویب رسید.
این مسئول تشکل های کارگری می گوید: 
خوشــبختانه نمایندگانــی کــه تاکنون 
در مجلس اظهارنظــر کرده انــد و به ویژه 
رییس کمیســیون کارگری، با این موضوع 
به شــدت مخالفت کردند. ما هم معتقدیم 
ســپردن تعیین دســتمزد بــه مجلس، به 
صلاح کشور، مجلس و جامعه هدف نیست. 
نباید درباره موضوعی کــه مرتبط با حوزه 
سه جانبه گرایی است، به صورت حاکمیتی 

و در یکی از قوا تصمیم گیری شود.
وی تصریــح می کنــد: امیــدوارم مجلس 
که تاکنون موضع درســتی اتخــاده کرده، 
همچنان این مساله را مورد توجه قرار دهند 
که بحث حقوق کارگران با حقوق کارکنان 
دولت متفاوت است و این مسئولیت باید به 
صورت سه جانبه بررسی شود و مورد توجه 

قرار گیرد.

فرمول تعیین دستمزد تغییر می کند؟
علی بابایــی کارنامی، رییس فراکســیون 
کارگــری مجلس هم بــا تاکید بــر این که 
ارائه لایحه پیشــنهادی اصــلاح مواد ۴۱ و 
۱۶۷ قانون کار برای تعییــن مزد کارگران 
به دولت به منزله پاک کردن صورت مساله 
اســت و راه به جایی نخواهد برد، می گوید: 
با ارائه این لایحه مشکل دستمزد کارگران 
حــل نمی شــود؛ می خواهند تــوپ را به 
زمین قوای دیگــری بیندازند و مجلس را با 
جامعه کارگری درگیر کنند.وی می افزاید: 
نمی توان در جایــی مانند مجلس به صورت 
یک طرفه در مــورد تعیین مــزد کارگران 
تصمیم گرفت، تعیین حقــوق کارمندان با 
کارگران متفاوت اســت. در واقع کارگر در 
محیطی کار می کند که پارامترهای مزدی 
در آنجا جایگاهی ندارد و متغیرهای خاص 
خود را دارد و قانون گــذار در قالب ماده ۴۱ 
قانون کار، مزد را بــه توافق کارگر با کارفرما 

در قالب شورای عالی کار واگذار کرده است.
بابایی درباره اظهارات معاون وزیر کار مبنی 
بر اینکه لایحه پیشنهادی اصلاح مواد ۴۱ و 
۱۶۷ قانون کار برای تعیین مزد کارگران به 
زودی به دولت ارائه می شود، تاکید می کند: 
این موضوع مبنای قانونــی ندارد و مجلس 
هم در این رابطه واکنش نشــان خواهد داد، 
زیرا ما جزو کشورهایی هستیم که به مقاوله 
نامه های بین المللی پیوستیم و تعیین مزد 

باید با توافق کارگران باشد.

 پیش بینی رشد ۱۵ درصدی صادرات

عراق؛ شریک تجاری همیشگی ایران
خریدار  نماینده ویــژه تجاری ایــران در عراق ضمن 
تشریح موانع توســعه تجارت دو کشــور گفت: پارسال 
صادرات ایران به عــراق بدون احتســاب گاز ۱۳ درصد 
افزایش یافت که پیش بینی می شــود این رقم امســال 
به ۱۵ درصد برسد.کارشناســان اقتصادی معتقدند که 
صدور کالا به کشــورهای همســایه در تجارت خارجی 
هر کشــوری از جایگاه ویژه ای برخوردار است، چرا که از 
یک سو با کاهش فاصله جغرافیایی و هزینه های تجاری 
کاهش می یابد و از ســوی دیگر افزایش مبادلات تجاری 
و اقتصادی به معنای گره خوردن ســایر تعاملات شامل 
تعاملات سیاســی و حتی امنیتی بوده و اهمیت بالایی 

دارد.
با توجه به اینکه کشور عراق به دلیل داشتن طولانی ترین 
مرز مشترک خشکی با جمهوری اسلامی ایران به عنوان 
بهترین فرصت اقتصادی کشــورمان در میان کشورهای 
همسایه مطرح است و افزون بر این دارای قرابت نزدیک 
و مشــترک فرهنگی، دینی و اجتماعی است و در شرایط 
تحریمی کشــور و موقعیت راهبــردی منطقه بهترین 
گزینه برای توسعه روابط تجارت خارجی دوجانبه است، 
در مطلب پیش رو در گفت و گویی با فرزاد پیلتن مشاور 
معاون وزیر و نماینده ویژه ســازمان توسعه تجارت ایران 
در عراق به وضعیت روابط تجاری ایــران و عراق و موانع 

و راهکارهای توسعه تجارت بین دو کشور پرداخته ایم.

جزئیات تجارت ایران و عراق در 1402
فرزاد پیلتن اظهار کرد: صادرات ایران به جهان در ســال 
۱۴۰۲ حــدود ۴۹.۴ میلیــارد دلار بوده که نســبت به 
ســال ۱۴۰۱ حدود ۸.۹ درصد کاهش را نشان می دهد. 
عراق با ۹.۲ میلیارد دلار و ۱۸.۷ درصد از ســهم صادرات 
کشــور پس از چین )۱۳.۹ میلیارد دلار( دومین مقصد 
کالاهای صادراتی ایران بوده است. امارات )۶.۶ میلیارد 
دلار(، ترکیــه )۴.۲ میلیارد دلار( و هنــد )۲.۲ میلیارد 
دلار( نیز در رتبه هــای بعد از عراق قرار داشــته اند.وی 
افزود: همچنین در سال ۱۴۰۲ عراق در رتبه اول مقاصد 
صادراتی ایران در میان کشــورهای همسایه قرار داشته 
است. امارات، ترکیه و پاکســتان نیز در رتبه های بعدی 
مقاصد صادراتی ایران در میان کشــورهای همســایه 
بوده اند.پیلتن اضافه کرد: بررسی دقیق تر نشان می دهد 
صادرات ایــران به عراق در ۱۲ ماهه ســال ۱۴۰۲ بدون 
احتساب گاز ۷ میلیارد و ۲۹۸ میلیون دلار و با احتساب 

گاز ۹ میلیارد و ۲۱۶ میلیون دلار بوده است.
وی ادامه داد: همچنین بررســی مقایســه ای آمارهای 
مذکور نشــان می دهد صــادرات ایران به عــراق بدون 
احتســاب گاز از نظر ارزش ۱۳ درصــد و از نظر وزن ۱۶ 
درصد افزایش نشــان می دهدصادرات ایــران به عراق 

بدون احتســاب گاز از نظر ارزش ۱۳ درصد و از نظر وزن 
۱۶ درصد افزایش نشــان می دهد. با این وجود؛ صادرات 
ایران به عراق با احتســاب گاز طبیعی از نظر ارزشی ۱۰ 

درصد و از نظر وزنی ۳ درصد کاهش نشان می دهد.
مشــاور معاون وزیر صنعت معدن و تجارت در امور عراق 
در مورد علت این موضوع گفت: همانطور که مشــخص 
اســت دلیل اصلی کاهش صادرات کلی بــه عراق، افت 
صادرات گاز طبیعی به این کشــور طی مــدت مذکور و 

یا عدم بروزرسانی آمار صادرات این محصول بوده است.
وی درباره میزان صــادرات گاز به این کشــور افزود: بر 
اساس آمارهای منتشر شده صادرات گاز از ایران به عراق 
در ســال ۱۴۰۲ حدود یک میلیارد و ۱۴۰ میلیون دلار 
بوده است که نســبت به میزان صادرشده در سال ۱۴۰۱ 
)یعنی حدود ۳ میلیارد دلار( حــدود ۵۰ درصد کاهش 

داشته است.

بی توجهی دولت ها به بازار عراق
پیلتن در ادامــه در خصوص اصلی ترین موانع توســعه 
تجارت با عراق، اظهار کرد: موانع توســعه تجارت با عراق 
را می تــوان به طور کلی در دو ســطح دولتی و خصوصی 

برشمرد.
مدیرکل ســابق دفتر عربی آفریقایی ســازمان توسعه 
تجارت ایران گفت: در سطح دولتی، با وجود راهبرد کلی 
و کلان دولت و نظام برای توســعه مناســبات اقتصادی 
با عراق و فراهم شــدن شرایط بســیار مناسب سیاسی 
و امنیتی برای گســترش این مناســبات، بســیاری از 
دستگاه های دست اندرکار به اهمیت بازار عراق و یا برنامه 
ریزی و تلاش برای ایجاد زیرساخت های مناسب توسعه 
روابط تجــاری با این کشــور و اســتفاده از فرصت های 
اقتصــادی در این کشــور اهتمام و توجه لازم را نشــان 
نمی دهند.به گفته وی، هرچند ســازمان توسعه تجارت 
ایران، وزارت امورخارجه و وزارت امور اقتصادی و دارایی 
به عنوان نهادهای مســتقیم و مرتبط با تجارت با عراق 
و مســؤول کمیسیون مشترک دو کشــور پیگیری های 
زیادی در این خصوص می کنند، اما واقعیت این است که 
مشکلاتی در حوزه های گمرکی، پایانه های مرزی، حمل 
و نقل، اســتاندارد، بانکی، تضامین صادراتی، رسیدگی 
به اختلافات تجــاری و… وجود دارد که مانع توســعه 

مبادلات تجاری دو کشور است.
نماینده ویژه تجــاری ایــران در امور عــراق ادامه داد: 
همچنین برنامه ریزی مناســب و مطلوب و مورد انتظار 
در میــان نهادهای ذیربط برای بهره برداری مناســب از 
فرصت هــای اقتصادی و تجاری عراق از جمله ســرمایه 
گذاری در حوزه هــای پرمنفعتی ماننــد صنایع بانکی 
و بیمه ای، پروژه های زیرســاختی و صنعتــی و یا حتی 

تسهیل ورود ســرمایه گذاران و گردشگران از عراق برای 
تولید مشــترک در ایران و یا ارائه خدمات گردشگری و 

افزایش درآمدهای ارزی شکل نگرفته است.

عدم رعایت اصول حرفه ای بازاریابی
نماینده ویژه تجــاری ایــران در عراق اضافــه کرد: در 
ســطح بخش خصوصی نیز می توان به عدم برنامه ریزی 
تشــکل های خصوصی مرتبــط جهت بهره بــرداری از 
فرصت های توســعه روابط تجاری با عــراق و همچنین 
عدم تلاش و برنامه ریــزی در زمینه فرهنگ ســازی و 
آموزش اعضای خود و یا انجــام مطالعات تخصصی بازار 
و اطلاع رسانی و تبادل هیأت های تجاری و حضور فعال 
و حرفه ای در رویدادهای تجاری مانند نمایشــگاه های 
عراق… از یک سو و همچنین عدم رعایت اصول حرفه ای 
بازاریابی و تجاری و اخلاق تجاری توسط بنگاه ها و تجار 
دو طرف از ســوی دیگر؛ از دیگر مشکلات و موانع توسعه 

روابط تجاری ایران و عراق است .

فقدان حمل مستقیم کالا بین ایران و عراق
نماینده ویژه سازمان توســعه تجارت ایران در عراق در 
خصوص مشــکلات سیســتم حمل و نقــل در تجارت 
با عراق اظهار کرد: یکی از مهمترین مشــکلات حمل و 
نقل تجارت با عراق، فقدان حمل مســتقیم کالا میان دو 
کشور است که موجب شــده کالاهای صادراتی به عراق 

در پایانه های مرزی تخلیه و مجدداً بارگیری شود.
به گفته پیلتن، ایــن موضوع باعث افزایــش هزینه ها و 
همچنین اتلاف وقت و کاهش کیفیت کالاها و خسارت 
به بســته بندی محصــولات صادراتی کشــور به عراق 

می شود.

تأثیر ممنوعیت مبادله با ارزهای خارجی در عراق 
بر تجارت با ایران

وی در مورد تأثیر سیاســت ممنوعیت مبادله با ارزهای 
خارجــی در عراق بر تجارت این کشــور بــا ایران گفت: 
سیاست های ارزی دولت عراق متناسب با شرایط داخلی 
اقتصادی این کشــور اتخاذ می شــود و با توجه به همین 
شرایط هم احتمال اصلاح و تعدیل دارد. سیاست جدید 
ارزی دولت عراق، اگرچه شــرایط را برای توسعه روابط 
تجاری ایران با این کشور کمی سخت تر کرده، اما تجارت 
میان دو کشــور از چنان منافع متقابلــی برای دو طرف 
برخوردار اســت که می توان گفت این سیاست ها تأثیر 

منفی چندانی بر روابط تجاری دو کشور نخواهد داشت.
نماینده ویژه سازمان توسعه تجارت ایران در عراق تاکید 
کرد: شــاهد این مدعا، افزایش ۱۳ درصــدی صادرات 

غیرنفتی ایران به عراق در سال ۱۴۰۲ بوده است.

تشکیل کمیته مشترک ایران و عراق برای 
پیگیری مشکلات شرکت های ایرانی

پیلتن درباره وضعیت صادرات خدمات فنی و مهندسی 
به عراق نیز اظهار کرد: کشــور عراق یکــی از مهمترین 
بازارهای صادرات خدمات فنی و مهندســی ایران بوده 
اســت، به طوری که در ســال های گذشــته تا حدود ۵ 
میلیارد دلار پروژه توسط شــرکت های ایرانی در عراق 
اجرا شد. در ســال های اخیر و به دلیل مشکلات امنیتی 
و اقتصــادی در عراق و همچنین شــیوع ویروس کرونا و 
عدم پرداخت مطالبات و خسارات شرکت های ایرانی در 
عراق و همچنین مشــکل پذیرش ضمانت نامه های این 
شــرکت ها، روند صادرات خدمات فنی و مهندســی به 
عراق دچار مشکل شــد ولی با تغییر شرایط و تلاش های 
صورت گرفته و شناسایی راهکارهای جدید، روند مجدد 
صادرات مذکــور و تکمیــل پروژه های قبلــی و اجرای 
پروژه های جدید آغاز شــده اســت .وی افزود: در همین 
ارتباط هم کمیته مشــترکی میان ایــران و عراق برای 
پیگیری مسائل و مشکلات شــرکت های ایرانی در عراق 
پیش بینی شــده و کارگروهی نیز در ســفارت ایران در 
بغداد با حضور نمایندگان شــرکت های ایرانی در عراق 
جهت بررسی فرصت ها و پیگیری رفع موانع و مشکلات 

همکاری دو کشور در این حوزه تشکیل شده است.
نماینده ویژه ســازمان توســعه تجارت ایــران در عراق 
همچنین در مورد پیش بینی میــزان تجارت با عراق در 
سال ۱۴۰، تصریح کرد: بررسی های به عمل آمده نشان 
می دهد ظرفیــت افزایش روابط تجاری دو کشــور تا دو 
برابر و به میــزان ۲۰ میلیارد دلار طی ۵ ســال و افزایش 
سالانه از جمله در سال ۱۴۰۳ حداقل ۱۵ درصد در حوزه 

صادرات و ۲۰ درصد در حوزه واردات از عراق وجود دارد.
پیلتن درباره اینکه آیا ســرمایه گذاری مشترک با عراق 
تعریف شده یا خیر، گفت: زمینه ها و فرصت های سرمایه 
گذاری در عراق متنوع در دو بخــش دولتی و خصوصی 
بوده و فرصت های دولتی معمولاً توسط نهادهای دولتی 
ذیربط یا هیأت های ســرمایه گذاری ملی و استانی عراق 
منتشر می شود که عمدتاً شامل احیا کارخانجات دولتی 
و ایجاد زیرساخت های عمرانی، گردشگری، بهداشت و 
درمان، خدمات شهری و صنعتی بوده و زمینه های بسیار 
خوبی برای همکاری مشــترک و بلند مدت دو کشور در 

حوزه های مختلف است.
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بخشی:
ونده کثیرالشاکی  حکم قطعی محکومان پر

وژه الماس مال صادر شد پر
دادســتان عمومی و انقلاب مرکز اســتان کرمان، گفت: حکم قطعی 
محکومان پرونده کثیرالشاکی پروژه ســاختمانی الماس مال در شهر 

کرمان با بیش از ۶۵ نفر شاکی صادر شد.
مهدی بخشی، دادســتان عمومی و انقلاب مرکز استان کرمان، گفت: 
پرونده کثیرالشاکی الماس مال شــهر کرمان با عنوان اتهامی و ارتکاب 
بزه مشــارکت در معرفی مال غیر به عوض مال خــود در پروژه احداث 
چندین طبقه ســاختمان و تعداد زیادی واحد با شکایت بیش از ۶۵ نفر 

شکات پرونده به شعبه بازپرسی کرمان ارجاع شد.
وی افزود: با پایان تحقیقات تکمیلی از ســوی بازپرس پرونده، شــعبه 
کیفری دو وارد رسیدگی شــده و متهمان را از جنبه عمومی به ۳ سال 
حبس و جزای نقــدی به میــزان ۷۰ میلیارد ریال محکــوم کرد که با 
اعتراض محکومان، پرونده در دادگاه تجدیدنظر استان مطرح و پس از 
رسیدگی حکم محکومیت قطعی متهم اصلی مشارکتاً با محکوم دیگر 

صادر شد.
دادســتان عمومی و انقلاب اســتان کرمان با تأکید بــر اینکه جبران 
خسارت و اســتیفای حقوق مالباختگان اولویت دستگاه قضائی استان 
اســت، ابراز کرد: شــکات می توانند از جنبه خصوصی همانگونه که در 
دادنامه ذکر شــده جهت مطالبه مال خود مبادرت به طرح دادخواست 

حقوقی کنند.
همچنین مردم هوشیار باشند با اعتماد به وعده های واهی و ظاهر موجه 
و فریبنده متهمان، موجب تضییع اصل ســرمایه مادی و ایجاد فشــار 

روانی مضاعف بر خود و خانواده هایشان نشوند.

موسوی؛
 افزایش حقوق بازنشستگان تأمین اجتماعی

 از ماه آینده اعمال می شود
مدیرعامل ســازمان تأمین اجتماعی بــا بیان اینکــه افزایش حقوق 
بازنشســتگان تامین اجتماعی از ماه آینده اعمال می شود، گفت: ما به 
التفاوت فروردین در خرداد ماه به حساب بازنشســتگان واریز خواهد 

شد.
میرهاشم موســوی مدیرعامل ســازمان تأمین اجتماعی در پاسخ به 
پرسشی در مورد زمان افزایش حقوق بازنشســتگان تأمین اجتماعی 
اظهار داشت: افزایش حقوق از ماه آینده برای بازنشستگان و مستمری 
بگیران اعمال می شــود و ما به التفاوت فروردین در خرداد به این افراد 

پرداخت خواهد شد.
وی افزود: هنــوز میزان افزایش حقوق بازنشســتگان تأمین اجتماعی 
به صورت دقیق و قطعی معلوم نشــده و این افزایــش متفاوت از روال 

پرداختی بازنشستگان دولتی و صندوق بازنشستگی است.
مدیرعامل ســازمان تأمین اجتماعی با اشاره به اینکه چهارچوب کاری 
ســازمان تأمین اجتماعی برای پرداخت حقوق بازنشستگان متفاوت 
اســت و بعد از تصویب در هیأت وزیــران اجرایی خواهد شــد، گفت: 
مابه التفاوت پرداختی فروردین بازنشســتگان در خرداد به حســاب 

بازنشستگان واریز می شود.

محمودی اعلام کرد؛
 امدادرسانی به بیش از ۱۰ هزار حادثه دیده

در استان های سیل زده
رییس ســازمان امداد و نجات هلال احمر با اشــاره به تــداوم عملیات 
امدادرسانی در ۴ استان ســیل زده کشــور گفت: امدادگران در ۴ روز 
گذشته به بیش از ۱۰ هزار نفر از هموطنان حادثه دیده خدمات رسانی 

کردند.

بابک محمودی رئیس سازمان امداد و نجات جمعیت هلال احمر گفت: 
از ۲۷ فروردین تا ســاعت ۵:۳۰ صبح روز ۳۱ فروردین، اســتان های 
بوشــهر، خراســان رضوی و جنوبی، سیستان و بلوچســتان، فارس، 
کرمان، هرمزگان و یزد دچار ســیل و آب گرفتگی شــده و به دریافت 

خدمات امدادی نیاز پیدا کردند.
وی ادامه داد: در ایــن مدت با انجام ۸۵ مورد عملیــات امدادی، به ۱۰ 
هزار و ۶۳۷ نفر امدادرسانی شــد، ۱۲۵۱ نفر اسکان اضطراری یافتند و 

۱۹۳ نفر نیز به مناطق امن منتقل شدند.
محمودی با اشاره به اینکه ۲۶۲ تیم عملیاتی شامل ۱۰۵۱ امدادگر در 
عملیات امداد در ســیل و آب گرفتگی مناطق جنوبی کشور مشارکت 
داشتند، افزود: با همکاری و تلاش امدادگران، تخلیه آب از ۱۳۲ واحد 
مسکونی انجام و ۳ اردوگاه اسکان اضطراری نیز در شهرستان جاسک 

با ۸۰ دستگاه چادر، برای اسکان افراد متأثر از سیل، برپا شد.
به گفته محمودی، علاوه بر توزیع چادر امــدادی، پتو، موکت، نایلون و 

… در میان حادثه دیدگان، ۱۵۳۴ بسته غذایی نیز توزیع شد.
گفتنی است عملیات امدادرسانی در ۴ اســتان سیستان و بلوچستان، 

فارس، کرمان و هرمزگان ادامه دارد.

ح تکمیل شبکه  اجرای سراسری طر
آزمایشگاهی از امسال

 رئیس آزمایشگاه مرجع سلامت وزارت بهداشــت از اجرای سراسری 
طرح تکمیل شبکه آزمایشگاهی کشور در سال جاری خبر داد و گفت: 

این طرح امسال در تمام کشور اجرا می شود.
 کاظم وطن خواه به مناسبت ۳۰ فروردین روز آزمایشگاهیان افزود: این 
روز فرصتی اســت که از همکاران آزمایشگاهی در حوزه های بهداشت، 
درمان، بیمارســتان ها، کلینیک ها و ســایر بخش های آزمایشگاهی 
تقدیر کنیم زیــرا خدمات این بخش در حوزه ســلامت کمتر دیده می 
شود، هرچند حدود ۷۰ تا ۸۰ درصد تشخیص های حوزه سلامت منتج 

از آزمایش هاست که نشان دهنده جایگاه و اهمیت آزمایشگاه است.
وطن خواه با بیان اینکه بیش از هشــت هزار آزمایشــگاه در ســطوح 
مختلف در کشور داریم که باید دسترسی به موقع و خدمات منصفانه و 
باکیفیتی را برای مردم فراهم کنند، ادامه داد: در این زمینه برنامه ایجاد 
شبکه آزمایشگاهی را از سال گذشته دنبال کرده ایم، به این منظور که 
در اقصی نقاط کشــور حتی مکان های صعب العبور آزمایشــگاه های 
نمونه حضور داشته باشــند و نمونه های آزمایشگاهی به سطوح بالاتر 
تخصصی ارجاع داده شــوند.به گفته وی، به عبــارت دیگر در این طرح 
هیچ فردی به خاطر یک کیت تخصصی لازم نیست از شهرهای کوچک 
به شهرهای بزرگتر و مراکز استان ها سفر کند. خدمات باید در دسترس 
مردم باشــد و در قالب این طرح نمونه گیری از آن ها انجام می شــود و 

پس از ارجاع آزمایش، نتایج نیز به موقع در دسترس آنها قرار می گیرد.  

دیوار

خریــدار  رییس قــوه قضاییــه گفت: 
در قضیــه عفــاف و حجــاب و برخــورد با 
هنجارشــکنان باید با تدبیــر، هماهنگی و 
همکاری عمل شــود؛ قطعاً ما نمی خواهیم 
هر فردِ کم توجه به قوانیــن در کف خیابان 

را کیفر کنیم.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای، 
در بخش دوم و پایانی سخنانش در نشست 
فصلی اعضای شــورای عالی قــوه قضائیه با 
رؤســای کل دادگســتری و دادستان های 
مراکز اســتان ها، اظهار کرد: محور کار همه 
ما در دستگاه قضائی باید سند روزآمد شده 
تحول و تعالی قضائی باشــد تــا بتوانیم با 

برنامه و منسجم حرکت کنیم.
رئیس دستگاه قضا گفت: مسؤولان قضائی 
در سراســر اســتان ها، با عنایت به محورها 
و مفاد ســند تحول، تدابیر مقتضی را برای 
کاســتن از ورودی پرونده ها اتخاذ نمایند تا 
از حجم ســنگین کاری قضــات و کارکنان 
قضائی کاسته شود و به کیفیت رسیدگی ها 

اضافه شود.
رئیس عدلیه بیان داشت: مسؤولان قضائی 
همچنین با لحاظ قوانین و مقررات مربوطه 
و ملاحظات همه جانبــه، تدابیر و تمهیدات 
مقتضــی را در راســتای کاســتن از تعداد 

زندانیان اتخاذ کنند.
قاضی القضات اظهار داشــت: مســؤولان 
قضائــی مربوطه باید نســبت بــه اجرای 
احکام قطعی قضائی اهتمام داشــته باشند 
و چنانچــه حکمــی قطعی ای را بــه دلیل 
موجهی، اجرایی نمی ســازند، مراتب را به 
ما اعلام دارند؛ بنابرایــن هیچ حکم قطعی 
قضائی نباید بدون دلیل موجه، معطل اجرا 

بماند.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 
بیان داشــت: توصیه ما همواره آن اســت 
که قضــات در چهارچوب قانــون، احکام 
جایگزین حبس صــادر کنند؛ اما باید توجه 
تمام و کمال داشت که این احکام جایگزین، 
متناسب باشند و دارای آثار منفی و یا موهن 
نباشند. نباید به گونه ای باشد که یک حکم 
جایگزین حبــس، کار و زحمــات قضائی 
انجام شده بر روی یک پرونده را بلااثر کند. 
لذا مقامات قضائی اســتان ها بــه این مورد 

نظارت ویژه داشته باشند.
رئیس قــوه قضائیه تصریح کــرد: در صدور 

احکام ناظر بــر تبعید محکومیــن نیز باید 
جوانب امر به صورت کامل ســنجیده شود؛ 
هم از حیث وضعیت محکــوم و خانواده او و 
هم از حیث مدت و مکانــی که محکوم قرار 
است به آنجا تبعید شود. ما اعلام نمی کنیم 
که حکم ناظر بر تبعید صادر نشــود، اما باید 
در صدور چنیــن حکمی آثــار مربوطه به 

صورت کامل مدنظر قرار گیرد.
رئیس دســتگاه قضا گفت: در صدور احکام 
ناظر بــر محرومیت های اجتماعــی افرادِ 
مجــرم و خاطی نیز نباید بــه گونه ای عمل 
شــود که زندگی فــرد و یا خانــواده او فلج 
شــود؛ برای نمونه، توقیف و مسدود کردن 
»کد ملی« فرد، از آن دســت اقداماتی است 
که مگر در موارد اســتثنایی و خاص، واقعاً 

ضرورتی ندارد.
رئیس عدلیه بیان داشــت: قرارهای منجر 
به بازداشــت ما کماکان زیاد اســت؛ اینکه 
وثیقه سنگینی که متناسب با عنوان اتهامی 
نیســت، برای یک متهم تعیین شود، هم از 
حیث شــرعی و قانونی برای ما مســئولیت 
ایجاد می کند و هم تعداد زندانیان را افزایش 
می دهد. نباید یک متهم، مدت مدیدی را به 
سبب عجز از تودیع وثیقه در زندان بماند؛ در 
اینگونه موارد دست مقامات قضائی باز است 
و بایــد تدابیر لازم را جهــت تعیین تکلیف 

متهم و پرونــده اتخاذ نمایند؛ بخشــنامه 
پذیرش اموال منقول به عنــوان وثیقه نیز 
صادر شــده اســت. همچنین باید در موعد 
صدور قرارهای کیفری، به گونه ای تمهید و 
تدبیر شــود که فرد بتواند در زمان مقتضی، 
قرارِ صادره را تأمین کند و به این ترتیب، در 
مواردی که ضرورتی ندارد، از رفتن متهم به 

زندان جلوگیری شود.
قاضی القضات در ادامه این نشســت، اظهار 
داشــت: وضعیت مــا اکنــون در خصوص 
ســاماندهی مقولــه ممنوع الخروجــی و 
اعمال محدودیت های مشــابه، بهتر شده 
اســت؛ بار دیگر تاکید داریم کــه در اعِمال 
ممنوع الخروجی افراد باید همه شــرایط و 
جوانب را بسنجیم و چنانچه فردی را ممنوع 
الخروج کردیم، مراتب را به اطلاع او برسانیم 
تا او تازه در فرودگاه و احیاناً همراه خانواده، 
متوجه ممنوع الخروجی خود نشود؛ رعایت 
این قضیه در قبال اکثر افــراد و موارد لازم 
اســت، مگر مــوارد اســتثنایی؛ همچنین 
در زمانــی کــه ضرورت ها رفع شــد، باید 
ممنوع الخروجی فرد را ملغی کنیم و مراتب 

را به اطلاع او برسانیم.
محســنی اژه ای در ادامه نشســت، گفت: 
در موارد ناظر بر محکومیــن به قصاص که 
صاحب حق قصاص، بدون عــذر موجه و یا 

به دلایل مختلف از جمله به علت ناتوانی در 
پرداخت فاضل دیه، محکوم را بعضاً سالیان 
متمادی در وضعیــت نامعین در زندان قرار 
داده است، مســئولان قضائی مربوطه وفق 
ماده ۴۲۹ قانون مجازات اسلامی، ترتیبات 

لازم را عملیاتی کنند.
رئیس قوه قضائیه تصریح کــرد: در موارد و 
پرونده هایی که فرد علاوه بر حبس، محکوم 
به رد مال نیز باشــد، باید ارشادات لازم به او 
انجام شود تا نسبت به رد مال خود در همان 
زمان حبس، اهتمــام ورزد و ایــن امر را به 
آینده موکول نکند چرا که چنین وضعیتی، 
موجبــات زیان دیــدن خودِ فــرد محکوم 

می شود.
رئیس دســتگاه قضا در ادامه بیان داشت: 
در همه مراحل و مراجــع قضائی باید به امر 
اتقان آراء اهتمام داشــت؛ اینکه آرای یک 
قاضی، به کرّات با پذیرش درخواســت های 
اعِمــال مــاده ۴۷۷ مواجه می شــود، یک 
نکته منفی اســت که بایــد از ناحیه رئیس 
کل دادگســتری مربوطه، نسبت به این امر 

نظارت و اتخاذ تدبیر شود.
رئیس عدلیه اظهار داشــت: مقامات قضائی 
در سراسر کشور نسبت به زیرمجموعه خود 
نظارت های سیســتمی و میدانیِ مســتمر 
داشته باشــند و سرکشــی از زندان ها را در 

برنامه های کاری خود بگنجانند.
محســنی اژه ای گفت: ما مکلــف به تکریم 
ارباب رجوع هســتیم و باید بــا متن مردم، 
ارتباط مســتمر و چهره به چهره داشــته 
باشیم؛ در همین راســتا، حضور مسئولان 
قضائی در مساجد و رسیدگی به امور مردم 
در این اماکن مقدس، بــرکات فراوانی را به 
همــراه دارد؛ در این زمینــه »مرکز وکلا، 
کارشناسان رسمی و مشاوران خانواده قوه 
قضائیه« فعالیت مطلوبی داشــته است؛ لذا 
ضروری اســت همه بخش ها و مســئولان 
قضائی به انجام مســتمر آن، اهتمام داشته 

باشند.
رئیس قوه قضائیه مجدداً تاکید کرد: همه 
مقامات و مســؤولان قضائی در سراســر 
استان ها در راستای تحقق شعار سال ناظر 
بر »جهش تولید با مشارکت مردم« تلاش 
مضاعف داشته باشــند و در این جهت، به 
برگزاری منظم و مرتب جلســات شورای 
حفظ حقوق بیت المال اهتمــام ورزند و با 
تولیدکنندگان و فعــالان اقتصادی ارتباط 
مستمر برقرار کنند. مقامات قضائی برخی 
استان ها در ارتباط گیری با تولیدکنندگان 
و رفع مشکلات آنها تلاش های خوبی دارند 
که این امر باید به کلیه اســتان ها تســری 

یابد. 
همچنین مقامات قضائی اســتانی ســعی 
بر شناســایی موانع تولید و سرمایه گذاری 
در اســتان محــل خدمــت خود داشــته 
باشــند و تلاش کنند که مشــکلات بانکی 
تولیدکنندگان را در ضمــن رعایت حقوق 

بانک ها، مرتفع سازند.
رئیس عدلیه اظهار کــرد: در قضیه عفاف و 
حجاب و برخورد با هنجارشــکنان نیز باید 
با تدبیر و هماهنگی و همکاری عمل شــود؛ 
قطعاً مــا نمی خواهیم هر فــردِ کم توجه به 
قوانین در کــف خیابان را کیفــر کنیم؛ در 
این زمینه ســتاد عفاف و حجاب در وزارت 
کشــور، مســوولیت هایی دارد؛ همچنین 
خطاب به دســتگاه های امنیتی و اطلاعاتی 
بــرای شناســایی عناصری که بــه صورت 
ســازمان یافته مبادرت به هنجارشــکنی 
می کنند، تاکیداتی داشته ایم. قطعاً باید به 
گونه ای اتخاذ تدبیر کرد که در قضیه مزبور، 
از خــلاف شــرع جلوگیری شــود و زمینه 

سوء استفاده دشمنان نیز فراهم نشود.

خریدار  رییس سازمان قضایی نیروهای 
مسلح از شناسایی، تصویب و اجرایی شدن 
۱۷۵۰ راهکار پیشگیری از جرایم مرتبط با 
تهدیدات فضای مجازی در نیروهای مسلح 

خبر داد.
حجت الاســلام والمســلمین احمدرضــا 
پورخاقان، رئیس سازمان قضائی نیروهای 
مســلح در تشــریح گزارش عملکــرد این 
سازمان در ســال ۱۴۰۲ از برگزاری ۶ هزار 
و ۴۰۴ ســاعت کلاس آگاه  ســازی بــرای 
کارکنان نیروهای مســلح اعم از کارکنان 
پایور و کارکنان وظیفــه خبر داد و گفت: به 
منظور پیشگیری از وقوع جرم در نیروهای 
مســلح، آموزش و آگاه  سازی دانستنی های 
حقوقی یکی از سیاست های اصلی سازمان 
قضائی نیروهای مســلح اســت. با حضور 
قضــات در یگان ها، ۶ هزار و ۴۰۴ ســاعت 
کلاس آگاه ســازی برای کارکنان نیروهای 
مســلح اعم از کارکنــان پایــور و کارکنان 
برگزار شده اســت که، ۴۵۶ هزار و ۴۲۲ نفر 
از نیروهای مســلح در این کلاس ها شرکت 

کردند.
حجت الاســلام والمســلمین پورخاقان، 
ادامه داد: ۹۲۷ دوره آموزشــی به میزان ۲ 
هزار و ۵۰ ســاعت آموزشــی ویژه ضابطان 
برگزار شد و ۴۰ هزار و ۸۸۱ نفر از ضابطین 

در این دوره ها شرکت کردند.
وی با اشــاره به انجام ۲۰ طرح پژوهشــی 
کلان و نوآورانه در سازمان با تعامل نخبگان 
دانشگاهی از دانشگاه های سطح اول کشور، 
گفــت: این پروژه هــا شــامل راهکارهای 
آسیب زدایی از فضای مجازی در نیروهای 
مســلح با رویکرد مهارت  افزایی، نگرشــی 
بر رویه ها و آئین دادرســی محاکم نظامی 
بین الملــل با تاکیــد بر جنایــات جنگی، 
بررسی همبستگی فاکتورهای شخصیتی 
در افزایش میزان رضایت شــغلی و ارتقای 
آن، الزامات زیســت محیطی در مانورهای 
نظامــی از منظر حقــوق بین الملل، نقش 
دانش قضائــی در کاهش اطاله دادرســی، 
مطالعه تطبیقی قانون مجــازات نیروهای 
مســلح با قانون فدرال روســیه، آســیب 
شناســی عوامل ســازمانی ارتــکاب جرم 
توســط نیروهای نظامی و بررســی رابطه 
متقابل تــورم عناوین کیفری بــا افزایش 

پرونده ها در محاکم است.
رئیس ســازمان قضائی نیروهای مســلح 
گفت: سازمان قضائی نیروهای مسلح توجه 
خاصی بــه آموزش های ضمــن خدمت در 
جهت ارتقای سطح دانش قضات و کارکنان 
مبذول داشــته اســت و افزایش اثربخشی 
آموزش هــای اختصاصی قضــات یکی از 

راهبردهای مهم ســازمان قضائی نیروهای 
مسلح است.

وی افزود: بــه منظــور اتقــان و ارتقای 
کیفیت آرای صــادره، ۱۹ عنــوان دوره 
شــغلی بــرای قضات سراســر کشــور با 
شرکت ۲ هزار ۱۶۵ نفر به میزان ۳۰ هزار 
نفر ســاعت کلاس آموزشــی برگزار شده 
اســت، همچنین ۳ عنوان دوره شــغلی و 
تخصصی برای کارکنان صفی دادســراها 
و دادگاه هــای نظامی سراســر کشــور با 
شــرکت ۲۰ هزار و ۸۰۳ نفــر و به میزان 
۴۵ هزار ۸۱۰ نفر ساعت آموزشی برگزار 

شده است.
حجــت الاســلام والمســلمین پورخاقان 
در مورد آموزش هــای برگزار شــده برای 
کارکنان ســتادی و رابطین و کارشناسان 
ســتادی، گفــت: ۲۸ عنوان دوره شــغلی 
تخصصی برای کارکنان ستادی و رابطین و 
کارشناسان ستادی سراسر کشور با شرکت 
۳ هزار و ۹۸۳ نفر و به میزان ۵۳ هزار و ۸۳۷ 

نفر ساعت برگزار شده است.
رئیس ســازمان قضائی نیروهای مســلح 
با اشــاره به اقدامات ســازمان در نظارت بر 
رعایت حقــوق شــهروندی در زندان های 
نظامی، گفت: تعداد ۲ هــزار و ۸۷۱ بازدید 
از زندان های نظامی سراســر کشور توسط 

رؤســا، دادســتان ها و قضــات دادســرا و 
محاکم نظامی بازدید صورت گرفته اســت؛ 
همچنین ۱۰۲۹ مورد از بازداشــتگاه های 

نظامی و انتظامی بازدید شد.
وی بیان کرد: ۳۴۴ مورد کمیســیون عفو 
در اســتان های سراســر کشــور تشکیل و 
پرونده های محکومین مورد بررســی قرار 

گرفته است.
حجت  الاســلام والمســلمین پورخاقان از 
شناســایی، تصویب و اجرایی شدن ۱۷۵۰ 

راهــکار پیشــگیری از جرایــم مرتبط با 
تهدیدات فضای مجازی در نیروهای مسلح 
خبر داد و گفت: در ســال گذشته تعداد ۶۰ 
جلسه شورای استانی پیشگیری در سراسر 
کشور برگزار شده اســت و برای شناسایی، 
تصویب و اجرایی شــدن راهکار پیشگیری 
از جرایم، ۴۵۱ جلسه کمیسیون پیشگیری 
نیروهای مســلح و ۱۱۰ جلسه کمیسیون 
قضائی توسط قضات سازمان تشکیل شده 

است.

 قائــم مقام ســتاد مبارزه با مــواد مخــدر در واکنش 
محرومیــت ایــران از کمک هــای مالــی نهادهای 
بین المللی گفت: نگاه این نهادها که توســط غربی ها 
اداره می شــوند حتی به حوزه اعتیاد و مواد مخدر هم 

سیاسی است.
علیرضا کاظمیان اظهار داشــت: جمهوری اســلامی 
ایران در چهار دهه اخیر، جزء فعال ترین کشــورها در 
حوزه مقابله با مواد مخدر و آســیب های آن بوده است 
و ستاد مبارزه با مواد مخدر براساس وظیفه ذاتی خود 
به عنوان کنشــگری مثبت در اجلاس ها و نشست های 

منطقه ای و بین المللی حضور داشته است.
وی ادامــه داد: اکنون جمهــوری اســلامی ایران در 
مقابله با اعتیــاد و مواد مخدر یکــی از وزنه های اصلی 
در تعاملات منطقه ای و جهانی اســت و همین موضوع 
ایران را به محــور و حلقه مرکزی ایســتادگی در برابر 

قاچاق مواد مخدر تبدیل کرده است.

اکنــون جمهوری اســلامی ایــران محور و 
حلقه مرکزی ایستادگی در برابر قاچاق مواد 

مخدر است
کاظمی افــزود: نــدای ملت ایــران و نظام 
جمهوری اسلامی را در سطح جهانی عرضه 
و مطالبات خود را نیز همــواره مطرح کرده 
و خواهیم کــرد. علاوه بر ایــن، اقدامات بی 

رحمانه دنیا در مقابل جمهوری اســلامی ایران را نیز 
همیشه در تریبون های دنیا مطرح کرده ایم.

قائم مقام ســتاد مبارزه با مــواد مخــدر تاکید کرد: 
نهادهای بین المللــی همواره به جمهوری اســلامی 
فارغ از هر ملاحظه  و تفاوت میان مســائل اجتماعی و 
سیاسی، نگاهی سیاسی دارند و با تحریم های ظالمانه 
اجازه ندادند فعالیت های خــود در حوزه مواد مخدر را 

بهتر انجام دهیم.
جمهوری اسلامی ایران با هدیه بیش از ۱۲ هزار شهید 

در حوزه مبــارزه با مواد مخــدر ثابت کرده 
اســت که تنها نگاه ملی به این مساله ندارد و 
انسانیت و تکلیف شــرعی را مقدم بر هر نوع 

نگاهی می داند
کاظمی با تاکید بر نگاه سیاسی در نهادهای 
بین المللــی در مقابل ایــران، تصریح کرد: 
جمهوری اســلامی ایران کارنامه موفقی در 
حوزه مقابله با مــواد مخدر دارد و ایــن کارنامه کاملا 
روشن است اما غرب و به خصوص نهادهای بین المللی 
که در اختیار غربی ها اســت، کاملا نگاهی سیاســی 
دارن؛ در حالی کــه ایران با کشــف ۹۰ درصدی مواد 
مخدر کشورهای اروپایی، آســیایی و به طور کل غربی 

را امن نگاه می دارد.
جمهوری اسلامی ایران با هدیه بیش از ۱۲ هزار شهید 
در حوزه مبارزه با مواد مخدر ثابت کرده اســت که تنها 
نگاه ملی به این مساله ندارد و انسانیت و تکلیف شرعی 

را مقدم بر هر نوع نگاهی می داندوی با اشــاره به نفوذ 
نگاه سیاســی به نهادهای بین المللــی حتی در حوزه 
سلامت، یادآور شــد: در دوران کرونا شاهد بودیم که 
جان انســان ها برای این نهادها اهمیتی نداشــت و با 
تکیه بر منافع و با دیدگاه خصمانه مردم ایران را از اقلام 

بهداشتی و سلامت محروم کرده بودند.
به گفته، قائم مقام ســتاد مبــارزه با مــواد مخدر اما 
بی توجهی و نگاه بی تفــاوت نهادهای بیــن الملل به 
موضوع مقابله با مواد مخدر هیچگاه باعث نشده است 
که جمهوری اســلامی ایران وظیفه شــرعی، دینی، 
اخلاقی و انســانی خود را در برابر مــردم ایران و جهان 
نادیده بگیرد.کاظمی تاکید کرد: جمهوری اســلامی 
ایران با هدیه بیش از ۱۲ هزار شــهید در حوزه مبارزه 
با مواد مخدر ثابت کرده اســت که تنها نگاه ملی به این 
مساله ندارد و انسانیت و تکلیف شــرعی را مقدم بر هر 

نوع نگاهی می داند.

مخدر

نگاه نهادهای بین المللی به حوزه مواد مخدر سیاسی است



در یک نشست مطرح شد

اصغر فرهادی بخشی از هنر انقلاب است
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چرا سینمای مستند در ایران مهجور است؟
محمد تقی زاده   ظرفیت های سینمای مســتند ایران نشان می دهد 
که در صورت تقویت و حمایت های ســخت افزاری و نرم افزاری، قابلیت 
رونق بیشــتری در میان عموم مردم دارد. رونقی که بدون شک به رونق 

سینمای داستانی و ذائقه مخاطبان نیز کمک خواهد کرد.
سینمای مستند ایران باوجود قابلیت ها و ظرفیت هایی که در سال های 
اخیر از خود نشــان داده و همچنین تماشــاگران بالقــوه ای که دارد، 
همچنــان از مهجورتریــن، کم مخاطب ترین و به نوعــی منفعل ترین 
گونه های سینمایی در میان عموم مردم اســت که دلیل این کمبودها 
و فقــدان بیش از آنکــه به مــردم و مستندســازان مربوط باشــد به 
سیاست گذاران و نهادهای دولتی متولی مرتبط است که هنوز که هنوز 
است با وجود اســتقبالی که از این  گونه نوآورانه و فرهنگ ساز می شود، 
نتوانسته اند مسیر مناسبی برای اکران و دیده  شدن آثار متعدد و متنوع 

سینمای مستند مهیا کنند.
طبق آمار رسمی گروه هنر و تجربه در ســال ۱۴۰۲، تنها ۱۵ درصد از 
اکران هنرو تجربه به مســتندها مربوط می شود و مابقی را آثار داستانی 
و کوتاه تشــکیل می دهنداکنون بیشــتر فیلم های مســتند به غیر از 
جشنواره ســینما حقیقت، در گروه هنر و تجربه نمایش  داده می شود 
که این شکل از نمایش عمومی در این گروه اما و اگرها و ایرادات زیادی 
دارد. نخست اینکه طبق آمار رسمی گروه هنر و تجربه در سال ۱۴۰۲، 
تنها ۱۵ درصــد از اکران هنرو تجربه به مســتندها مربوط می شــود و 
مابقی را آثار داســتانی و کوتاه تشکیل می دهند. مشــکل دیگر اکران 
هنرو تجربه، ســالن های محدودی اســت که موزه ســینما، پردیس 

چهارسو و پردیس  کوروش پرمخاطب ترین آنها هستند.
علاوه بر این اکــران ۱۵ درصد ســینماهای محدود هنــر و تجربه نیز 
تنها در ســانس های محدودی از این ســه ســینما صورت می گیرد و 
می توان این طور در نظــر گرفت که اصولا نمایش قابــل توجه و تاملی 
که دوستداران سینمای مســتند انتظار دارند، در بخش اکران عمومی 
ســینماها صورت نمی گیرد.در بخش آنلاین و مجازی، سایت هاشور را 
باید تخصصی ترین و به روزترین ســایت سینمای مستند به شمار آورد 
که با وجود به روزرســانی های متعدد و امکاناتی که این وبســایت  ارائه 
می دهد همچنان عمومیت چندانی ندارد و نمی تــوان ادعا کرد که به 
غیر از طرفداران تخصصی ســینمای مســتند، عموم مــردم توجه و 
تمرکز زیادی به این ســایت برای دریافت اطلاعات و تماشــای فیلم ها 
داشته باشــند. محدودیت ها و کم کاری این سایت در پوشش خبری و 
اطلاع رسانی نیز مزید بر علت است که این سایت غنی و فعال، نتوانسته 

هنوز آنچنان به چشم عموم مردم بیاید.
شــبکه مســتند یکی دیگر از محافل نمایش دهنده فیلم های مستند 
هســتند که به طور عمده، مهمترین جایگاه نمایش مستند در سراسر 
جهــان تلویزیون ها هســتند. به نظر می رســد رکودی کــه فرهنگ 
تلویزیون ندیدن در این سال ها در میان مخطابان ایرانی به وجود آمده 
و محافظه کاری و برخی سیاست هایی که این نهاد در انتخاب و نمایش 
فیلم های دارد، باعث شــده تلویزیون ملــی از کم رمق ترین و آخرین 
انتخاب های مخاطبان برای تماشــای آثار مســتند باشد که برای رفع 
این مشــکل، نیاز به تغییر رویه و اصلاحات اساسی در پروتکل های این 
سازمان عریض و طویل است که بسیار زمان بر و حتی غیرممکن نیز به 
نظر می رسد.با این وجود و کمبودهای سخت افرازی در نمایش عمومی 
و ایرادات نرم افزاری در سیاســت های حمایتی، دوستداران سینمای 
مستند از مخاطبان خاص تا عموم مردم نشان دادند که از مستندهای 
سینمای اســتقبال می کنند. گواه این ادعا، ســالن های عمدتا شلوغ 
جشــنواره ســینماحقیقت و بازخوردهــای عمدتا مثبتی اســت که 

فیلم های مستند درجه یک که تعدادشان کم نبودند، دریافت کردند.
به عنوان مثــال عینی تر، اگرچــه نمی توان از مخاطبان »فســیل« و 
»هتل« انتظار تماشــای مستند دیدن داشــت )البته بعید هم نیست( 
اما طرفداران فیلم های غیرکمدی ســال ۱۴۰۲ و برای مثال بخشــی 
از مخاطبــان »ملاقات خصوصی« و »ســه کام حبــس« می توانند از 
ســینمای مســتند حمایت کنند و با خرید بلیط به چرخه این سینما 
کمک کنند. به خصوص اینکه بخش مهمی از جامعه نیز از حجم بالای 
کمدی های سطح پایین خســته شــده و در صورت وجود آلترناتیوها 

بهتر، به طور حتم از آن استقبال می کنند.
در ادامه و با تحلیل شرایط موجود سه پیشنهاد و پیش شرط برای رونق 

سینمای مستند در ۱۴۰۳ ارائه شده است:
افزایش سالن ها: بدون شک یکی از مشکلات عمده در چرخه اقتصادی 
ســینمای مســتند، فقدان وجود امکانات ســخت  افــزاری از جمله 
سالن های نمایش در تهران و شهرســتان ها است که در تهران به عنوان 
پایتخــت، پرمخاطب ترین و قابل توجه ترین ســالن های ســینمایی 
نمایش دهنده مستند سه سالن چارسو، موزه سینما و پردیس کوروش 
اســت که در این مکان ها نیز ســانس های محدود و در ساعات خاصی 
مســتندها نمایش داده می شــود که به طور قطع امکان رفت و آمد در 

ترافیک شهری و تماشای آن برای همه اقشار جامعه میسر نیست.
پرمخاطب ترین و قابل توجه ترین ســالن های سینمایی نمایش دهنده 
مستند سه سالن چارسو، موزه سینما و پردیس کوروش است که در این 
مکان ها نیز سانس های محدود و در ســاعات خاصی مستندها نمایش 
داده می شــودتخصیص مراکز مختص به نمایش مستند در زمان های 
مشخص و به طور ثابت نیز، پیشنهاد دیگری است که در صورت محقق 
شدن می تواند کمک زیادی به چرخه نمایش و فروش آثار مستند کند. 
به نظر می رسد دولت با توجه به ادعاها و تلاش هایی که در جهت تجهیز 
و افزایش سالن های سینمایی داشــته، در صورت صلاحدید می تواند 
سالن های بسیاری از مراکز وابسته به خود از جمله فارابی، حوزه هنری، 
اوج، ســازمان ســینمایی را به طور ثابت در اختیار ســینمای مستند 
قرار دهد. اتفاقی که هم می تواند درآمدزا باشــد هــم چرخه اقتصادی 

سینمای مستند را تحت تاثیر قرار دهد.
تبلیغات: فروش ۳۲۴ میلیاردی فیلم »فســیل« در ســال ۱۴۰۲، به 
طور قطع مدیــون و مرهون تیزر)آنونس( جــذاب و تبلیغاتی بود که از 
شبکه های مختلف ماهواره ای و دیگر پلتفرم ها پخش شد. از همین جا 
می توان به اهمیت تبلیغات در فروش فیلم ها پی برد. حال ظرفیت غنی 
سینمای مستند و مستندسازان تلاشگر و توانای این گونه چرا نباید از 
این نوع حمایت ها برخوردار شــوند تا علاوه بر وجوه سرگرم کنندگی، 

ابعاد فرهنگی و آموزشی را نیز در جامعه ارتقا دهند.
به نظر می رســد در این بخش نیز، حمایت های دولتی ها در گام نخست 
و رایزنی های جامع می تواند به اطلاع رســانی و تبلیغات مســتندهای 
با کیفیت ســینمای ایران کمک و جذب مخاطب عام و دوســتداران 

سینمای مستند را به سرانجام برساند.
پلتفرم ها: ناشــناخته  ماندن ســایت  فعال و به روزی همچون هاشــور 
در طول چندین سال فعالیت و از سوی دیگر رشــد روزافزون کاربران 
پلتفرم های نمایش خانگی نشــان می دهد که ســایت هایی همچون 
هاشــور با وجود تلاش های مدیران آن، قابلیت جذب عموم مردم برای 

تماشای مستند را ندارند.
از ســوی دیگر، اقدام نوآورانه پلتفــرم فیلم نــت در نمایش فیلم های 
برگزیده کوتاه نشــان داده که ایــن پلتفرم ها نیــز می توانند در جهت 
ارتقای فرهنگ عمومی و حمایت از ســینمای مستند و مستندسازان 
کمک زیادی انجام دهند و موثر واقع شــوند. نمایش آثارمستند در این 
پلتفرم ها با تبلیغات شهری و میدانی مناسب به طور قطع می تواند بازار 

آنلاین و فروش مجازی مستندها را به شدت ارتقا دهد.
اکنون نماوا و فیلیمو در دسته بندی های متنوع و جامع خود آثار مستند 
داخلی و به ویژه خارجی را قرار دادند اما اکران ویژه فیلم های مســتند 
داخلی با تبلیغات و پوشش خبری و رســانه ای اتفاق دیگری است که 
لزوم همکاری و هماهنگــی مدیران این بســترهای نمایش خانگی و 

سیاست گذاران و متولیان درجه یک فرهنگی هنری را طلب می کند.

یادداشت

عضو هیــات انتخاب بخش فیلم های کوتاه داســتانی 
نخستین جشــنواره ملی فیلم اقوام ایرانی معتقد است 
فیلمســازان بومی به هویت و فرهنگ خود علاقه مند 

هستند و آن را در آثار خود لحاظ می کنند.
امید شــمس کارگردان ســینما از فضای فیلم کوتاه 
داستانی برخاسته و با ساخت فیلم سینمایی »ملاقات 
خصوصی« به شــکل جدی وارد ســینمای بدنه شده 
اســت. او که عضو هیات انتخاب بخش فیلم های کوتاه 
داستانی نخســتین جشــنواره ملی فیلم اقوام ایرانی 
است، درباره آثار رسیده و ســطح کیفی آن ها توضیح 
داد: جشــنواره ملی فیلم اقوام ایرانی نخستین دوره را 
پشت ســر می گذارد بنابراین قطعاً اثری منحصراً برای 
آن ساخته نشده اســت. در خیلی از جشنواره ها شاهد 

هســتیم زمانی که هویت پیــدا می کنند و 
چند دوره را پشت ســر می گذارند، تعدادی 
فیلم حول محور آن ها تولید می شود. ضمن 
این که بعضی از جشــنواره ها به فیلمسازان 
کمک هزینه می دهند تا با موضوع جشنواره 

اثر تولید کنند.
وی ادامــه داد: بر همین اســاس بــا لحاظ 

کــردن خرده فرهنگ هــای ایرانی به ســراغ انتخاب 
آثار رفتیــم که کار مــا را در انتخاب ســخت می کرد. 
خیلی از فیلمســازان، به خصوص فیلمســازان بومی 
به هویت و فرهنگ خودشــان بــدون در نظر گرفتن 
چنین جشــنواره ای پرداخته بودند. مــا از این ویژگی 
اســتفاده کردیم، چون این که فیلمســاز بر اســاس 

قومیت و دغدغه شــخصی خود فیلم بسازد 
از روحیه  خودجوش او ناشی می شود. ضمن 
این کــه در ذات مردم ایــران ویژگی حفظ 
هویت و فرهنگ مشــهود اســت. گذشته از 
این  فیلمســازی با ســاختار بومــی همواره 
جذاب اســت، هم برای خود مردم و هم برای 
کشورهای دیگر بنابراین با این معیارها دست 
به انتخاب زدیم. به این نکته نیز توجه داشــته باشــید 
که جشنواره اقوام ایرانی هرچه سال به سال شناخته تر 
شــود، هدفمندتر گام برمی دارد.کارگردان فیلم کوتاه 
»گذر« در ادامه به آثاری کــه دارای خلاقیت و ویژگی 
خاصی باشــند اشــاره کرد و افزود: همیشه این خطر 
هســت که اگر صرفا بخواهید ویژگی های یک منطقه 

بومی یا شهری را در نظر بگیرید، فیلمی که می سازید 
شــکل توریســتی پیدا کند بنابراین این ویژگی باید 
در محتوا و قصه باشــد. ما آثاری داشــتیم که به لحاظ 
موضوعی با جشــنواره همخوان بودنــد، اما پرداخت 
خلاق نداشــتند و به همین دلیل کنار گذاشته شدند. 
در این میان آثاری هم بودند که در بســتر مورد بحث 
به خوبی فضاسازی کرده و خلاقانه کار شده بودند.این 
کارگردان در پاسخ به این پرســش که با توجه به اینکه 
فیلمنامه همواره پاشنه آشیل سینمای ایران است آیا 
در آثار حاضر در جشــنواره کیفیت فیلمنامه ها خوب 
بود یا خیر، بیان کرد: متأسفانه این ضعف در سینمای 
ایران همواره وجود دارد؛ یعنی فیلمنامه ای که ایده آل 

و راضی کننده باشد، خیلی کم است.

فیلم

خریدار  در چهارمین نشست از هفته هنر 
انقلاب اسلامی مطرح شــد که هنر انقلاب، 
هنری مفید است چراکه نگاه پیامبرگونه و 

اصلاحی دارد.
 به نقل از روابط عمومی دانشــگاه ســوره، 
چهارمیــن و آخرین نشســت از هفته هنر 
انقلاب اســلامی با هدف بررسی سیر تحول 
هنر انقلاب اسلامی با حضور محمدحسین 
ســاعی رییس دانشــگاه ســوره، مرتضی 
گودرزی دیباج اســتاد دانشگاه و پژوهشگر 
هنرهای تجسمی،  امیررضا مافی مدیر مرکز 
انیمیشن سوره و تاج بخش فناییان دانشیار 
دانشگاه سوره برگزار شد. همچنین رامتین 
شــهبازی نیز دبیری مجموعه نشست های 

هنر انقلاب اسلامی را برعهده داشت.

در ایام انقلاب هنر اجتماعی می شود
مرتضی گودرزی دیباج، اســتاد دانشــگاه 
و پژوهشگر هنرهای تجســمی در ابتدای 
ســخنانش بیان کرد: من با مقوله هنرهای 
تصویری معطوف به ســینما و نمایش اصلًا 
کاری ندارم؛ چون اســتادان مطرحی دارد، 
فقــط در مــورد هنرهای تجســمی حرف 
می زنم کــه ترکیبی از نقاشــی و گرافیک 
اســت که برای اولین بار در ایــران و جهان 

اتفاق افتاد و تابه حال انجام نشده بود.
وی افزود: ۲۳ ســال تحقیق و جستجوهای 
میدانی تبدیل به کتابی شــد که بیشتر آن 
میدانی کار شده است. کســانی که در این 
کار هســتند می داننــد کــه پژوهش های 
میدانی مثل دلار اصل می ماند در برابر دلار 
قلابی؛ بنابراین کار بســیار ســختی است. 
دریایی از کارهای مطالعاتی انجام شده که 

می توان روی آن تحقیق و پژوهش کرد.
گودرزی اظهار کرد: هنر انقلاب یک گرایش 
قوی نزدیک به مکتب اســت اگــر به یک یا 
همه یا چند اثر توجه کــرده و این توجه در 
چند اثرش دیده شــود می تــوان آن را هنر 
انقلاب نام گذاری کرد. وقتی قرار اســت در 
جامعه ای انقلاب صورت بگیرد؛ یعنی تغییر 
نظام سیاســی قبلی به نظام سیاسی دیگر، 
یعنی نظام سیاسی اجتماعی فعلی منعطف 

نمی شود.
وی ادامه داد: در ایــام انقلاب هنر اجتماعی 
شــده و وارد عرصه اجتماع می شود، هنر ما 
هنر مردمی است؛ اما هنر اجتماعی که بیاید 

تذکر دهد، تغییری ایجاد کند و ... نیست.
گودرزی معتقد است که برخی از هنرمندان 
پیــش از انقلاب حتــی نمی دانســتند که 

انقلاب می شود ولی پول های خود را تبدیل 
به چاپ آثار خــود می کردند و ایــن آثار با 

توده های مردم ارتباط برقرار کردند.
اســتاد دانشــگاه و پژوهشــگر هنرهــای 
تجســمی بیان کرد: هنر انقلاب هنر مفید 
اســت نگاه پیامبرگونه و نگاه اصلاحی دارد. 
هنر انقلاب بــه همه افراد تذکــر می دهد. 
یک نگاه رو به  جلو بــا امیدآفرینی دارد که 
ما را به  جلو ســوق می دهد. تاریخ، حکمت، 
نشانه شناسی و موارد دیگر در مورد انقلاب 
روی زمیــن  مانــده و می بایســت روی آن 
تحقیق و پژوهش انجام داد. در ابتدای هنر 
انقلاب تصویر امام )ره( کمتر کار می شــد 
و بعد از آنکــه تصویر امــام )ره( در آثار هنر 
انقلاب کار شــد، بر جنبه هــای معنوی آن 

تأکید شد.
گودرزی بیان کرد: شــهید مرتضی آوینی 
درباره هنر بحثی دارد کــه معطوف به پیام 
حضرت امام )ره( اســت و این نکته که هنر، 

دمیدن روح تعهد در انسان است.

ما به لحاظ هنری به ویژه هنرهای 
نمایشی باید به گذشته برگردیم

تاج بخش فناییان دانشیار دانشگاه سوره نیز 
در این نشســت اظهار کرد: ما از خودبیگانه 
شــدیم، انقلاب شــد کــه ما خودمــان را 
بشناسیم. مبانی انقلاب بحث های فرهنگی 
است. حال باید پرســیده شود که انقلاب به 
چه معناســت. برای چه چیزی انقلاب شد. 

شــهیدها و خون ها رفته اند تــا این انقلاب 
برای ما شــود. این شــوخی نیســت؛ ولی 
واقعیت ماجرا دقیقاً همین اســت که به این 

مساله نپرداخته ایم.
وی افزود: ما به لحاظ هنری به ویژه هنرهای 
نمایشی دقیقاً باید به گذشته برگردیم چرا 
که به هرآنچه ســوال بوده، از طریق مولوی، 
عطار، فردوسی و ... پاسخ های درستی داده 

شده است. اما اصل ماجرا چیست؟
دانشیار دانشگاه ســوره بیان کرد: به گمانم 
شــهید آوینی در آرزوی چنیــن فرهنگی 
حاضر بود شهید شــود و جان خود را بدهد. 
جان دادن و دل کندن اصلًا شــوخی نیست. 
باید یک آرمان بلندی وجود داشته باشد تا 
یک انسان متفکر و آشــنا با دین و فرهنگ و 

هنر راضی شود جان خود را بدهد.

شخصیت شهید سلیمانی انسان 
ملی است

محمدحسین ساعی، رییس دانشگاه سوره 
نیز اظهار کرد: شــخصیت شهید سلیمانی، 
انســان امتی، جهانی، ملی و حتــی فراتر از 
اینها است. ملی گرایی شهید سلیمانی هیچ 
تعارضی باشخصیت جهانی او ندارد. انقلاب 

اسلامی هم از جنس همین افراد است.
رییس دانشگاه سوره ادامه داد: سیر تحول 
اجتماعی کــه موضوع هفته هنــر انقلاب 
اســت، مفاهیمی مثل زنان، حقوق بشــر، 
تحولات اجتماعــی، یک رویکــرد حاوی 

پیش فرض های گسترده است و باید درباره 
تک تک آنها صحبت کرد.

وی ادامه داد: اگر انقلاب نبود شجریانی هم 
به وجود نمی آمد. اصغر فرهادی بخشــی از 
هنر انقلاب اســلامی اســت. هنرمند چه 
خــودش بخواهد چــه نخواهد بخشــی از 
انقلاب است. آدم ها در طول تاریخ به واسطه 
آن اتفاقاتی که می افتد در مســیر ارایه حق 
قدم می گذارند. با این تفســیر شاید اگر به 
هنرمندی این را بگوییم، خــودش نیز باور 
نکند که نقشــی در انقلاب داشــته است. 
شــهید آوینی جمله ای دارد کــه می گوید 
»نســبت ما با خدا چگونه است؟« و به نظرم 
تقریباً همه اتفاقات هنری که بعد از انقلاب 
اســلامی افتاده است بخشــی از درک ما از 
هنر اسلامی را در خود دارد.رییس دانشگاه 
سوره بیان کرد: شهید آوینی بحث مفصلی 
دارد که ما اصلًا ســینمای اسلامی نداریم. 
در مصاحبه اش با مجلــه فیلم می گوید هنر 
دینی هنری اســت که بتواند یــک نیاز را از 
جامعه بردارد. این جامعــه نیاز به طنز دارد 
یا خیر؟ دانستن جواب و چگونگی اینها هنر 

انقلاب اسلامی است.

هنر معطوف به حق است
امیررضا مافی مدیر مرکز انیمیشن سوره نیز 
در این نشست بیان کرد: ما استادان هنری 
فراوانی داریم که خــوب آموزش می دهند؛ 
اما اســتادان کمتــری داریم کــه بتوانند 

هنرمندانی را تربیت کنند.
وی افزود: هنر معطوف به حــق یعنی هنر 
معطوف به امر حق که مطلق اســت. از این 
نظر هرکدام از ما نســبتی با حق داریم، لذا 
هنر انقلابی ضمن اینکه بعــد از رخ دادنش 
قابل  بررســی است اما یک مســیر و جریان 
است. هنرمند انقلابی سالک و طارق طریق 
اســت. این طور نیســت که تمام شود. حق 

تمام نمی شود.
مدیر مرکز انیمیشــن ســوره بیان کرد: اما 
انقلاب اســلامی با همــه ویژگی هایی که 
دوســتان فرمودند یک حرکت مســیری 
بود برای احقاق حق. بــرای اینکه امام )ره( 
حرکتی رو به سوی حق در مردم ایجاد کرد. 
اگر هنری خلــق کنم که رو به ســوی حق 

داشته باشد هنر انقلابی است.
مافی عنوان کــرد: آیا من معتقــدم که هر 
اثری که زیبایی شناســی نداشته باشد هنر 
محسوب می شــود؟ خیر اما باید التفات به 

حق داشته باشد.
وی در بخش دیگر این نشســت با اشــاره 
به اینکه حوزه انیمیشــن یــک وجه کاملًا 
صنعتی دارد، یادآور شــد: میــان هنرهای 
ما صنعتی ترین آنها انیمیشــن است. خلق 
هنر با اســتفاده از سیســتم ها و تکنولوژی 

به عنوان لوازم در کنار ما آمده اند.
مدیر مرکز انیمیشــن ســوره بیــان کرد: 
ظهور تکنولــوژی درحالی که مــا در دوره 
پســاتکنولوژی قرار داریم اگــر در خدمت 
التفات حق باشــد خــوب اســت. هرچه 
تکنولوژی فراتر رفت کار آسان تری کردند؛ 
اما دیگر اثر ماندگاری نیســت. اسپیلبرگ 
»پارک ژوراسیک» را می ســازد اما از سال 
۲۰۱۰ هر چیــزی که می ســازد دیگر در 
ذهن هــا نمی مانــد. تکنولــوژی علی رغم 
اینکه کمک زیادی می کنــد، اما ماندگاری 
را کم رنگ می کند. دوره ای که حتی هوش 

مصنوعی شما را بی نیاز از خلاقیت می کند.
وی در پایان گفت: در دهــه ۹۰ ما به لحاظ 
تکنیکال به جهان نزدیک شدیم اما در واقع 
هیچ وقت به جهان نزدیک نشــدیم به دلیل 
اینکه این هنرمندان خودآموز هســتند. در 
تولید حرفه ای ما معطــوف به آثار حرفه ای 
هســتیم؛ اما ما باید انقــلاب را پویا ببینیم. 
انقــلاب یعنــی لحظه به لحظه نو شــدن. 
یک جهت دارد و آن هم جهت حق اســت و 
آنچه عمل می کنیم خیر است و با شر مقابله 
دارد. رسیدن به مرزبندی در گرو شناخت و 

حق و تعریف درستی از آن است.

ح کرد؛فیلمسازی در حوزه اقوام یک گام بزرگ است امید شمس مطر

 از اسکورسیزی تا اسپیلبرگ و ایستوود

برنامه ها متوقف نمی شوند
خریدار  کارگردان های مولف سینما سن 
را به رســمیت نمی شناســند و برنامه های 
خود را دارنــد؛ از اسکورســیزی که دنبال 
بیوگرافی فرانک سیناترا با بازی دی کاپریو 
اســت تا اســپیلبرگ که فیلم یوفوها را در 

برنامه دارد.
 مارک تواین یک بار به طعنه گفت »ســن 
یک مورد ذهنــی مقدم بر ماده اســت؛ اگر 
برایت مهم نیســت، مهم نیســت«. وقتی 
صحبــت از مارتین اسکورســیزی به میان 
می آید، مطمئنا ســن تعیین کننده نیست. 
این کارگردان ۸۱ ســاله پس از دریافت ۱۰ 
نامزدی اسکار برای حماسه جنایی »قاتلان 
ماه کامــل«، چندین پروژه بعــدی خود را 
تعیین کرده و گفته می شــود قصد دارد ۲ 
فیلم پشت ســر هم فیلمبرداری کند: اولی 
درباره عیســی و دومــی زندگینامه فرانک 

سیناترا.
کارگــردان برنده اســکار که بــه آغاز موج 
جدید هالیوود در دهــه ۱۹۷۰ کمک کرد، 
حالا به دنبال دور زدن سیستم استودیویی 
اســت و »زندگی عیســی« را با اقتباس از 
کتاب شوســاکو انــدو در ســال ۱۹۷۳ به 
طور مســتقل می ســازد. او همین رویکرد 
را با »ســکوت« در ســال ۲۰۱۶ پشت سر 
گذاشــت. اسکورســیزی مایل است برای 

پروژه عیســی، بار دیگر با انــدرو گارفیلد 
ســتاره »ســکوت« همراه شــود، اگرچه 
مشــخص نیســت که این بازیگر ۴۰ ساله 
برای نقش اصلی مورد توجه اســت یا یکی 
از حواریون مســیح. )محققان بر این باورند 
که عیسی در سن ۳۳ تا ۳۸ ســالگی از دنیا 
رفته اســت.( انتظار می رود تولید این فیلم 
اواخر امســال آغاز و فیلمبــرداری در رژیم 
صهیونیســتی، ایتالیا و مصر انجام شود. با 
توجه به این که رژیم صهیونیســتی در حال 
جنگ با حماس در غزه اســت، فیلمبرداری 
در رژیم صهیونیســتی می تواند یک چالش 

لجستیکی بسیار بزرگ باشد.
پروژه دوم یعنی سیناترا هم هنوز مشکلاتی 
دارد و تینا ســیناترا، دختر خواننده مشهور 
که وارث پدرش اســت هنوز موافقت خود 
را اعــلام نکرده اســت. منابــع می گویند 
اسکورســیزی قصد دارد از لئونــاردو دی 
کاپریــو و جنیفر لارنس در ایــن فیلم بهره 
بگیرد. لارنس در نقش اوا گاردنر همسر دوم 
ســیناترا نقش آفرینی می کند. این فیلم که 
درباره ۲ چهره مشهور ســینما است، توجه 
اســتودیوهای بزرگ را جلب کرده و اپل که 
بودجــه ۲۱۵ میلیــون دلاری »قاتلان ماه 
کامل« را تامین کرد، دوست دارد همکاری 
خود با اسکورســیزی را ادامه دهد، اما گفته 

می شود ســونی در این پروژه دست بالاتر را 
دارد.

همچنیــن برنامه همکاری اسکورســیزی 
با استیون اســپیلبرگ در ساخت مجموعه 
تلویزیونــی »کیپ فیر« بــرای اپل تی وی 
وجود دارد و این ۲ اســطوره تهیه کنندگان 

اجرایی آن هستند.
اسکورسیزی تنها کارگردان بالای ۷۵ ساله 
نیســت که هنوز مشغول ســاخت برخی 
از جاه طلبانه تریــن پروژه هایــش اســت. 
در فهرســت رقابتی جشــنواره کن امسال 
۳ تن دیگر حضور دارند؛ فرانســیس فورد 
کاپولا ۸۵ ســاله با »مگالوپولیس«، دیوید 
کراننبــرگ ۸۱ ســاله با »کفن هــا« و پل 
شریدر ۷۷ ســاله با »آه، کانادا«. سال های 
پربار این چهره ها با توجــه به اینکه هالیوود 
همیشه با نویسندگان مسن مهربان نبوده، 
قابل توجه اســت. قابل یادآوری اســت که 
بیلی وایلدر ۲ دهه آخــر زندگی اش تلاش 

می کرد تا یک فیلم دیگر بسازد.
شریدر که فیلمنامه فیلم مهم اسکورسیزی 
»راننده تاکســی« را در سال ۱۹۷۶ نوشت، 
می گویــد: مطمئــن هســتم که بیشــتر 
هنرمنــدان می خواهند بــه کار خود ادامه 
دهند، امــا گاهی اوقــات به انــدازه کافی 
خوش شانس نیســتی و اگر انگیزه خلاقانه 

را نداشــته باشــی، فقط به عنوان نمادی از 
چیزی که قبلا بودی، به یاد آورده می شوی. 
باید به کار ادامــه داد. من گرفتــار کووید 
شــدم و هر بار که فکر می کردم ممکن است 

بمیرم، ایده جدیدی به ذهنم می رسید.
ریدلی اســکات هم در ۸۶ سالگی به معنای 
واقعی کلمه در عرصه اســت. ساخت دنباله 
»گلادیاتــور« و اســتقبال از تیــزر آن، به 
ســرتیتر خبرها بدل شــد. برایــان رابینز 
مدیرعامل پارامونت که با اســکات در فیلم 
بعدی وی بیوگرافی گروه بی جیز همکاری 
خواهد کــرد، می گویــد: ریدلی اســکات 
اســتاد خلق انواع نمایش های ســینمایی 
و یکی از سرســخت ترین و ســرزنده ترین 
کارگردان هــای مولــف اســت کــه برای 

پارامونت کار می کند.
اســپیلبرگ ۷۷ ســاله نیز از پا نمی نشنید. 

او احتمــالا پروژه بعدی خــود را که فیلمی 
درباره یوفوها اســت بر اســاس ایده اصلی 
خودش خواهد ســاخت. گفته شده دیوید 

کوپ در حال نوشتن فیلمنامه است.
اما شــاید موفقیت و تلاش هیچ یک از این 
کارگردان های به شــاهکار موفقیت کلینت 
ایســتوود نرســد که در ۹۳ ســالگی فیلم 
»هیات منصفه شماره ۲« را به پایان رسانده 
اســت. خودی ها می گویند کمپانی برادران 
وارنر از این فیلم هیجان زده است. حتی در 
۹۳ سالگی، ایستوود را نمی شود دست کم 

گرفت.
شــریدر به شــوخی می گوید: ایســتوود 
پدربزرگ نســل سالمندان اســت. اما مرد 
پرتغالی یعنی مانوئــل دی اولیویرا تا ۱۰۴ 
ســالگی کار می کرد )وی ســال ۲۰۱۵ در 

۱۰۶ سالگی از دنیا رفت(.
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میدان

 عضو کمیته بدوی صدور مجوز حرفه ای گفت: با اقدام 
لازم و به موقع دولــت و وزارت ورزش موضوع واگذاری 
سرخابی ها به سرانجام رســید و از یک بن بست خارج 

شدیم.
ســیدکاظم اولیایی در گفت وگویی تلویزیونی با اشاره 
به دوران واگذاری دو باشگاه بزرگ پایتخت تاکید کرد: 
خوشــبختانه وزارت ورزش و جوانان با درک درست و 
به موقعی داشت حساســیت های موجود را درک کرد 
و با تاکید وزیر ورزش چند جلســه کارشناسی بسیار 
خوب در زمان لازم برگزار شــد. یکی از مشکلات ما در 
گذشته این بود که وزاری قبلی در اتاق های دربسته به 
دنبال حل کردن این مشکل بودند اما کیومرث هاشمی 
با حضور نخبگان و افراد کارشناس و آنهایی که دخیل 
بودند وارد میدان شــد که تلاش این گــروه در نهایت 
منجر به یک دســتورالعمل شــد که بعد از آن هم در 

دولت پیگیری و تا این مرحله پیش رفت.
وی ادامه داد: موضوع دیگری که مطرح بود این اســت 
که واگذاری از اختیــارات وزارت ورزش نبود اما وزیر 
ورزش کار را جمع کرد. هاشــمی وقت گذاشــت و در 

دولت هم هماهنگی های لازم صورت گرفت. 
در کل باید گفت قدم مثبتی برداشــته شد و 
از یک بن بست خارج شــدیم و حالا باید در 

مسیر درست گام برداریم.
عضو کمیته بــدوی صدور مجــوز حرفه ای 
یادآور شــد: این یک واقعیت اســت که در 
شرایط خوبی قرار نداشتیم و به یک بن بست 

رســیده بودیم که نیازمنــد تغییرات بــود. در بحث 
واگذاری باید دو موضوع را مد نظر داشت یکی آنکه باید 
قوانین داخلی را رعایت کنیم و از ســویی دیگر قوانین 
بین المللی را هم مد نظر داشــته باشیم. صحبت هایی 
شنیده شــد که باید ۸۵ درصد واگذاری صورت بگیرد 
اما صحیح آن ۵۱ درصد اســت. در این بخش می توان 
تا سقف ۸۵ درصد واگذاری صورت بگیرد که اما بحث 
کنونی بــر روی ۵۱ درصد بوده که بخشــی از آن قبلا 

صورت گرفته و روند کار در حال انجام است.
اولیایی گفت: تا زمان باقی مانده این موضوع مدیریت 
و حل خواهد شــد و بعد از آن باید تا دهم خردادماه نیز 
مستندات را ارائه کنیم، البته به دلیل آنکه زمان نداریم 

اظهارنامه و مدارک لازم را بارگزاری خواهیم 
کرد و بعد آن در فرصتی که خواهیم داشــت 
در خصوص برنامه ریزی میــان و بلندمدت 

هم اقدام خواهد شد.
وی تاکید کرد: با توجه بــه حضور بنگاه های 
اقتصادی ممکن است حباب مالی ایجاد شود 
که جا دارد مسائل مالی به دقت مورد بررسی 
قرار بگیرد. از این به بعد باید هزینه و درآمد با هم دیده 
شــده و بر اساس یک ســاختار صحیح در خصوص آن 
اعمال نظر کرد. این طور نیســت که ایــن مبالغ را هر 
جا خواســتیم هزینه کنیم. این ها یک شرایط و فرمول 
دد که باید بر اســاس آن اعمــال نظر کرد بــه عنوان 
مثال باید ۲۰ درصد برای آکادمی یــا مبلغی هم برای 

زیرساخت ها هزینه کرد.
عضو کمیته بــدوی صدور مجوز حرفه ای با اشــاره به 
اتفاقات و حاشیه های گذشــته در باشگاه های فوتبال 
ایران تصریح کرد: ساختار ما ایرادهایی داشت که باید 
اصلاح شــود، هیات مدیره و مجمع باید کار خود را به 
خوبی انجام دهند و واژه ماشین امضا را فراموش کنیم. 

آقایان باید بدانند برای هر امضایی باید پاسخگو باشند. 
مدیرعامل باید در اختیار هیات مدیره باشد و آنها نیز بر 
اساس برنامه های ارائه شــده حرکت کنند. فدراسیون 
فوتبال هــم باید هیات نظــارت بر صدور مجــوز را به 
صورت دائم و فعال داشته باشــد. ۱۶ باشگاه داریم که 
هر کدام بر اساس اساس نامه خود اقدام می کنند و این 
نیازمند آن اســت که همه بر اســاس یک الگو حرکت 
کنند چراکه در غیر این صورت دچار مشکل می شویم. 
فراموش هم نکنیم که این مدل باید تضمین بقا داشته 
باشــد.اولیایی ادامــه داد: تیم هایی مانند اســتقلال 
و پرســپولیس یک برند برای خود در آســیا به حساب 
می آیند و باید با پیدا کردن بازیکنان مســتعد و مطرح 
کردن آنهــا، از طریق فــروش این ســتاره های جوان 
درآمدزایی کنند اما متاســفانه آنها مســیر برعکس را 
می روند و از بازیکنان تیم های دیگر استفاده می کنند. 
امیدواریم با رونــد صحیح این واگذاری و اســتفاده از 
خبرگان ورزشی شــاهد برطرف شدن همه مشکلات 
و مسائلی باشیم که تا امروز فوتبال ما با آن درگیر بود تا 

فوتبال ایران در ریل خود قرار بگیرد. 

ورزش

خریدار  واگــذاری ســهام ۲ باشــگاه 
اســتقلال و پرســپولیس به مراحل نهایی 

خود رسیده است.
در شرایطی که ۵ اردیبهشت آخرین مهلت 
حل مشــکل مالکیت مشــترک ۲ باشگاه 
استقلال و پرســپولیس برای کسب مجوز 
حرفه ای اســت، به نظر می رســد گام های 
نهایی برای این اتفاق برداشــته شده است. 
ابتدای ســال صحبت هایی مبنی بر انتقال 
ســهام ســرخابی های پایتخت به ۲ بانک 
ملت و تجارت مطرح شــد ولی این موضوع 
به نتیجه نرســید و حالا قرار است اتفاقات 
جدیدی در بحث مالکیت این ۲ باشگاه رخ 
دهد. تصمیمی که در شــرایط فعلی مشکل 
آن ها برای حضور در لیگ قهرمانان آسیا را 
حل خواهد کرد ولی مشــخص نیســت که 
پس از واگذای، چه آینــده ای در انتظار این 

۲ تیم خواهد بود.

رونمایی از مالکان جدید استقلال
 و پرسپولیس

پــس از کش وقوس های فراوان، ســرانجام 
وزارت ورزش تصمیم نهایی بــرای انتقال 
مالکیت اســتقلال و پرســپولیس را گرفته 
و این ۲ باشــگاه به زودی بــه مالکان جدید 
واگــذار خواهنــد شــد. براســاس اخبار 
منتشرشده، اســتقلال به هلدینگ خلیج 
فارس واگذار می شود و پرسپولیس هم قرار 
است به کنسرسیومی متشــکل از ۶ بانک 
برسد. ۳۰ درصد سهام سرخپوشان به بانک 
شــهر می رســد و بانک های ملت و تجارت 
۲۰ درصد از ســهام را در اختیار می گیرند. 
بانک های صادرات، رفــاه و اقتصادنوین هم 
هر کدام ۵ درصد از ســهام پرسپولیس را در 

اختیار می گیرند.
گفتــه می شــود هدلینگ خلیــج فارس 
تنها ۵ درصد سهام اســتقلال را خریداری 
خواهد کرد و ۸۰ درصد دیگر به شرکت های 
زیرمجموعه این هلدینگ واگذار می شــود 
کــه شــرکت های پتروشــیمی بندرامام، 
شــرکت پتروشــیمی بوعلی، شرکت فجر 
انرژی و شرکت پتروشــیمی پارس، مبین 

انرژی و پتروشیمی نوری هستند.
براســاس اطلاعــات ســایت تجارت نیوز، 

مجموع ســود خالص پتروشــیمی خلیج 
فارس و زیرمجموعه هــای متقاضی خرید 
استقلال در بازی ۹ ماهه سال ۱۴۰۲، مبلغ 
۹۴ هزار میلیــارد تومان و مجموع ســود 
خالص بانک هــای متقاضی پرســپولیس 

حدود ۴۵ هزار میلیارد است.

رویاپردازی هواداران؛ از خریدهای 
بزرگ تا ورزشگاه اختصاصی!

پس از انتشــار اخبــار مربوط بــه مالکان 
جدید اســتقلال و پرســپولیس، هواداران 
این ۲ باشــگاه واکنش های زیادی نســبت 
به این موضوع نشــان دادند. اســتقلالی ها 
که قبلا نســبت به واگذاری این باشــگاه به 
بانک تجارت راضی نبودند، واکنش مثبتی 
نســبت به حضور هلدینــگ خلیج فارس 
نشــان دادند و از این تصمیم راضی هستند. 
پرسپولیســی ها هم شرایط مشابهی نسبت 
به هواداران تیم رقیــب دارند و منتظر ورود 

مالکان جدید هستند.
 با توجه به شرایط مالی بسیار خوب مالکان 
جدید اســتقلال و پرســپولیس، هواداران 
این تیــم امیدوارند تا در ســال های آینده 
شــرایط متفاوتی را تجربه کننــد. آن ها در 

فضای مجازی معتقدند پس از این تغییرات، 
می توان بــه خریــد ســتاره های مطرح و 
اتفاقــات مهمی چون ســاخت ورزشــگاه 
اختصاصی و تیم داری در رشته های مختلف 

ورزشی امیدوار بود.
استقلال و پرســپولیس در سال های اخیر 
به دلیل محدودیت های مالی نتوانسته اند 
با تیم های قدرتمند آســیایی رقابت کنند 
و حتی در لیگ برتر هم کار ســختی برای 
رقابت با تیم های متمول دارنــد. اتفاقات 
اخیر اما باعث شــده هواداران ۲ تیم تصور 
کنند که مشــکلات مالی بــه زودی تمام 
خواهد شــد اما بــه نظر می رســد راهی 
طولانی برای رخ دادن ایــن اتفاقات وجود 

دارد.
بحــث  گاه  هــر  اخیــر  ســال های  در 
خصوصی ســازی و واگذاری اســتقلال و 
پرســپولیس مطرح شــده، کارشناســان 
از لزوم حل شــدن موانع درآمــدی آن ها 
صحبت کرده اند. مهم ترین منبع درآمدی 
برای این ۲ باشــگاه پرطرفــدار حق پخش 
تلویزیونی اســت که پس از ســال ها هنوز 
حل نشــده و به نظر می رسد عزم جدی هم 
برای آن وجــود ندارد. این درحالی اســت 

که در همه جــای دنیای حــق پخش یک 
منبع مهم و غیرقابل انــکار در درآمدهای 
باشگاه هاســت. در ایــران امــا تیم هــا 
سال هاست که از این حق محروم هستند و 
بدون آن خصوصی سازی هم ممکن نیست. 
در کنار حق پخش تلویزیونی، اســتقلال و 
پرســپولیس از درآمد مهمی چون تبلیغات 
محیطی هــم بی بهره هســتند و عملا هیچ 

منبع درآمدی قابل توجهی ندارند.
واگــذاری اســتقلال و پرســپولیس نیاز 
بــه درآمد پایــدار دارد تا این ۲ باشــگاه به 
سوددهی برســند. در غیر این صورت حتی 
در صورتی که آن ها به ســهامداران واگذار 
شــوند هم بدون درآمد پایدار سرنوشــتی 
مشابه با خصوصی سازی های قبلی برایشان 

رقم خواهد خورد.
در ســال های اخیــر بانک هــای مختلفی 
هم وارد عرصــه تیم داری شــده بودند که 
ســرانجام تلخی داشــتند و حتی تیم های 
نفتی هم این روزها شــرایط چندان جالبی 
ندارند. از طرفی نگرانی بــزرگ دیگری که 
در خصوص این واگذاری وجود دارد، نحوه 
انتخــاب مدیران جدید ۲ باشــگاه اســت. 
مشخص نیســت که پس از واگذاری، قرار 

اســت صندلی های مدیرعاملــی و هیئت 
مدیره استقلال و پرسپولیس به چه کسانی 
برســد و خطر ورود افراد غیرمتخصص هم 

احساس می شود.

وضعیت نامشخص بدهی ها
باشگاه های استقلال و پرسپولیس علی رغم 
تســویه بدهی های قطعی بــرای حضور در 
لیــگ قهرمانان آســیا، هنــوز بدهی های 
دیگری دارند که تکلیف شــان مشــخص 
نشــده اســت. همین حــالا پرونده های 
شکایت ریکاردو سا پینتو عزیزبک آمانوف 
از اســتقلال در دادگاه CAS در جریــان 
اســت و بــه زودی حکم آن صــادر خواهد 
شد. از طرفی ۲ باشــگاه بیش از ۵۰ درصد 
قرارداد این فصل بازیکنــان و مربیان خود 
را هم پرداخت نکرده اند و اســتقلال حتی 
نیمی از قرارداد فصل گذشته را هم بدهکار 
اســت. چندی پیش هم مهیار عسگریان، 
مدیرعامل شرکت توسعه و نگهداری اماکن 
ورزشــی مدعی شــد این شــرکت از سال 
۱۳۹۲ حدود ۲۵۰ میلیــارد تومان طلبکار 
است که بخشــی از آن، به ســرخابی های 

پایتخت مربوط می شود.
با وجود جدی شــدن بث واگذاری استقلال 
و پرســپولیس هنوز تکلیف ایــن بدهی ها 
مشخص نیست و کسی نمی داند که وزارت 
ورزش باید آن هــا را پرداخت کنــد یا این 
وظیفه بر دوش مالــکان جدید خواهد بود. 
از طرفی در روزهایی که بحــث انتقال ۸۵ 
درصد سهام اســتقلال و پرسپولیس جدی 
شــده، صحبتی در خصــوص ۱۰ درصدی 
که ۲ سال پیش به مردم فروخته شد وجود 
ندارد. ۲ ســال قبل برای نخســتین بار ۱۰ 
درصد از ســهام ۲ باشــگاه به فروش رسید 
که نه تکلیف مبالغ مربوط به آن مشــخص 
شــده و نه وضعیت کسانی که ســهم ها را 
خریداری کردند. حسین قربان زاده، رئیس 
سابق سازمان خصوصی ســازی سال قبل 
مدعی شد که مدیران اســتقلال برای هدر 
دادن درآمد بورســی این باشگاه دادگاهی 
می شــوند که این اتفاق هنوز رخ نداده و در 
پرســپولیس هم وضعیت درآمد بورســی 

مشخص نیست.

ج شدیم اولیایی: با تلاش وزیر ورزش و هماهنگی دولت از بن بست فوتبالی خار

درخشان: 

واژه نمی خواهند قهرمان شویم، بچگانه است؛ بخت پرسپولیس را بیشتر می دانم
خریدار   ســرمربی اســبق پرسپولیس، 
گفت: شــانس سرخ پوشــان از اســتقلال 
بــرای قهرمانی بیشــتر اســت چراکه این 
تیــم در آرامش به کار خــود ادامه می دهد 
اما اســتقلال درگیر حاشــیه ها شده و این 

موضوع به آنها لطمه می زند.
حمیــد درخشــان در گفت وگو بــا ایرنا به 
شــرایط کنونی لیــگ پرداخــت و تاکید 
کرد: ۲۳ هفته از رقابت های لیگ را ســپری 
کردیــم و جــدال در بــالای جــدول بین 
سرخابی هاســت. این اختلاف یک امتیازی 
جذابیت های لیگ را زیــاد کرده و هر تیمی 
که بتواند در مدت زمــان باقی مانده آرامش 
و تمرکز خود را حفــظ کند، یک قدم جلوتر 
خواهد بود و پرســپولیس در همین مسیر 

حرکت می کند.
وی ادامه داد: در چنین شرایطی هر تیمی 
که غفلت کنــد باید تــاوان آن را بدهد. در 
حال حاضر شانس پرســپولیس را بیشتر 
از اســتقلال می بینم چراکه سرخ پوشان 
در آرامش بــه تمریــن و برنامه های خود 
مشغول هســتند اما در آن ســوی میدان، 
استقلال درگیر حاشیه ها شــده و هر روز 
یک خبــر از مجموعه این تیم بــه بیرون 
می آید که این موضوع در حرکت آنها ایجاد 

مشکل و وقفه می کند.
سرمربی اســبق پرســپولیس یادآور شد: 
متاســفانه چندســالی اســت یــک واژه 
بی محتوا در فوتبال ما جا افتاده اســت، این 
که نمی خواهند ما قهرمان شــویم را درک 

نمی کنم. 
اگر تیمی در زمین بازی گل بزند چه کسی 
می خواهد جلوی آن تیم را بگیرد. به همین 
چندسال اخیر نگاه کنید، استقلال از زمان 
فرهاد مجیدی و پرسپولیس در همین چند 
وقت اخیر بارها با این واژه بازی کرده اند اما 
نکته جالب این اســت هر تیمــی که از واژه 
ما نمی خواهند قهرمان شــویم اســتفاده 
کرده، در همان ســال جام را بالای سر برده 

و قهرمان شده است.
 پس بهتر اســت به جای بازی با کلمات به 
زمین و بازی خود معطوف باشیم و در مسیر 

قهرمانی گام برداریم.
پیشکسوت فوتبال کشورمان در مورد تغییر 
در راس کادر فنی پرســپولیس و همکاری 
با اوســمار، تاکید کرد: او در این مدت خوب 
کار کرده و توانسته نتایج قابل قبولی بگیرد 
اما اینکه آیا در فصل بعد هــم بتواند همین 
مســیر را ادامه بدهد یا مجموعه تیم به این 
نتیجه برســد که او ســکان دار پرسپولیس 

باشــد به مســائل دیگری هم مربوط است. 
باید شرایط را بر اساس رور سنجید و اینکه 
پرســپولیس با چه داشــته هایی قرار است 

وارد لیگ شود. 
در حــال حاضر کــه نمی توانیــم بازیکن 
جدیدی را به خدمت بگیریم اما برای شروع 
فصل این موضوع باید در دستور کار مدیران 
باشگاه باشد تا از پرســپولیس با قدرت وارد 

لیگ شود.
درخشــان در مورد اینکه پرســپولیس در 
چه پســت هایی نیاز به بازیکن دارد؟ گفت: 
در خط حمله باید یک مهاجم خوب و تمام 
عیار داشــته باشــیم. تیم در خط هافبک و 
دفاع نیز نیاز به ترمیــم دارد و باید با برطرف 
کردن مشــکلاتی که امروز دیده می شود، 
تیم را برای یک فصل خوب به نوعی بســت 
تا پرســپولیس با آرامش در مسیر قهرمانی 

گام بردارد.
وی در مورد ســنگربان جوان این تیم که 
بعــد از مصدومیــت بیرانونــد در ترکیب 
سرخ پوشــان قــرار گرفت، خاطر نشــان 
کرد: رفیعی در این مــدت عملکرد خوبی 
داشــته، اما باید به یک موضوع مهم توجه 
کند. اینکه درگیر غرور و مسائل حاشیه ای 
نشــود تا بتواند همین رونــد خوب خود را 

ادامه دهد.
ملی پــوش اســبق فوتبــال ایــران بــه 
حساســیت های پایــان فصل لیــگ برتر 
فوتبال ایران هم پرداخت و گفت: امیدوارم 
در روزهای پایانــی و در زمانی که هر اتفاقی 
می تواند در نتایج دخیل باشــد همه حواس 
و تمرکــز متولیــان روی فوتبال باشــد و 
اشتباهات داوری یا مســائلی از این دست، 
بر روند بازی ها و نتایج مســابقات اثر منفی 
نداشــته باشــد. لیگ به هفته های پایانی 

نزدیک می شــود و امیــدوارم در پایان هر 
تیمی به حق خود برسد.

گفتنی اســت تیم فوتبال پرســپولیس با 
یک امتیاز کمتــر از اســتقلال در رده دوم 
جــای دارد، شــاگردان اســمار در هفته 
بیســت وچهارم، عصر امروز پنجشــنبه در 
دیداری خارج از خانه باید به مصاف صنعت 
نفت آبادان بروند و اســتقلال نیز روز جمعه 
در ورزشــگاه آزادی پذیــرای شــمس آذر 

قزوین خواهد بود.

 خیز شهریار مغانلو برای آقای گلی
 تکرار یک آمار!

شهریار مغانلو با ۱۲ گل، آقای گل لیگ بیست وسوم است.
به گزارش فوتبال ۳۶۰، سپاهان مانند فصل پیش خیالش از خط حمله 

خود راحت است. 
شهریار مغانلو برای زردپوشان اصفهانی همان بازیکنی است که وقتی 
کار گره می خورد در نقش یک قهرمان حاضر می شــود و با گلزنی خود، 
ســه امتیاز مهم را به حســاب شــاگردان ژوزه مورایس واریز می کند. 
حضور شهریار در خط حمله سپاهان باعث شــده تا مورایس با خیالی 

آسوده به درخشش ساق های مغانلو خیره شود. 
مهاجم خوش اســتایل ســپاهان فعــلا بــا ۱۲ گل، آقــای گل لیگ 

بیست وسوم است.

خیز شهریار برای آقای گلی
شهریار مغانلو با گلزنی در بازی عقب افتاده با ذ   وب آهن، تعداد گل های 
خود در لیگ بیست وسوم را به عدد ۱۲ رساند. شهریار اکنون آقای گل 
است و با توجه به شــرایط فعلی، احتمالا موفق به کسب این عنوان در 

پایان فصل شود. 
نزدیک ترین رقیب مهاجم ســپاهان، مهاجم دیگری از سپاهان است! 
رضا اســدی با ۱۰ گل در تعقیب هم تیمی خود است. رحمان جعفری 
مهاجم تراکتور تبریز هم با ۹ گل در رده ســوم ایســتاده است و سایر 

بازیکنان لیگ برتری فاصله زیادی با شهریار مغانلو دارند.

ســپاهان در هفته های باقی مانده لیگ برتر به ترتیــب باید برابر ملوان 
بندرانزلی، پرسپولیس تهران، استقلال خوزســتان، مس رفسنجان، 
هوادار تهــران، آلومینیــوم اراک و شــمس آذر قزوین قــرار بگیرد و 
مغانلو هنوز فرصت برای گلزنی و افزایش شــمار گل های خود در لیگ 

بیست وسوم دارد.

تکرار یک آمار
شــهریار مغانلو این فرصت را دارد تا در لیگ بیست وســوم دســت به 
کار بزرگی بزند. شــهریار در فصل گذشــته لیگ برتر عنوان آقای گلی 
رقابت ها را کســب کرد و حالا در لیگ بیست وســوم می تواند از عنوان 

آقای گلی خود دفاع کند.
پیش از شــهریار مغانلو فقط دو بازیکن در لیگ برتر ایــن کار را انجام 
داده اند؛ مهدی طارمی و غلامرضا عنایتی دو بازیکنی هســتند که در 
تاریخ لیگ برتر موفق به دفاع از عنوان آقای گلی خود شــدند. شهریار 
مغانلو این فرصت را دارد تا دوباره آقای گل شود و باید دید در هفته های 

پیشرو چه اتفاقی رخ می دهد.

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خوزستان
 اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک اداره سه اهواز

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی

شناسه آگهی: 1699488
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و  آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین 
ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 1403۶031۷1۸000011۵ - 1403/01/2۷ هیات 
اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک اداره سه اهواز تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای قاسم سواری فرزند خلف 
بشماره شناسنامه ۸22 صادره از دشت آزادگان در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 121/۵0 
متر مربع در قسمتی از پلاک 1۵۵۹ باقیمانده واقع در بخش 3 اهواز بنشانی کوی علوی خیابان سروش 
بین احمدی و رضوی خریداری از مالک رسمی نصرت خراسانی زاده مالک سهام ۹32۹ اراضی باغات 
شاه محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی می شود در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از 
تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای 

مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/02/01
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/02/1۶

فرهاد نصرت اله رئیس ثبت اسناد و املاک

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خوزستان
 اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک باوی

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی

شناسه آگهی: 1699379
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 1402۶031۷12۶0013۶۶ هیات اول دوم 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک باوی تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای خانم عبدالرضا سلامت فرزند 
بویدر بشماره شناسنامه ۶2۵3 صادره از در یک باب ساختمان به مساحت 1۶4.10 متر مربع 
پلاک ۶۸3 اصلی واقع در بخش ۷ خریداری از مالک رسمی آقای عبدالسید دسومی محرز گردیده 
است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی می شود در صورتی 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 

صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/02/01 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/02/1۷

احمد شعیبی رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان باوی

آگهی فقدان سند مالکیت
نظر به اینکه یک قطعه زمین نوع ملک طلق با کاربری زراعی باغ به پلاک ثبتی 32۹ فرعی از 1۸0 اصلی ، مفروز و مجزا شده از فرعی از 
اصلی مذکور ، قطعه 413 حوزه ثبت ملک ساوجبلاغ استان البرز به مساحت 2۶2۵ متر مربع مشخصات مالکیت مالکیت حسین / صالح 
زاده فرزند صدقعلی شماره شناسنامه 4۵1 تاریخ تولد 134۶/12/20 صادره از کوثر دارای شماره ملی ۵۶۶۹۵۹۸۹11 با جز سهم ۵00 از 

کل سهم 2۶2۵ بعنوان مالک پانصد سهم مشاع از دو هزار و ششصد و بیست و پنج رسمی
سهم عرصه و اعیان با شماره مستند مالکیت ۵4۹2۵ تاریخ 1401/12/2۷ دفترخانه اسناد شماره 103 شهر کرج استان البرز ثبت و سند 
مالکیت 14020۵3310120013۶2 صادر گردیده است. سپس نامبرده با ارائه دو برگ استشهادیه تصدیق شده اعلام نمودهاند که سند 

مالکیت چاپی مورد ثبت که به علت سهل انگاری مفقود گردیده و درخواست صدور سند مالکیت المثنی نموده است
لذا مراتب به استناد به ماده 120 آیین نامه قانون ثبت در یک نوبت اگهی می شود تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و 
یا انجام معامله نسبت به ملک مذکور باشد از تاریخ انتشار این اگهی به مدت ده روز اعتراض خود را ضمن ارائه سند مالکیت به این اداره 

تسلیم تا وفق مقررات عمل گردد .
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان حضرت امام ره در صورت عدم ارائه آراء و یا دادنامه ظرف مدت ده روز کاری وفق مقررات ادامه تشریفات 

المثنى صورت می پذیرد . م الف : 10۹۶۶
محسن هدائی  رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ساوجبلاغ از طرف ابولفضل مرادی 

 آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۲ ایین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی
 و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره ١٤٠٢٦033101200٦2۹۹ - ١٤٠٢/٦/٢٢ جلسه هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبت ساوجبلاغ تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی علیرضا شیبک فرزند شیر محمد به شماره شناسنامه 
٤ صادره در ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی پلاک 3۸2۸ فرعی از ٣٦٧ اصلی به مساحت ١٤٠ متر مربع از سهمی عیسی مدیر 
زارع ذیل ثبت صفحه 22۹ دفتر ٧٧٤ محرز گردیده است لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز در روزنامه های 
کثیر الانتشار و محلی همزمان در یک تاریخ چاپ و آگهی می شود در صورتیکه توانند اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می از تاریخ اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از رسید، ظرف یک ماه از تاریخ 
تسلیم ،اعتراض در خواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف : 10۹۶۸ 
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استان

کرمانشاه-حســنا فخــارزاده   مدیرکل تعــاون، کار و 
رفــاه اجتماعــی اســتان کرمانشــاه از هدفگــذاری برای 
ایجــاد ۶۰ تعاونی بــا ۱۶۰۰ فرصت شــغلی طی امســال در 
اســتان خبر داد و گفت: اولویت اصلی امســال تشکیل 

تعاونی های دانش بنیان است.
مختار احمــدی تعاونی هــا را مصداق بارز تحقق شــعار 
»جهش تولیــد با مشــارکت مــردم« دانســت کــه یکی از 

ارکان مهم اقتصاد مقاومتی نیز به شمار می روند.
وی از اهتمام ویژه دولت سیزدهم به توسعه تعاونی ها 
یــاد کــرد و بــا اشــاره بــه تدویــن ســند توســعه تعــاون، 
خاطرنشــان کرد: ایــن ســند تکالیفــی را جهــت تقویت 
و توســعه تعاونی هــا بــر عهــده دســتگاه های مختلــف 
قرار داده اســت، با هــدف اینکه بخش تعاون ســهم ۲۵ 

درصدی خود را در اقتصاد کشور بازیابد.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان کرمانشاه با 
بیان اینکه ســند توسعه تعاون در اســتان کرمانشاه نیز 
با جدیت دنبال می شــود، افزود: شورای توسعه تعاون 
نیــز بــه ریاســت اســتاندار در کرمانشــاه تشــکیل شــده 
و امســال نیــز برنامه هــای خــود را در ایــن زمینــه ادامه 

خواهیم داد.
احمــدی ســپس اشــاره ای بــه وضعیــت تعاونی هــای 
کرمانشــاه داشــت و از فعالیــت ۳۲۰۰ تعاونی در اســتان 
یاد کرد که بالغ بر یک میلیــون و ۷۰۰ هزار نفر از جمعیت 

استان عضو این تعاونی ها هستند.
وی بــا بیــان اینکه ســال گذشــته در اســتان کرمانشــاه 
۶۰ تعاونــی جدیــد بــا اشــتغالزایی حــدود دو هــزار نفــر 
ایجاد شــد، عنوان کرد: بــرای امســال نیز برنامــه داریم 

تعاونی های استان را توسعه دهیم.
مدیرکل تعــاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان کرمانشــاه 
با بیان اینکه برای امســال نیــز ایجــاد ۶۰ تعاونی جدید 

در اســتان بــا پیش بینــی اشــتغال ۱۶۰۰ نفــر در دســتور 
کید جدی امســال بر تشــکیل  کار اســت، یادآور شــد: تا

تعاونی های دانش بنیان در سطح استان است.
احمــدی یکــی دیگــر از برنامه هــای امســال را تشــکیل 
شرکت های تعاونی توسعه و عمران در شهرستان های 
اســتان اعلام کرد و افزود: در حال حاضر این تعاونی در 
، سرپل ذهاب،  ، صحنه، کنگاور شش شهرستان سنقر

ثلاث باباجانی و گیلانغرب تشکیل شده است.
وی خاطرنشــان کــرد: امســال نیــز برنامــه داریــم ایــن 
شــرکت های تعاونی را در سایر شهرســتان های استان 

نیز تشکیل دهیم.
مدیرکل تعــاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان کرمانشــاه 
عمــران  و  توســعه  تعاونی هــای  تشــکیل  مزایــای  از 
شهرســتان ها یــاد کــرد کــه بایــد حداقــل نیــم درصــد 
جمعیــت شهرســتان عضــو آن باشــند و افــزود: ایــن 
تعاونی هــا می تواننــد بــا جمــع آوری ســرمایه های خرد 
کشــاورزی،  اقتصــادی،  زمینه هــای  همــه  در  مــردم 
خدمــات، صنعت، عمرانی و... فعالیت داشــته باشــند 
و دســتگاه های دولتــی نیــز مکلفنــد ایــن شــرکت های 
تعاونــی را در مناقصــات و مزایده هــا در اولویــت قــرار 

دهند.
احمدی معتقد اســت، این تعاونی ها مصادیق واقعی 
افزایــش مشــارکت مــردم و کاهــش تصدی گــری دولت 

هستند و باید نقش آنها در شهرستان ها پررنگ شود.
مدیرکل تعــاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان کرمانشــاه 
امســال  مهــم  رویکردهــای  از  یکــی  اینکــه  بیــان  بــا 
غ التحصیلان  اســتان تشــکیل تعاونی ها بــا اتکا بــه فــار
دانشــگاهی اســت، افــزود: یکــی از راهکارهــای کاهش 
بیــکاری بیــن دانش آموختــگان دانشــگاه ها، تشــکیل 

شرکت های تعاونی است.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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منطقه گلستان 
گرگان-مهنــاز محمد زمانی   از رابطیــن  برتر اداره حراســت در مخابرات 

منطقه گلستان تقدیرشد. 
در جلسه  ای که با حضور دکتر غلامعلی شــهمرادی برگزار شد ، وی ضمن 
قدرانــی از زحمات  کارکنان اداره حراســت، خدمت صادقانــه  را مهم ترین 
اولویت در مخابرات دانســت و گفــت : صیانــت از امانت و نگهــدای اموال 
شــرکت و حفظ حریــم خصوصی همــکاران نکته ایســت کــه بایــد کارکنان 
اداره حراســت بــه آن توجــه داشــته باشــند و خدمت رســانی دلســوزانه را 
بین کارکنان ترویــج داده و آنان را تشــویق به همدلی و مســئولیت پذیری 
نمایند. مدیر مخابرات منطقه گلســتان با اشــاره به شــرایط کنونی و سوء 
استفاده دشــمنان گفت: از هرگونه اقدام و فعالیت که موجب خواهد شد 

آسیبی به نظام و انقلاب اسلامی ایران برسد باید اجتناب نمود.
 وی با اشــاره به اینکه اداره حراســت از بخشــهای بســیار مهــم و تاثیر گذار 
در پیشــبرد برنامه های مخابرات اســت افزود: کارکنان اداره حراست باید 
نظارت دقیــق بر تمامی فرآیندها داشــته و بــرای تامین امنیــت ارتباطات 
مخابراتی در ســطح اســتان  تلاش نمایــد. در پایان این جلســه بــا تقدیر از 
تلاشــهای ارزنده رابطین اداره حراســت در ادارات مخابرات شهرستانها و 

ستاد ، از سه رابط برتر تجلیل بعمل آمده است .

پرست جدید بهزیستی مراوه تپه معرفی شد سر
گرگان-مهناز محمد زمانی    طی حکمی از ســوی  طاهری زاده_مدیر کل 
بهزیســتی گلســتان؛ ســرکار خانم خدیجه قلیچی ســلخ بعنوان سرپرســت 
جدید بهزیســتی مراوه تپــه منصــوب و از زحمــات اراز قلی بیری سرپرســت 
ســابق ایــن اداره تجلیــل و قدردانــی بعمــل آمــد. آئیــن تکریــم و معارفــه 
،اصغر  سرپرست بهزیستی مراوه تپه با حضور امان محمد باشــقره فرماندار
رنجی مشاور مدیرکل بهزیستی گلســتان و کلیه کارکنان بهزیستی در محل 
فرمانــداری ایــن شهرســتان برگــزار گردیــد. گفتنی اســت سرپرســت جدید 
بهزیستی نه ســال ســابقه فعالیت در حوزه های توانبخشــی،اجتماعی و…

اداره بهزیستی مراوه تپه را در کارنامه خود بهمراه دارد

وژه فیبرنوری مخابرات  اجرای 126میلیارد ریال پر
در در کردستان

ســنندج-فاطمه ملایی   مدیر مخابرات منطقه کردستان گفت: سال 
گذشــته ۱۲۶ میلیــارد ریــال بــرای اجــرای ۶۴ هــزار و۸۹۰ متر شــبکه کابل و 

فیبرنوری در نقاط شهری و روستایی استان سرمایه گذاری شده است.
آزاد حکمــت بــا اعــلام ســرمایه گذاری ۱۲۶ میلیــارد ریــال برای اجــرای ۶۴ 
هزار و۸۹۰ متر شــبکه کابل و فیبرنوری در نقاط شــهری و روستایی استان 
کردســتان، اظهــار داشــت: از میــزان شــبکه کابــل وفیبرنــوری اجــرا شــده 
در ســال گذشــته، ۳۵ هــزار و۳۴۰ متــر در نقــاط شــهری شهرســتان های 
، مریوان و دیوانــدره و ۲۹ هــزار و ۵۵۰ متر دیگــر آن در  ســنندج، بانه، ســقز
نقاط روســتایی شهرســتان های ســنندج ، قروه، دهــگلان و مریــوان اجرا 

شده است.
طــرح،  نقطــه   ۳۰ از  بیــش  در  گذشــته  ســال  در  اظهارداشــت:  وی 
زیرســاختهای شــبکه فیبرنوری برای بخشــداری های موجود در اســتان 
آماده ســازی شــده اســت. حکمت اعلام کرد: پیگیری طرح نجما و تامین 
تجهیزات لازم بــرای تجهیز کانی دینار از توابع شهرســتان مریــوان از دیگر 

برنامه های اجرا شده مخابرات در حوزه شبکه فیبرنوری است.
مدیــر مخابــرات منطقــه کردســتان خاطرنشــان کــرد: برگــردان کافوهای 
تکیه و چمن، شهرک کشاورز و میدان جهاد در سنندج بر بستر فیبرنوری 
از پروژه هــای مخابراتی اجرا شــده به منظور ارتقا و توســعه ســطح کیفی و 

کن در این نواحی است. کمی خدمات قابل ارائه به مشتریان سا

80درصد محورهای استان بوشهر به سامانه های 
هوشمند مجهز شده اند

بوشــهر -رضــا حیــدری   مدیــرکل راهــداری وحمــل ونقــل جــاده ای 
اســتان بوشــهر گفــت : ۸۰ درصــد محورهــای اســتان بــه ســامانه هــای 
، ۱۹دوربین نظارت  هوشمند مجهز شــده اند که می توان به ۶۰ ترددشمار
تصویــری،۵۳ ســامانه ثبــت تخلفــات رانندگــی، ۴ ســامانه توزیــن حیــن 

حرکت و ۷ تابلو پیام متغیراشاره کرد.
عبدالکریــم اخترشــناس در جمــع خبرنــگاران افــزود: در طــرح نــوروزی 
از طریــق ســامانه هــای هوشــمند جــاده ای، تــردد خــودرو در محورهای 
ورودی و خروجــی ودر محورهای درون اســتانی ۵ درصد افزایش داشــته 
 ، اســت . وی افزود: با وجــود افزایــش ترددهای جــاده ای اســتان در نوروز
ترمز تصادفات و تلفات ســوانح جاده ای کشــیده شــدو ۶۷ درصد کشــته 

های تصادفات استان کاهش یافت .
مدیــرکل راهــداری وحمــل ونقــل جــاده ای اســتان بوشهراظهارداشــت 
: درطــرح نــوروزی ۲۹۷ هــزار و ۳۴۱ مســافر اســتان با نــاوگان حمــل و نقل 

عمومی جابجا شده اند که ۶۵ درصد افزایش نشان می دهد.
اخترشــناس تصریــح کرد:درراســتای فرهنــگ ســازی و ترغیــب رانندگان 
به اســتراحت در ســفرهای طولانی مدت و آمــوزش رانندگــی ایمن پویش 
چشــم بــه راهیــم بــرای ســومین ســال متوالــی در اســتان اجــرا شــد کــه با 

استقبال خوب مسافران مواجه گردید.
وی یاداورشد: ازابتدای دولت سیزدهم ۱۷۵ کیلومتر از راههای روستایی 
اســتان احــداث و بهســازی شــده اســت وعــزم جــدی دولــت در توســعه 

راههای روستایی و محرومیت زدایی است.

3 میلیون و 600 هزار تن کالا از آذربایجان غربی 
صادر شد

ارومیه-رحیــم جباردخــت   ارومیــه- ایرنــا- مدیرکل صنعــت، معدن و 
تجــارت آذربایجان غربی گفت: ســه میلیــون و ۶۰۰ هزار تن انــواع کالاهای 
تولیــد شــده در اســتان ســال گذشــته بــه کشــورهای مختلــف آســیایی و 

اروپایی به ویژه کشورهای همسایه صادر شد.
عبدالحمیــد ســرتیپی افــزود: میــزان صــادرات ســال گذشــته نســبت بــه 
ســال ۱۴۰۱ با رشــد ۱۴ درصدی مواجه بــود. وی اضافــه کرد: ترکیــه، عراق، 
چین، افغانستان، فدراســیون روسیه و ســوریه از جمله مقاصد صادراتی 
آذربایجان غربی در سال گذشته به شــمار می روند. وی اظهار کرد: عمده 
کالاهــای صادراتــی از آذربایجــان غربــی در ســال گذشــته نیز شــامل مواد 
پتروشــیمی، مــواد معدنــی، محصــولات صنعتــی، محصولات کشــاورزی، 

صنایع تبدیلی، فرش و صنایع دستی بود.
مدیرکل صنعت، معــدن و تجارت آذربایجــان غربی ادامه داد: ســال ۱۴۰۲ 
بر اســاس کارتهــای بازرگانی اســتان بیــش از ۳۹۵ هــزار تن انــواع کالاهای 
مورد نیاز به ارزش ۹۱۴ میلیون دلار وارد کشور شــد که ترکیه، عراق، چین، 

امارات متحده عربی، کره جنوبی و هند مهمترین مبادی این کالاها بود.
ســرتیپی با بیان اینکه در صدور و تمدید کارت های بازرگانی در سال ۱۴۰۲ 
در مقایســه بــا ســال پیــش از آن، ۷۱ درصد رشــد داشــتیم، گفــت: در این 
مدت ۲ هزار و ۵۴۵ فقره کارت بازرگانی،۸۶۱ فقــره کارت پیله وری و ۲۱ هزار 

و ۹۰۸ فقره کارت مرزنشینی صادر شد.

اردبیل-افســون جبــارزاده   مدیــرکل نوســازی، توســعه و تجهیــز 
مدارس اســتان اردبیل در جلسه ای ســتاد برگزاری جشــنواره خیرین 
مدرســه ســاز به برگزاری بیســت ششــمین دوره ایــن جشــنواره در ۲۷ 
اردیبهشت ماه در ســالن شهید خودسیانی دانشــگاه محقق اردبیلی 

خواهد شد.
 بهــزاد محمــدی در جلســه هماهنگــی بیســت و ششــمین جشــنواره 
خیریــن مدرســه ســاز در اســتانداری اردبیــل اظهار کــرد: بــا همکاری 
مجمــع خیرین مدرســه ســاز و جــذب اعتبارات ملــی اردیبهشــت ماه 
شــاهد تکمیل و تجهیز اولین مدرسه اوتیســم در اردبیل خواهیم بود 
و قرار اســت مبلغ ۴.۵ میلیارد تومــان اعتبار اولیه بــه ۱۰ میلیارد تومان 

افزایش یابد.
وی خاطرنشــان کــرد: این مدرســه به مــدرن تریــن امکانــات و فضای 
آموزشی خاص بیماران اوتسیم مجهز شده و افتتاح آن را در نیمه اول 

سال شاهد خواهیم بود.
مدیرکل نوســازی، توســعه و تجهیز مدارس اســتان اردبیل به برگزاری 
بیست و ششمین جشــنواره خیرین مدرسه ســاز در اردبیل اشاره کرد 

و گفت: این جشنواره ۲۷ اردیبهشــت ماه در سالن شهید خودسیانی 
دانشگاه محقق اردبیلی برگزار خواهد شــد و تلاشمان بر این است تا با 
همکاری اســتانداری اردبیل و مجمع خیرین مدرسه ســاز میهمانان 
گرانســنگی را از تهــران و حتــی خــارج از کشــور دعــوت کنیــم تــا در این 

جشنواره حضور پیدا کنند.
محمدی بیــان کــرد: در حــال رایزنی هســتیم تــا از صنــوف مختلف به 
ویــژه صنعتگــران و کارآفرینــان در قالــب مســئولیت اجتماعــی دعوت 

کنیم تا در این مراسم کمکی را به امر مدرسه سازی داشته باشند.
وی افزود: رویکرد ســازمان نوســازی مدارس در بهره گیــری از ظرفیت 
خیریــن تکمیل پروژه هــای نیمه تمام اســت و ما ســعی خواهیم کرد تا 
در ایــن راســتا از ظرفیــت اتــاق بازرگانــی، صنعتگــران، دانشــگاهیان، 
مهندســان و اطبا و ســایر گــروه هــای توانمند مالــی دعوت کنیــم تا در 

این جشنواره حضور پیدا کنند.

اردبیل

27 اردیبهشت ؛

بیست و ششمین جشنواره خیرین مدرسه ساز در اردبیل برگزار می شود

لرستان اصفهان
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه :

افزایش 130 هزار تن تولید فولاد جایگاه دهمی ایران در جهان را تثبیت کرد
اصفهان-مریم مومنی   مدیرعامل شــرکت فولاد 
مبارکه گفت: ما در کشور با ۱۳۰ هزار تن افزایش تولید 
توانســتیم بــه تثبیــت جایــگاه دهــم ایــران در تولید 

فولاد جهان کمک کنیم.
محمدیاســر طیب نیــا افــزود :  ایــران همچنــان در 
جمع ۱۰ کشــور تولیدکننده فولاد جهان قرار دارد، بر 
اساس اعلام انجمن جهانی فولاد، در ۲ ماه نخست 
ســال ۲۰۲۴ تولیــد فــولاد ایــران در مقایســه بــا مدت 
مشــابه ســال ۲۰۲۳ حدود ۲۶.۵ درصد رشــد داشته 
است.  مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه در این زمینه 
اظهار کرد: ما در کشــور بــا ۱۳۰ هزار تــن افزایش تولید 
توانســتیم بــه تثبیــت جایــگاه دهــم ایــران در تولید 
کنیــم. همچنیــن مصطفــی  کمــک  فــولاد جهــان 
انجمــن  کیفیــت  و  اســتاندارد  مســئول  باقــرزاده، 
تولید کننــدگان فولاد ایران نیز در ایــن ارتباط گفت: 
در زمینــه تولیــد ورق های فولادی در ســال گذشــته 
تولیــد ورق گــرم حــدود ۸ میلیــون تــن، ورق ســرد ۲ 
میلیون و ۲۰۰ هزار تن و ورق های پوشــش دار حدود 

یک میلیون و ۵۰۰ هزار تن را شامل می شده است.
وی بــا بیــان اینکــه از ورق هــای فــولادی در صنایــع 
خودروســازی ماننــد قســمت های مختلــف بدنــه و 
 ، کف، لــوازم خانگــی مانند بدنــه یخچال و اجــاق گاز
لباسشــویی و در ســازه های ســاختمانی اســتفاده 
کــرد: حــدود ۷۰ الــی ۸۰ درصــد از  می شــود، ابــراز 

فولادهای تخت در این صنایع استفاده می شود.

ســیدرضا شهرســتانی، عضو انجمــن تولیدکنندگان 
گذشــته  کــرد: در  ابــراز  فــولاد نیــز در ایــن زمینــه 
ورق های فــولادی مورد نیــاز خودروســازی از خارج 
تأمیــن می شــد و ایــن در حالــی اســت کــه امــروز بــه 

خودکفایی رسیده ایم.
وی اضافــه کــرد: در حــال حاضــر قیمــت ورق هــای 
در  اســتفاده  مــورد  داخــل  تولیــد  فــولادی 
خودروســازی ایــران ۳۰ درصــد ارزان تــر از مشــابه 

خارجی آن است.
انجمــن  اجرایــی  معــاون  یعقوبــی،  وحیــد 
تولیدکننــدگان فــولاد کشــور نیز بــا بیان اینکه ســال 
گذشــته میــزان صــادرات فــولاد از کشــور در ســال 
گذشــته یک میلیــارد و ۲۰۰ میلیون دلار بوده اســت، 
گفــت: ایــن میــزان نســبت بــه ســال ۱۴۰۱ حــدود ۲۰ 

درصد رشد صادرات را به لحاظ ارزش داشتیم.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی لرستان:

سلامت خانواده و جوانی جمعیت یکی از مشکلات جامعه است
خرم آباد-فرزانــه هداوند    رئیس دانشــگاه علوم 
پزشــکی لرســتان گفــت: ســلامت خانــواده و جوانی 
جمعیت، یکی از مشکلات جامعه ماست و در حوزه 
ســلامت باید به ایــن موضــوع اهتمــام ویژه داشــته 

باشیم.
دکتر بهرام دلفان در نشســت خبری هفته ســلامت 
که در سالن جلسات دانشگاه علوم پزشکی لرستان 
برگزار شــد، اظهــار کــرد: از اول تــا هفتم اردیبهشــت 
مــاه هفتــه ســلامت بــا شــعار »ســلامت خانــواده و 
مردمی ســازی ســلامت« نامگذاری شــده اســت. در 
مردمی سازی ســلامت، مشــارکت مردم نقش بسیار 
مهمــی دارد و چنانچــه در بحــث ســلامت اســاس 
خانــواده باشــد، موفق تــر خواهیــم بــود در بحــث 
کسیناســیون، جوانی جمعیت، بهداشت فردی،  وا

تغذیه و سبک زندگی خانواده محور و هسته است.
وی با بیــان اینکه جامعــه باید پویــا و جوان باشــد تا 
شــاهد رشــد و پیشــرفت جامعه باشــیم، بیــان کرد: 
سلامت خانواده و جوانی جمعیت یکی از مشکلات 
جامعه ماســت که در حوزه ســلامت به این موضوع 
بپردازیــم، چــون براســاس مطالعــات اجتماعــی و 
آموزه هــای دینــی خانــواده، هســته مهمــی در امــر 

سلامت محسوب می شود.
دلفان با بیان اینکه روز اول هفته ســلامت، خانواده 
و مسؤولیت همگانی نامگذاری شده است که همه 
در برابــر ســلامت خــود و دیگــران مســؤول هســتند، 

ادامه داد: چنانچه مســؤولیت خــود را انجام دهیم 
به نتیجــه مطلوب خواهیــم رســید. روز دوم هفته با 
عنوان ســلامت خانواده، آموزش و پرورش و آموزش 
عالی است که مســأله سطح سواد ســلامت از دوران 
مهد کودک تا سطوح بالاتر شروع می شود. روز سوم 
هفته ســلامت خانواده و ســلامت زمیــن نامگذاری 
شــده اســت و چنانچــه ســلامت خــود  و خانــواده را 
می خواهیــم بایــد به ســلامت زمین هم توجــه کنیم 

که مفاهیم زیادی دارد.
رئیــس دانشــگاه علــوم پزشــکی لرســتان گفــت: روز 
چهــارم هفتــه، ســلامت خانــواده و ســلامت روانی و 
اجتماعــی خانواده نامگذاری شــده اســت، برخی از 
افــراد جامعه با مشــکلات روحــی و روانــی مواجه اند 
و به گفتــه کارشناســان، ۳۰ درصد جامعــه دچار این 

مشکلات هستند.

اصفهان

اصفهان-مریــم مومنــی   در ســال گذشــته ۱۶ نیــروگاه خورشــیدی ۵ کیلــو 
واتی با هدف ایجاد اشــتغال پایدار در شهرســتان خمینی شــهر بهــره برداری 

شد .
مدیر دفتر روابط عمومی شــرکت توزیع برق اســتان اصفهان درباره اقدامات 
انجــام شــده ایــن شــرکت درنــوروز امســال گفــت: در ســال جــاری فــاز دوم 
روشــنایی معابر بلوار شــهید خدا مراد یبلویی با اعتباری بالغ بر۸۸۷ میلیون 
ریــال بــه طــول ۵/۲ کیلومتــر حدفاصــل محله خمســلو تا گلســتان شــهدای 
محله ســنگباران از توابع شــهر بــرف انبار بــا همــکاری اداره برق شهرســتان و 

شهرداری شهر برف انباربه بهره برداری رسید.
جعفــر نصراصفهانی، با اشــاره بــه اینکه مقــارن با ســال جدید روشــنایی بلوار 
ورودی شــهر ســمیرم اصــلاح گردیــد افزود:شــبکه روشــنایی ورودی شــهر 
ســمیرم کــه بــه دلیل ســرقت کابــل خامــوش بــود با همــت پرســنل امــور برق 

شهرستان سمیرم اصلاح و روشنائی برقرار گردید.
مدیر دفتــر روابــط عمومی شــرکت توزیــع بــرق اســتان اصفهــان همچنین از 

افتتاح ۱۶ نیــروگاه خورشــیدی ۵ کیلو واتــی با هدف ایجــاد اشــتغال پایدار در 
سال ۱۴۰۲ در شهرستان و ۳۰ نیروگاه دیگر در حال اجرا خبر داد.

هــای  طــرح  جــزء  خورشــیدی  پنــل  طــرح  کــرد:  بیــان  اصفهانــی،  نصــر 
کمیتــه امــداد و یکــی از  توانمندســازی افــراد تحــت پوشــش بهزیســتی و 
شــیوه  های توانمندســازی معلــولان و خانــواده های کــم بضاعت در شــرایط 

فعلی است.
کیــد کرد: در  مدیر دفتــر روابط عمومی شــرکت توزیع بــرق اســتان اصفهان تا
ســال گذشــته همچنین یک نیــروگاه خورشــیدی طــرح صنایع ۲۰ کیلــو واتی 

افتتاح شد و ۲ نیروگاه دیگر در حال اجرا می باشد.
وی، با اشــاره به اینکه سال قبل طرح ســرمایه گذاری آزادنیروگاه ۱۳کیلو واتی 
بدون تسهیلات بانکی یک مورد درشهرستان خمینی شهر انجام شد گفت: 

دراین رابطه ۲ نیروگاه ۵ کیلوواتی نیز نصب گردیده است.

مدیر دفتر روابط عمومی شرکت توزیع برق استان اصفهان خبرداد: 

وگاه خورشیدی در شهرستان خمینی شهر 30 نیر اجرای 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان خبر داد:

60 تعاونی جدید در کرمانشاه هدفگذاری برای تشکیل 

شنبه       اول اردیبهشت ۱403    شماره ۱۵6۵



چاپ ایران چک ۵۰۰ هزار تومانی واقعیت دارد؟
مدیر روابط عمومی بانک مرکزی اعلام کرد که  بانک مرکزی برنامه ای 

برای انتشار قطوع )دنو( پنج میلیون ریالی ندارد.
 مصطفی قمری وفا، مدیر روابط عمومی بانک مرکزی با انتشــار متنی 
در صفحه اجتماعــی ایکس نوشــت: »بانک مرکــزی ضمن تکذیب 
گمانه زنی های نادرست رســانه ای اعلام می کند: برنامه ای برای انتشار 

قطوع )دنو ( پنج میلیون ریالی ندارد.
روابط عمومی  بانک مرکــزی در همین باره مجددا از اصحاب رســانه 
درخواســت می کند ضمن دقت نظر در انتشــار مطالب، اخبار موثق، 
رســمی و صحیح را از این مرجع دریافت و منتشــر نمایند و از اعلام و 
انتشــار اخبار حســاس مربوط به حوزه پولی و بانکی به نقل از منابع و 
مراجع ناشناس و غیررســمی در فضای مجازی به شــدت خودداری 

کنند.«

بودجه ۱۴۰۳ چه زمانی نهایی می شود؟
بخش دوم لایحه بودجه ۱۴۰۳ که از جمله مهم ترین نکات آن افزایش 
درآمدهای مالیاتی و کاهش درآمدهای نفتی اســت، نوزدهم فروردین 
در مجلس اعلام وصول شــد و پیش بینی می شــود تکلیف بخش دوم 
لایحه بودجه سال جاری تا اواسط اردیبهشــت ماه در مجلس شورای 

اسلامی مشخص شود.
اخیرا جزئیات بخش دوم لایحه بودجه ســال ۱۴۰۳ منتشــر شــد 
که بر اســاس آن بودجــه کل کشــور ۶۳۴۷ هزار میلیــارد تومان 
پیش بینی شده که نسبت به سال گذشــته رشد حدود ۲۴.۲ درصد 

را نشان می دهد.
ایسنا در خبری نوشــت:به طور کلی بودجه ســالانه از دو بخش منابع 
بودجه عمومی دولت و بودجه شــرکت های دولتی، موسسات انتفاعی 
وابسته به دولت و بانک ها تشکیل می شــود که امسال سهم این بخش 
به ترتیب حدود ۴۴.۷ و ۵۸.۹ درصد برآورد شــده است. منابع بودجه 
عمومی شــامل درآمدها، واگذاری دارایی های ســرمایه ای، واگذاری 

دارایی های مالی و درآمدهای اختصاصی دولت است.
از جملــه مهم ترین نکات ایــن لایحه می توان به افزایــش درآمدهای 
مالیاتی و کاهــش درآمدهای نفتی اســت. بر این اســاس پیش بینی 
درآمدهای مالیاتی در ســال جاری نســبت به ســال قبل ۵۶ درصد 
افزایش و درآمدهای نفتی ۳.۵ درصد کاهش یافته است. از طرف دیگر 
در سال جاری در بخش بودجه عمرانی کشور ۴۰۰ هزار میلیارد تومان 
پیش بینی شــده که این عدد در حدود یک پانزدهم منابع عمومی کل 

کشور است.

جزئیات پرداخت یارانه ها در بودجه 1403
در این میان بر اساس لایحه بودجه مانند سال گذشته منابعی که دولت 
از فروش بنزین، گازوئیل، صادرات فرآورده های نفتی به دست می آورد، 
صرف بازتوزیع به خود مردم می شود و کل منابع یارانه نقدی هم مشابه 
ســال قبل، ۳۳۰ هزار میلیارد تومان در سال اســت. کمک هزینه های 
معیشتی ویژه کمیته امداد و سازمان بهزیســتی هم ماهانه بالغ بر پنج 
همت پرداخت می شــودکه نسبتب ه ســال قبل ۳۰ درصد رشد کرده 

است.
در زمینه کالابرگ اســت هم به هفت دهک به ازای هــر نفر ۲۲۰ هزار 
تومان پرداخت می شــود و برای یارانه خرید تضمینی گندم و آرد و نان 

۲۰۰ همت در نظر گرفته شده است. 
یارانه دارو نیز در بودجه امســال ۸۵ همت در نظر گرفته شده اســت. 
شش همت از منابع دولت در سال جاری هم به یارانه نهاده های دامی و 

کشاورزی است اختصاص می یابد.

داوود منظور، رئیس ســازمان برنامه و بودجه، در نشست خبری اخیر 
خود به نکات مهم دیگری از بودجه سال جاری هم اشاره کرده است؛ از 
جمله اینکه امسال باید ۶۷۰ همت سرمایه گذاری از سوی شرکت های 
دولتی انجام شود که فهرست این ســرمایه گذاری ها منتشر می شود. 
هفت سد با ظرفیت یک میلیارد متر مکعب در ســال، ۳۱ تصفیه خانه 

فاضلاب و ۵۵۰ کیلومتر راه آهن افتتاح خواهد شد.
او همچنین گفته که امســال تلاش شــده ارقام درآمدی واقع بینانه تر 
باشد و به همین دلیل درآمدهای نفتی در بودجه امسال نسبت به سال 
قبل کمتر پیش بینی شــده و در بخش مولدسازی و واگذاری شرکت ها 

نیز پیش بینی درآمدها نصف شده است.
نکته مهم دیگر این اســت که گفته شده امسال اولویت بودجه ای دولت 
پرداخت های عمرانی اســت تا بتواند بخشی از زیرساخت های کشور را 

ارتقا دهد و باید دید این وعده چقدر عملیاتی می شود.

روند بررسی بودجه چگونه خواهد بود؟
روند بررسی لایحه بودجه ســال ۱۴۰۳ طبق اصلاحات انجام شده در 
ماده ۱۸۲ آیین نامــه داخلی، تغییر کرد. بر این اســاس، دولت بودجه 
را در دو بخــش به مجلس تقدیــم کرد؛ بخش اول شــامل ماده واحده 
مشــتمل بر احکام مورد نیاز برای اجرای بودجه کل کشور، سقف منابع 
بودجه عمومی دولــت به تفکیــک درآمدها و واگــذاری دارایی های 
سرمایه ای و مالی و اجزای اصلی آن ها، ترازهای عملیاتی، سرمایه ای و 
مالی بودجه عمومی دولت و فروض برآورد منابع و مصارف بودجه است.

سال گذشته بخش اول لایحه بودجه تبدیل به قانون شد، اما بخش دوم 
به سال جاری موکول شد. 

با این حال بودجه به شــکل یک دوازدهم هم تصویب نشد و به جای آن 
مجلس مجوزی به دولت داد تا دولت معطل بخــش دوم بودجه نماند 
و بر این اســاس، دولت می تواند دریافتی هــا و پرداختی ها را به صورت 

علی الحساب انجام دهد.
البته بخش دوم لایحه بودجه ۱۴۰۳ درباره جداول تفصیلی شــامل 
ارقام بودجه در جلســه یکشــنبه، ۱۹ فروردین، اعلام وصول شد و 
جلسات کمیســیون تلفیق هم برای بررسی جداول از ۲۸ فروردین 
ماه شروع شــده و رحیم زارع، سخنگوی کمیســیون تلفیق لایحه 
بودجه مجلس، گفته که تکلیف بخش دوم لایحه بودجه سال جاری 
تا اواسط اردیبهشــت ماه در مجلس شورای اسلامی مشخص خواهد 

شد.
همچنین طبق گفته های او ردیف های جدیــدی در بخش دوم لایحه 
بودجه در قالب کمک به برخی از بخش ها ایجاد شده و منابع طرح های 
تملک دارایی برخی از استان نیزها نیز نســبت به سال گذشته کاهش 
پیدا کرده که بایــد این موارد مورد بررســی قرار گیرد. عــلاوه بر این 
تغییراتی برخلاف مصوبات در بخش اول بودجه اعمال شــده که بدون 
اجازه از مجلس بوده اســت؛ بنابراین به نظر می رســد احتمال اعمال 
برخی تغییرات در بخش دوم لایحه وجــود دارد و باید دید نمایندگان 

مجلس چه تصمیماتی در این رابطه اتخاذ می کنند.

وده را دارد صنعت نفت ایران بالاترین ارزش افز
کارشناس ارشــد انرژی گفت:بدیهی اســت که صنعت نفت ایران، در 
میان صنایع کشــور، از بالاترین ارزش افزوده برخوردارند و هر آینه افق 
روشــنی در فضای روابط بین الملل ایران پیدا می شــود، صنعت نفت 

پیشتاز است.
فریدون برکشــلی رئیس گــروه مطالعات انرژی وین، با اشــاره جهان 
در سال ۲۰۲۳ شــاهد رقمی معادل ۴/۱ تریلیون دلار سرمایه گذاری 
مستقیم خارجی بود، گفت: روند ســرمایه گذاری خارجی به تدریج از 
کشــورهای عمده صنعتی مانند آمریکا، ژاپن و اتحادیه اروپا، به سمت 
کشورهای تازه صنعتی شــده و به ویژه آسیای جنوب شرقی سوق پیدا 

کرده است.
وی ادامه داد: آنچه ســرمایه گذاری در برخی کشــورها را جذاب کرده 
است، مجموعه ای از چهار چوب هاست که غالباً شناخته شده هستند. 
سرمایه، همواره به دنبال مکان امن اســت. ثبات قوانین و رعایت پایدار 
برخی اصول مهمترین اصل در جذاب ســرمایه گذاری خارجی است. 
در حقیقت، ســرمایه گذاری خارجی و بین المللی به ســوی کشورها و 
مناطقی هدایت می شوند که سرمایه گذاری های داخلی در آنجا ایمن 

هستند.
این کارشناس ارشــد انرژی با اشــاره به اینکه برخی سازمان های بین 
المللی و بانک ها که شــاخص های مختلف را رصد می کنند، اضافه کرد: 

برای امنیت سرمایه، ضریب بالایی را قائل هستند.
وی اضافه کرد: بدیهی اســت که صنعت نفت ایــران، در میان صنایع 
کشــور، از بالاترین ارزش افزوده برخوردارند و هر آینه افق روشنی در 

فضای روابط بین الملل ایران پیدا می شود، صنعت نفت پیشتاز است.
به گفته این کارشــناس انــرژی در حال حاضر هم جذب ســرمایه در 

صنعت نفت نسبت به سایر بخش های صنعتی بیشتر است.
برکشلی یادآور شــد: نکته مهم دیگر، مقایسه نسبی ایران با کشورهای 
همسایه است. برای مثال در دهه های ۱۹۹۰ و ۲۰۰۰ میلادی که ایران 
تحت تحریم های ســنگین امروز نبود هم، ســرمایه گذاران خارجی و 

شرکت های نفتی همسایگان ما را به ما ترجیح می دادند.

وی ادامه داد: در حاشیه دریای خزر، جمهوری های تازه استقلال بخش 
مهمی از سرمایه گذاری های بین المللی را از آن خود کردند. قانون نفت 
ایران، امکان عقد قراردادی مشابه با همسایگان را از ما سلب کرده بود. 

البته حضور بین المللی برای صنعت نفت و البته گاز خیلی مهم است.

وش نفت دور زدن تحریم با زدن رکورد ۶ ساله فر
 روزنامه فایننشــال تایمز گزارش داد، ایران بیش از هر زمان دیگری در 
۶ سال گذشــته نفت صادر می کند و درآمد ایران به سالانه ۳۵ میلیارد 
دلار رسیده است، حتی در شرایطی که کشورهای غربی درباره افزایش 

تحریم ها در پاسخ به حمله به اسرائیل بحث می کنند.
 با روی کار آمــدن دولت ســیزدهم، تاکتیک فروش نفت به ســمت 
بازارسازی نفت تغییر کرد و هم اکنون نیز طبق آمار بین المللی به بیش 

از ۱.۵ میلیون بشکه در روز رسیده است.
این موضوع سبب افزایش درآمدهای نفتی نیز شده و طبق آخرین آمار 
گمرک ایران توانســته درآمدهای خود را به بیش از ۳۶ میلیارد دلار در 
سال از طریق فروش نفت برساند و بیشــترین رشد اقتصادی کشور نیز 

مربوط به صنعت نفت باشد .

طبق گزارش فایننشال تایمز، تهران در سه ماه اول سال جاری میلادی 
به طور متوسط ۱.۵۶ میلیون بشکه در روز نفت فروخته است که تقریباً 

تمام آن به چین و بالاترین سطح از سه ماهه سوم سال ۲۰۱۸ است.
رئیس خدمات ریســک ژئوپلیتیک در گروه انــرژی راپیدان در ایالات 

متحده گفته که ایرانی ها هنر دور زدن تحریم ها را به دست آورده اند.

افزایش بیش از ۱۰۰ میلیون تنی ظرفیت تولید 
وشیمی صنعت پتر

مدیرعامل شــرکت ملی صنایع پتروشیمی با اشــاره به روند پرشتاب 
توســعه صنعت پتروشــیمی ایران، گفت: ظرفیت تولید این صنعت تا 

پایان امسال بیش از ۱۰۰ میلیون تن خواهد شد.
 مرتضی شــاه میرزایی مدیرعامل شــرکت ملی صنایع پتروشیمی در 
کنگره ملی نفت و گاز آســیا - اروپا، گفت: ایران با دارا بودن ذخایر غنی 
نفت و گاز، جایگاه ویژه و برجســته ای از زمان های بسیار دور در نقشه 

انرژی جهان داشته است.
وی، ایران را لنگرگاه ثبات و امنیت در منطقه خواند و گفت: کشــور ما 
به دلیل دارا بودن ســواحل طولانی در خلیج فارس تــا دریای عمان و 
اقیانوس هند به عنوان شــاهراه عبور و حمل ونقل نفت، میعانات گازی، 
گاز مایع، محصولات مختلف پتروشــیمی و دیگر محصولات به شمار 

می رود و نقش مهمی را ایفا می کند.
معاون وزیر نفت ادامه داد: صنعت پتروشــیمی ایــران در زمینه ارائه 
خدمات فنی و مهندســی به عنوان یکی از بازیگران مهم در دنیا مطرح 
و آماده همکاری در زمینه تولید و فروش کالاها و تجهیزات به شرکت ها 
و مشتریان همسو در سراسر جهان است.شــاه میرزایی با اشاره به روند 
پرشتاب توسعه صنعت پتروشیمی ایران، یادآور شد: ظرفیت تولید این 
صنعت در ســال )۱۴۰۲( از مرز ۹۵ میلیون تن عبور کرد و این ظرفیت 

تا پایان امسال بیش از ۱۰۰ میلیون تن خواهد شد.
وی با اشــاره به تنوع ســبد محصولات پتروشــیمی ایران بــا بیش از 
۵۵۰ )گرید( مختلف تصریح کرد: صنعت پتروشــیمی ایران همکاری 
و ســرمایه گذاری های مطلوبی با کشورهای همســو از جمله روسیه و 
کشورهای حوزه آسیای میانه در قطب های توسعه ای به ویژه در مناطق 

ماهشهر، چابهار و جاسک دارد.
مدیرعامل شــرکت ملی صنایع پتروشــیمی با بیان اینکه ۹۷ درصد 
از کاتالیســت های مورد نیاز صنایع نفت، گاز، پالایش و پتروشــیمی و 
صنایع معدنی داخلی سازی شده است، گفت: آمادگی کامل داریم تا با 
همسایگان و کشورهای همسو در زمینه های طراحی، اجرا، راه اندازی 
و بهره بــرداری، تعمیــرات و نگهداشــت تجهیزات و نیــز تولید انواع 

فناوری ها و کاتالیست های مورد نیاز همکاری کنیم.
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 تورم های بیشتر و بزرگتر در راه است؟

بزرگ ترین ریسک اقتصاد ایران در سال ۱۴۰۳

مریم فکری  اقتصاددانــان معتقدند: در صورت 
عدم کنترل ناترازی هــای اقتصاد کلان، احتمال 
رخداد تورم های ســهمگین وجود دارد و همین 
مســاله ضرورت ورود عاجل و جــدی به معضل 
ناترازی های اقتصــاد کلان را بیش از پیش بازگو 

می کند.
 در حالی اولین مــاه اقتصاد ایــران در حال عبور 
از از اولین ماه و ورود به دومین ماه ســال ۱۴۰۳ 
است که به اعتقاد کارشناسان و اقتصاددان، دولت 
با ریســک های متعددی در حوزه اقتصاد روبه رو 
است و در صورتی که از پیچ بحران های اقتصادی 

عبور نکند، شرایط سخت تر خواهد شد
اغلــب اقتصاددانــان، مهم تریم بحــران کنونی 
اقتصاد ایران را تورم و عــدم کنترل ناترازی های 
اقتصــاد کلان می داننــد و معتقدند اگــر نظام 
تصمیم گیری کلان اقتصادی کشور، تغییری در 
سیاست گذاری ها نسبت به ســال ۱۴۰۲ اعمال 

نکند، روند تورم کمتر از ۱۴۰۲ نخواهد بود.
به باور آن ها، در صورت عدم کنترل ناترازی های 
اقتصاد کلان، احتمال رخداد تورم های سهمگین 
وجود دارد و همین مســاله ضرورت ورود عاجل 
و جدی بــه معضل ناترازی هــای اقتصاد کلان را 

بیش از پیش بازگو می کند.

عبور از پیچ بحران های اقتصادی
 سخت شد؟

مهدی کرباســیان، معاون وزیــر صنعت دولت 
روحانی و اقتصــاددان در گفت وگو با خبرگزاری 
خبرآنلاین در پاســخ به این پرســش که شما در 
حال حاضــر مهم ترین بحران دولت ســیزدهم 
را چــه می دانیــد؟ می گوید: من اگــر بخواهم با 
واقعیت ها سوال شما را جواب دهم، بحران دولت 
ســیزدهم را از فروردین ۹۷ شــروع می کنم. من 
اعتقاد دارم بحران های اقتصادی و سیاسی ایران، 
شــاید از دوران انتخاب دونالد ترامپ در آمریکا 

شروع شد.
وی می افزاید: تحریم همیشــه وجود داشته، اما 
اتفاقی که افتاد، این بود که بعــد از آمدن ترامپ، 
تحریم ها تشــدید شــد و بعد از آن کــه زیر میز 
زد و ایــران را دچار تحریــم ناجوانمردانه کرد، با 
تصمیمــات عجولانه، غیرکارشناســی و امنیتی 
کردن ارز و داستان ثبت ســفارش و... که عواقب 
سیاسی هم پشــت آن داشــت، کشــور از نظر 
اقتصادی دچار بحران جدی شــد. تعادل بودجه 
و ضریب های رشــد هم به هم خورد؛ تا این که به 

دولت سیزدهم رسیدیم.
کرباســیان عنوان می کنــد: بدیهی اســت که 
دولت ســیزدهم هم با قول های چشمگیر، زیبا و 
مردم پسند انتخاب شــد. بالاخره کسی که اولین 
بدیهیات اقتصاد کلان را بشناسد، می دانست که با 
این شعارها، وضعیت اصلاح نمی شود. پیش بینی 
این بود که گرفتاری ها حل شود، چون هر دولتی 
علاقه مند است که مشــکلات مردم کمتر شود، 
مردم در رفاه بیشــتر باشــند و بتوانند از دولت و 

حکومت راضی باشند.
وی ادامه می دهد: چند اتفــاق افتاد. یکی این که 
آقای رییســی با همه علاقه مندی ای که داشــت 

وضعیت کشــور را اصلاح کند، اما به نظر می رسد 
پیش فرض های درســتی انتخاب نکردند. آن ها 
اعتقاد داشــتند با وجود تحریم می توانیم مشکل 
را حل کنیم، رشــد اقتصادی ایجاد کنیم و حتی 
در این چند سال مجلس، پیشنهاد رشد ۸ درصد 
اقتصاد را دادند. شاید بتوان گفت ایشان مشاوران 

اصلحی نداشت. این بزرگ ترین مشکل بود.
این اقتصاددان تصریح می کند: دومین مشــکلی 
که پیدا شــد، این بود کــه نفراتی کــه به عنوان 
همکاران انتخاب شــدند، بعضی هــا کم تجربه 
یا بی تجربه بودند و بعضی از آن هــا هم می توانم 
بگویم از نظر علمی، شــاید به اندازه ای که بتوانند 
در ســطح بالای تصمیم گیری باشند، نبودند. اما 
بالاخره دولت تــلاش کرد اقداماتــی کند، ولی 
واقعیت این است که کسری بودجه وجود داشت 
و مجلس هــم در بعضی جاها همراهــی نکرد. با 
این که مجلس و دولت همــراه بودند و این به نظر 
من جزو یکــی از نکات مثبت دولــت بود. بدیهی 
اســت که مجلس بعضی جاها همراهی نکرد، اما 
واقعیت این اســت که در این حد باید اســتقلال 

مجلس را قبول کنید.
کرباسیان متذکر می شــود: مهم تر از این ها که به 
نظر من بسیار مهم اســت، این که دولت سیزدهم 
حمایــت رهبری را داشــت. این امتیــاز بزرگی 
است. امید اســت که با مجلس جدید که همراه تر 
با دولت است، این یک دســتی انجام شود. ضمن 
این که ریاست قوه قضاییه هم بارها در مصاحبه ها 
بر حمایت از دولت تاکید کردند. امیدواریم کشور 

از پیچ های سخت بگذرد.
وی تاکید می کند: اعتقاد شــخصی من این است 
که بهترین دوران برای حل مشــکلات اساســی 
کشور که بعضی نزدیک به ۴۰ سال است گریبان 

کشور را گرفته، موقعیت فعلی است.

اقتصاد ایران در دور باطل تورم زایی
 گرفتار شد

وحید شــقاقی، اقتصاددان نیز در پاســخ به این 
پرســش که مهم ترین بحران اقتصــادی ایران را 
چه می دانیــد؟ می گوید: اقتصاد ایــران حدود ۶ 
ساله درگیر تورم های بالا شده و در دورهای باطل 

تورم زایی نیز گرفتار شده است.
وی می افزایــد: دور تورم - کســری بودجه، دور 
تورم - قیمت دلار، دور تورم - افزایش دستمزد و 
هزینه تولید موجب شده هزینه شکستن دورهای 
تورمی بســیار ســخت شــوند. در ضمن تشدید 
ناترازی های اقتصاد کلان هم بر تشــدید شرایط 

تورمی منجر شده است.
ایــن اقتصــاددان تصریــح می کند: بــه نظرم 
مهم تریــن بحران اقتصــادی ایران برای ســال 
۱۴۰۳، نحوه مواجهه با شــرایط تورمی و مقابله با 

ناترازی های اقتصاد کلان خواهد بود.
شقاقی عنوان می کند: باید اشاره کنم در صورت 
عدم کنترل ناترازی هــای اقتصاد کلان، احتمال 
رخداد تورم های ســهمگین وجود دارد و همین 
مســاله ضرورت ورود عاجل و جــدی به معضل 
ناترازی های اقتصــاد کلان را بیش از پیش بازگو 

می کند.

دولت تابوشکنی کند
کلیت بازارها در ایران، از بین رفتن قدرت انتخاب 
مصرف کننده ایرانی از یک ســو و از سوی دیگر، 
فشــارهایی برای کنترل بیشــتر حــوزه اقتصاد 

دیجیتال و فضاهای آنلاین است.
وی در عیــن حــال می افزاید: هیــچ دولتی در 
ایران توانایی حل این همه مشــکلات اقتصادی 
را بدون برون رفت از فضــای تحریم، بدون ایجاد 
یــک همگرایی بیــن میلیون ها ایرانــی و ایجاد 
یک چشم انداز مشترک بین نســل های جدید و 
آینده ایران و تعریف برنامه برای ۱۰ سال آینده و 
رسیدن به آن ندارد. یعنی دولت نمی تواند با شعار 

دادن ما را به سمتی ببرد که مشکلات حل شود.
ایــن کارشــناس اقتصــادی تصریــح می کند: 
مشــکلات ما در ایــران اقتصــادی، فرهنگی و 
اجتماعی اســت و این ها نیازمند یک چشم انداز و 
تغییر چشم انداز اســت.مولوی متذکر می شود: 
هیچ دولتی ایــن توانایی و پتانســیل را در ایران 
ندارد؛ مگر این کــه بتواند تابوشــکنی کتد و در 

خصوص مواردی تصمیمات اساسی را بگیرد.

رونمایی از شاخصه های ثبات سازی اقتصاد
در همین خصوص، مهــدی پازوکی، اقتصاددان 
در گفت وگو بــا خبرگزاری خبرآنلایــن درباره 
وضعیت اقتصاد ایران در ســال جدید می گوید: 
اگر نظام تصمیم گیری کلان اقتصادی کشــور، 
تغییری در سیاســت گذاری ها نســبت به سال 
۱۴۰۲ اعمــال نکند، روند تــورم کمتر از ۱۴۰۲ 
نخواهد بــود.وی می افزاید: یک کار اساســی را 
دولت باید در دســتور کار خود قرار دهد و این که 
برای این که بتوانــد تورم را کنترل کنــد، نیاز به 
ثبات ســازی اقتصادی دارد و یکــی از مهم ترین 
شــاخصه های ثبات ســازی اقتصاد، کنترل نرخ 
تورم اســت.این کارشــناس اقتصــادی تصریح 
می کنــد: برای این که نــرخ تورم کنترل شــود، 
دولت باید انضباط مالی و پولی را در اقتصاد فراهم 
کند. انضباط پولی به وسیله سیستم بانکی ایجاد 
و انضباط مالی در ســند بودجه دیده شود، یعنی 
مخارج دولت متوازن با درآمدها باشــد. از طرفی، 
هماهنگی بین سیاســت های پولــی و مالی باید 

دیده شود.
پازوکی تاکیــد می کنــد: این هماهنگــی و این 
سیاست گذاری بخردانه منتج به این خواهد شد که 
اقتصاد ایران به سمت ثبات اقتصادی حرکت کند.

این اقتصاددان در ادامه تاکید می کند: دولت باید 
دو کار را در سال ۱۴۰۳ انجام دهد. یکی، سیاست 
تعامل با جامعه جهانی است. یعنی با سیاست های 
بخردانه، بــه دنبال کاهش و رفــع تحریم ها برود؛ 
به خصوص روابط را بــا اتحادیه اروپــا و غرب در 
چارچوب منافع ملــی ایران ارتقــا دهد.پازوکی 
می افزاید: از سوی دیگر، دولت باید سیاست گذاری 
داخلی را از وجود افراد ناآگاه، نادان، تک ســلیقه، 
کم ســواد و فاقد تجربه لازم بــه دور بریزد. یعنی 
باید تغییرات اساسی به خصوص در تیم اقتصادی 
انجام دهد. ولی اگر با افرادی که در سال ۱۴۰۲ به 
خصوص این که تغییر اساســی در سازمان برنامه 

ندهد، شرایط بحرانی تر می شود.

مسکن

 معاون وزیــر راه و شهرســازی 
از برنامه ریــزی بــرای افتتاح و 
بهره بــرداری از ۱۰۰ هزار واحد 
مسکونی در بافت های فرسوده تا 
پایان امسال در سراسر کشور خبر 
داد.»محمد آیینی« افزود: برنامه 
نوســازی ۱۵۰ هــزار واحــد در 
بافت های فرسوده در سال جاری 
آغاز شده اســت و مطابق برنامه 
ریــزی انجام شــده، دســت کم 
۱۰۰ هزار واحد تا پایان امســال 
به بهره بــرداری خواهد رســید.
مدیرعامــل شــرکت بازآفرینی 

شــهری ایران خاطرنشــان کرد: 
از  واحــد  هــزار   ۲۵ اکنــون 
واحدهــای نوســازی شــده در 
سراسر کشــور آماده بهره برداری 
است که به تدریج افتتاح خواهند 
شد.وی با اشــاره به سفر دور دوم 
رییس جمهــوری و هیات دولت 
به اســتان ســمنان، بیان داشت: 
در جریان این ســفر ۳۹۲ واحد 
در بافت فرســوده به بهره برداری 
خواهد رسید که ۳۰۰ واحد آن در 
غرب استان و بقیه در شرق استان 
)شــاهرود( خواهــد بود.آیینی 

ادامه داد: بــه این منظــور، یک 
پروژه نمونه ۲۰ واحدی در بافت 
فرسوده ســمنان به نمایندگی از 
این واحدها با حضور مســوولان 
ارشد کشور به بهره برداری خواهد 
سیزدهم  مردمی  رســید.دولت 
رکورددار نوسازی مسکن در بافت 
فرســوده اســت. در حالی که در 
نخستین جلســه قرارگاه مسکن 
با حضور »مهرداد بذرپاش« وزیر 
راه و شهرســازی، آمــار صــدور 
پروانه ســاخت در ایــن بافت ها 
۱۲۳ هزار واحد اعلام شده بود، تا 

پایان سال ۱۴۰۲ این آمار از مرز 
۲۵۰ هزار واحــد عبور کرد که در 
۷۳ هزار نقطه واقع شده  است.در 
اجرای طرح نهضت ملی مســکن 
نیز بیــش از ۷۱ درصــد از برنامه 
بازآفرینی شــهری محقق شده 
 است. فقط در اسفند ماه گذشته 
۲۲ هزار واحد پروانه صادر شــد و 
به گفتــه مســوولان چنانچه هر 
ماه ۱۲ هــزار و ۵۰۰ واحد صدور 
پروانه ثبت شــود، برنامه ساخت 
۱۵۰ هــزار واحــد در بافت های 

فرسوده محقق می شود.

۱۰۰ هزار واحد مسکونی در بافت های فرسوده به بهره برداری می رسد
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